
WWW.TERRACHAXA.COM          EXEMPLAR GRATUÍTODECEMBRO - 2023      Nº 240

Incorporaron 
unha nova talla e 
inaugurouse unha 
nova escultura de 
Lorenzana. Páx. 18

O Belén de 
Begonte 
amplíase

A asociación local fixo 
un percorrido pola 
historia do edificio 
na celebración 
organizada. Páx. 15

A Escola dos 
Vilares cumpre 
cen anos 

Guillermo Cancelo

Director, actor e promotor de asocia-
cións teatrais. Páx. 31

vilalba
Pablo Nogueira recolleu o Pre-
mio Agustín Fernández Paz. 
Páx. 5

Consta de 116 millóns 
de euros, con máis 
servizos públicos 
e máis dinamismo 
económico. Páx. 36

O Pleno aproba 
o orzamento da 
Deputación 

cospeito
Xurxo Alonso García gaña a últi-
ma edición do Premio Torre de 
Caldaloba. Páx. 21

castro de rei
O Concello inviste na rehabili-
tación da muralla 66.000 euros. 
Páx. 22

deportes
A San Silvestre despide o ano e 
a de Castro de Rei está convo-
cada para xaneiro. Páx. 35

xermade
O Pleno aproba uns orzamen-
tos por valor de 2,04 millóns de 
euros. Páx. 28

Jenny Santos

Cedida ao FSF Castro, cumpre a súa sexta 
tempada no Burela. Páx.34

Gómez Besteiro

Deputado lugués e candidato á presiden-
cia da Xunta polo PSOE. Páx. 32-33

A comarca engalánase 
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 PROGRAMA CULTURAL  

As edís de Cultura e Comercio de Vi-
lalba, Tamara Rodríguez e María Xosé 
Fernández, presentaron a programa-
ción cultural e a campaña de comer-
cio organizadas polo Concello para o 
Nadal 2023 e que se prolongará todo 
o mes de decembro.
A programación cultural arrancará 
este venres 1 de decembro, ás 21.30 
horas coa representación de O Velo-
rio no auditorio. Unha obra de teatro 
para todos os públicos representada 
por Borguete, da Asociación Cultural 
e Deportiva de Árbol.
O martes 5 de decembro terá lugar 
o acendido de Luces de Nadal con 
dous actos que marcarán a xornada. 
Ás 18 horas haberá panxoliñas coa 
Coral Luar, na Praza de Santa María 
(acompaña de Álvaro Costas á Gaita) 
e ás 20.30 será o Espectáculo MITIC 
Chrismas Family de Álvaro Costas no 
Auditorio Municipal.
A programación continuará con acti-
vidades os festivos e fins de semana. 
Así, o mércores 6 de decembro, ás 18 
horas será o Conssertaso na Horta, 
enmarcado da iniciativa Emprazadas 
na Praza de Santa María. Ao sábado 
seguinte poderá verse, ás 20.oo horas 
a obra de Teatro Running no Audito-
rio Municipal.
Xa máis próximos ás festas, o sábado 
16 terá lugar, ás 20.30 horas o recital 
de Nadal do Conservatorio no Audito-
rio Municipal. E, o domingo, ás 19.00 
horas, o Concerto de Xabier Díaz e as 
Adufeiras de Salitre no Auditorio.
Víspera de Noiteboa, ás 19.00, terá 
lugar o espectáculo familiar Conto de 
Nadal, con Manuel Manquiña, Pepe 

Suevos, a Ocaband… e máis no Audi-
torio.
Continuará a programación o día de 
Nadal, ás 20:00 horas, co Concerto de 
Nadal da Banda de Música de Vilalba 
no Auditorio. O 29, ademais, ás 19.00 
horas chega a Vilalba o musical O Li-
bro da Selva, a Aventura de Mowgli. 
Finalizará o programa o sábado 30, ás 
20.00 horas co actuación de Dj Frisco 
& Marcos Peón dentro da iniciativa 
Emprazadas.

 DECORACIÓN 

A decoración de Nadal deste ano no 
Concello de Vilalba está feita polos ra-
paces e rapazas do centro ocupacio-
nal. Para levar a cabo cada unha das 
pezas empregaron materiais recicla-
dos, continuando coa aposta do Con-
cello pola concienciación medioam-
biental.

 PROGRAMA IN FANTIL 

O Concello de Vilalba acaba de pre-
sentar a programación infantil e xu-

venil do Nadal, cunha oferta variada 
que comeza esta semana e rematará 
o 7 de xaneiro. A alcaldesa de Vilalba, 
Marta Rouco, e a concelleira de In-
fancia e Xuventude, Paula Vigo, pre-
sentaron a programación na Casa da 
Cultura.
Trátase dunha proposta variada, “con 
sorpresas e novidades con respecto 
a outros anos, que inclúe tamén un 
campamento de Nadal de balde para 
favorecer a conciliación”, explicou 
Rouco. Este xoves entregaranse os 
premios do concurso de postais e o 
Concello organizou “varios obradoi-
ros e actividades didácticas arredor 
da Feira do Capón, que será o 21 de 
decembro”, apunta Paula Vigo, con-
celleira de Educación, Infancia e Xu-
ventude.
Desde o 23 de decembro estará ope-
rativa a pista de xeo, Papá Noel visi-
tará a praza da Constitución o 24 de 
decembro e a programación inclúe 
a obra de teatro Blancanieves de la 
Chana (26 de decembro) e a proxec-
ción de dúas películas.
Haberá tamén espazo para o depor-

te coa Carreira San Silvestre do 31 de 
decembro, e dúas actividades con 
láser TAG e realidade virtual os días 
27 e 29 de decembro. Os días 28 de 
decembro e 2 de xaneiro haberá festa 
infantil e o 5 de xaneiro os Reis Magos 
chegarán a Vilalba, visitando as parro-
quias antes da tradicional cabalgata.

 CAMPAÑA DE COMERCIO 

Ademais, cada establecemento con-
tará cunhas tarxetas de participación, 
que constan de tres ocos para os tres 
selos (de establecementos distintos) 
e serán os propios comerciantes os 
que repartirán as tarxetas entre os 
seus clientes de forma gratuíta.
Por cada compra de 10 euros ou su-

perior, colocará o selo do seu negocio 
(só un selo por #comercio) e con tres 
selos cubertos na tarxeta, obterase 
de agasallo unha cunca, ata esgotar 
existencias.
Para o sorteo, só se admitirán as tar-
xetas que teñan todos os ocos cuber-
tos. O 8 de xaneiro de 2024 recolle-
ranse todas as tarxetas cubertas e de 
entre todas elas realizarase sorteo o 9 
de xaneiro de 2024 na Casa da Cultura 
ás 20:30 horas. Haberá 4 premios de 
250 euros, 5 de 100 e 20 de 50 euros.
Ademais e co fin de animar as rúas, 
a área de Comercio traerá a Vilalba o 
espectáculo O Folión do Zampón. As 
persoas interesadas en formar par-
te da campaña aínda están a tempo 
contactando coa Área de Comercio.

vilalbaNOVAS

POSTAIS DE NADAL

Xa hai gañadores do concurso de postais de Nadal. Na categoría I o pri-
meiro premio foi para Mía Freire Yáñez, seguida de Pepa Gómez López 
e Vega Ramudo Fuentes. Na Categoría II, gañou Xoel Seijas Méndez, 
seguido de Nerea Campello Campello e Adriana Ramudo Fuentes. Na 
categoría III o primeiro premio foi para Uxía Rouco Otero. O segun-
do premio correspondeu a Alba Duarte Arias e Naim Carracedo Fraga  
fíxose co último galardón.

Vilalba vístese de Nadal por dupricado
Este ano contará con varias programacións, unha cultural, outra infantil e unha terceira a cargo dos empresarios de Sete Pontes
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Cumpridos dous meses dende que 
accedeu ao cargo de alcaldesa, 
como foi este  tempo de adaptación 
a este posto? Ten xa establecido un 
plan de traballo para os vindeiros 
meses?
Pois a adaptación foi rápida, xa co-
ñecía o funcionamento do Concello 
e do Goberno, xa viña de traballar 
na Administración Pública e todo iso 
fixo que a adaptación fose sinxela.  
En canto ao plan de traballo para 
os vindeiros meses pasa pola apro-
bación dun novo orzamento, a re-
novación de importantes licitacións 
do Concello, como o SAF ou o lixo, a 
revisión das ordenanzas fiscais, todo 
isto co obxectivo de determinar as 
posibilidades económicas que te-
mos, algo  esencial  para planificar e 
ordenar as prioridades de actuación.
Vostede xa formaba parte do an-
terior Goberno vilalbés, considera 
que existen diferenzas salientables  
entre o anterior monocolor e o ac-
tual bipartito?
Obviamente diferencias existen por-
que nunca é o mesmo un goberno 
monocolor que un de coalición.  Im-
plica fusionar dúas formas de ver, 
entender e facer a política, priorizan-
do sempre o interese da cidadanía 
á hora de desenvolver as distintas 
actuacións no eido do respecto  
competencial de cada delegación de 
Goberno, potenciando os acordos e 
diminuíndo as diferenzas que obvia-
mente hai.  
Estamos xa en plenas festas, que ac-
tividades son as programadas polas 
delegacións socialistas?
Este ano temos unha ampla progra-
mación de Nadal para a infancia e 
a xuventude. Teremos por primeira 
vez un campamento para facilitar 
a conciliación durante as festas de 

nadal, en horario de 08 a 15. Volve-
remos contar coa pista de xeo que 
irá acompañada este ano de incha-
bles e un tobogán. Tamén se farán 
dúas xornadas de festas infantís nos 
pavillóns dos colexios rurais de Mo-
reda e Román. Outra novidade é a 
programación pensada para a franxa 
de idade dos 12 aos 16 anos, con 
sesións de láser tag, por exemplo. 
Teremos tamén cine e teatro…. en 
definitiva unha ampla programación 
pensada para que os nenos e mozos 
podan desfrutar destas festas.
Ao respecto do polígono industrial, 
para cando está previsto o pintado 
da estrutura vial? Teñen previstas 
algunhas outras  actuacións? 
Unha das primeiras reunións que 
mantiven dende a chegada á Alcal-
día foi coa directiva da asociación 
de empresarios porque estou con-
vencida da necesidade de manter 
un diálogo fluído e colaboración 
continua entre ámbalas dúas insti-
tucións. O pintado si,  pero tamén a 
limpeza e desbroce da contorna que 
se fará de xeito inminente, en canto 
as condicións climatolóxicas o per-
mitan. E como non, a colaboración 
institucional con outras entidades 
de Goberno.

Outro tema de actualidade ten que 
ver coa estación de autobuses, a 
este respecto, cal é a posición do 
Goberno Municipal? É distinta da 
presentada pola Xunta?
A postura do Goberno é clara: Vilalba  
ten unha estación de autobuses por 
algo, e non considero que existan 
circunstancias distintas  que motiven 
un cambio neste planteamento. Non 
entendemos que noutras estacións 
de vilas dun tamaño similar como 
Ribadeo ou Viveiro se estean inves-
tindo cantidades importantes para o 
seu acondicionamento e en Vilalba 
teñamos que conformarnos cunha  
marquesiña, que é o que propón a 
Xunta para Vilalba.
O Concello vén de aprobar una nova 
ordenanza que implica a tenza dos 
animais de compañía, como se está 
a adaptar a sociedade vilalbesa?
A ordenanza entrará en vigor o día 28 
de decembro. O que se está facendo 
neste momento son campañas infor-
mativas para concienciar aos veciños 
da necesidade de manter limpos os 
espazos comúns e que todos po-
demos desfrutar deles se cada un 
asume e cumpre coas súas obrigas. 
Creo que os veciños perciben positi-
vamente que se tomen medidas nos 

casos en que os propietarios de cans 
non recollan os excrementos, por-
que non é agradable  para ninguén.
Cales considera que son as necesi-
dades prioritarias para abordar de 
maneira inmediata? E nesta lexis-
latura?
Unha das nosas prioridades ten que 
ver co ciclo da auga. No mandato 
anterior acometeuse a construción 
do pozo de tormentas,  a través dun 
convenio coa Confederación Hidro-
gráfica Miño Sil, para rematar coas 
verteduras indesexadas ao río Ma-
dalena.  Cómpre agora a instalación 
na estación potabilizadora de de-
cantadores para evitar que a auga se 
enlode cando chove moito e tamén 
a mellora dos sistemas de captación. 
Xa estamos traballando en todo iso 
dende o primeiro momento pero 
son actuacións que precisan da co-
laboración doutras administracións, 
para iso xa mantivemos unha pri-
meira reunión  con Augas de Galicia 
e estamos pendentes de que nos 
chamen para seguir falando. Tamén 
estamos buscando fondos europeos 
a través do Perte da Auga. Resulta así 
mesmo  prioritario seguir melloran-
do os servizos públicos, como o da 
recollida do lixo, que se vai actualizar 
ás demandas actuais  coa nova licita-
ción; ou do SAF, que xa neste manda-
to conseguimos mellorar a situación 
laboral das traballadoras. Seguimos 
traballando tamén para mellorar a 
conciliación, con servizos como o de 
madrugadores, para que as familias 
podan asentarse no noso pobo.
Saíndonos un pouco do aspecto for-
mal, cales son os seus desexos para 
a sociedade vilalbesa neste nadal? E 
os seus persoais?
Pois trasladarlles os meus mellores 
desexos a toda a veciñanza, especial-
mente a aqueles que, por diversos 
motivos, estean atravesando unha 
situación persoal complicada en-
viarlles unha mensaxe de esperanza 
nestas datas. Tamén me dirixo con 
agarimo á xente máis moza, desexar-
lle paz e ledicia non só no ano que 
comeza senón que tamén ao longo 
da súa vida.

“Este Nadal temos unha ampla 
programación para a mocidade”
A nova alcaldesa, Marta Rouco, desexou “paz e ledicia” para a veciñanza

O Concello de Vilalba acollerá 
o xoves 21 de decembro na 
praza da Constitución unha nova 
edición da Feira do Capón, unha 
celebración imprescindible do 
Nadal vilalbés.
O evento arrancará ás 10.00 
horas coa apertura ao público da 
feira, onde o capón estará arrou-
pado, como nos últimos anos, 
por outros produtos do concello 
e arredores.
Ás 11.30 horas chegará o 
momento máis importante da 
feira, coa entrega de premios ás 
criadoras e criadores e o sorteo 
do mellor par de capóns seleccio-
nados polo xurado. Os asistentes 
que queiran levarse a casa gratis 
uns dos mellores capóns da feira 
soamente terán que deixar o seu 
nome na caseta da organización. 
Este ano premiarase tamén o 
labor dos novos criadores, para 
seguir incentivando o sector. 
O mestre de cerimonias deste 
acto será o periodista Alfonso 
Hermida.
Trala entrega de premios, de 
12.30 a 14 horas, na foodtruck 
que haberá na praza repartiranse 
tapas de capón para que todo o 
mundo probe e desfrute deste 
manxar.
A xornada contará con animación 
musica, que estará a cargo do 
grupo local Mestura de Nete, que 
tocará ao largo de toda a mañá 
no espazo da feira.

FEIRA DO CAPÓN
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Pasados estes primeiros meses de 
Goberno para analizar a situación, 
cales son os eixes nos que se vai tra-
ballar?  
Como responsable de Infraestrutu-
ras Rurais o meu obxectivo é levar 
ás parroquias os investimentos que 
os seus veciños precisan. Dende a 
oposición combatín o abandono 
do rural e agora toca “dar trigo” na 
medida das posibilidades econó-
micas do Concello. Tamén fun moi 
crítico nos últimos anos coa falta de 
seguridade xurídica en materia urba-
nística e o desbloqueo do PXOM é, 
en consecuencia, a miña prioridade 
como responsable de Urbanismo. 
Ademais, como responsable de Mo-
bilidade estou centrado na reorga-
nización do tráfico -nomeadamente 
na rúa da Pravia cando se poida 
acometer- na mellora e ampliación 
dos espazos para o aparcamento e 
en pór en valor o centro histórico da 
vila. Por último, e como responsable 
de Desenvolvemento Industrial, o 
meu traballo pasa por ampliar o Po-
lígono como base dun futuro para a 
veciñanza traballadora e a pequena 
e mediana empresa. 
No tocante ao medio rural, está a 
realizar reunións en todas as pa-
rroquias para falar coa veciñanza. 
Como está a resultar esta iniciativa?
Dende que asumín a Vicealcaldía es-
coitei “parroquia a parroquia” a máis 
de 300 veciños e veciñas do rural. O 
meu obxectivo? Recoller as súas ne-
cesidades e demandas e darlles a pa-
labra para que sexan eles os que de-
cidan as prioridades. O Concello de 
Vilalba, a través da área de Infraes-
truturas Rurais da que son responsa-
ble, investirá 378.245,81 euros nas 
parroquias nos vindeiros tres meses 
e cada céntimo deste investimento, 

irá destinado a unha obra ou actua-
ción municipal elixida polos propios 
veciños das parroquias. Non se pode 
axudar ao rural dende un despacho. 
A xente das parroquias é a que coñe-
ce os problemas reais das parroquias 
e chegou o momento de darlles voz. 
O proxecto da Ponte da Ribeira, 
como se vai facer a súa reparación?
O proxecto de reconstrución integral 
da Ponte da Ribeira que presentei 
hai uns días en Samarugo parte dun 
traballo de catro meses de planifi-
cación. Dende o día 1 da lexislatura 
tiven claro que esta actuación era 
prioritaria e actuei en consecuencia, 
axilizando os trámites todo canto mo 
permitiron os tempos e rigores da 
Administración. Dende o Concello 
remitimos xa o documento á Con-
federación Hidrográfica do Miño Sil, 
así como á Dirección Xeral de Patri-
monio (a súa autorización é precisa 
pola presenza dun cruceiro nunha 
marxe da Ponte) e, cando a clima-
toloxía o permita e o caudal do río 
volva á normalidade, procederemos 
á execución dunha obra que porá fin 
á actual situación de risco. 
Outro dos proxectos no que se está 
a traballar é na peonalización da 
praza de Santa María co programa 

Emprazadas. Como está a recibir a 
veciñanza esta iniciativa?
O noso compromiso é gobernar es-
coitando e é por isto que a veciñanza 
tivo, ten e terá a última palabra ao 
respecto do Plan de Posta en Valor da 
Praza de Santa María que estamos a 
implementar. O proxecto Empra-
zadas é unha decidida e ambiciosa 
aposta cultural para o Centro His-
tórico coordinada entre as áreas de 
Cultura e a de Mobilidade e na que, 
ó tempo que seguimos dando pasos 
adiante no noso piloto de peonaliza-
ción progresiva (limitándose agora 
o estacionamento de vehículos nas 
fins de semana e festivos), dende a 
área de Cultura organizouse unha 
programación específica para praza, 
que tivo na actuación do bluesman 
internacional Manu Lanvin o primei-
ro prato forte. 
Fálenos un pouco do programa de 
Nadal. Que é o máis destacado?
Como compañeiro de partido e ago-
ra de Goberno, non poido sentirme 
máis orgulloso de traballar día a día 
coa concelleira de Cultura, Tamara 
Rodríguez. O seu é o exemplo de 
que a política pode ser outra cousa 
e de como cunha situación económi-
ca absolutamente adversa se pode 

sacar de onde non hai para poñer 
enriba da mesa unha programa-
ción cultural traballada, de calidade 
e adaptada a todo tipo de públicos 
e franxas de idade. E o mesmo ao 
respecto da compañeira Mª Xosé 
Fernández e a campaña de Comer-
cio. O esforzo de intentar chegar a 
todos e cada un dos comerciantes e 
negocios coa fin de involucralos nun-
ha mesma campaña estou seguro de 
que dará os seus froitos. 
Que reclamacións ten Vilalba Aber-
ta para a vila doutras administra-
cións?
Vilalba é o segundo Concello en nu-
mero de horas de Servizo de Axuda 
no Fogar da Provincia e o sexto xa de 
toda Galicia. Hai catro anos, o custo 
do prezo hora para o Concello era 
de 11,65 euros e agora pasaranse a 
pagar 19,50, o que se traducirá nun 
custo para as arcas municipais de 
case 3 millóns e medio de euros so-
bre un orzamento de 11 millóns. A 
administración autonómica é quen 
ten a competencia en materia de po-
líticas sociais e é a insuficiente apor-
tación da Xunta de Galicia a que está 
a condicionar moi negativamente 
a nosa capacidade económica para 
acometer as obras e proxectos que 
demandan os veciños e veciñas. Non 
se trata de cores políticas, tratase de 
pedir o que nos corresponde e todas 
as formacións políticas representa-
das no Pleno Municipal deberiamos 
estar de acordo con esta reivindica-
ción. 
Que obxectivos hai para o próximo 
ano?
Sentar por fin as bases dun Concello 
xestionado dende o rigor, a respon-
sabilidade e a estabilidade presupos-
taria, pola vía da aprobación duns 
novos orzamentos, que sexan quen 
de dar resposta ás necesidades reais 
da veciñanza.
E os desexos para o ano que come-
za?
Acordos, consensos e entendemen-
to entre todas as formacións políti-
cas nas cuestións fundamentais. Só 
así acadaremos unha Vilalba á altura 
da nosa xente. 

“O noso compromiso é gobernar 
escoitando e dar voz á veciñanza”
Modesto Renda fai unha valoración dos primeiros meses de Goberno 

GOIRIZ. A Asociación de Veciños 
de Goiriz pon en marcha unha 
nova proposta para festexar 
estas datas de Nadal. O colectivo 
organiza o vindeiro 1 de xaneiro a 
Xuntanza de Ano Novo a partir das 
01.30 horas na Escola Habanera 
de Goiriz. Haberá música para 
todos os públicos, karaoke por 
parellas, chocolate con churros, 
sorteos e moitas máis sorpresas.´

CEIP TERRA CHÁ. Este ano o CEIP 
Terra Chá organiza unha progra-
mación cargada de actividades. O 
momento de achegarse ao patri-
monio será o mércores 20 coa visi-
ta á Igrexa de Román e decoración 
da mesma. A última actividade 
será o xoves 21 coa cabalgata de 
Papá Noel, as badaladas de fin de 
ano e chocolate con churros para 
os asistentes.

SANCOVADE. A asociación de 
veciños Santiago de Sancovade 
organiza un concurso de postais de 
Nadal. Os interesados poden facer 
chegar a súa postal coa temática 
de Nadal, deixándoa na caixa do 
correo da escola ou entregándolla 
a algún membro da asociación.

ANDAINA. Un ano máis, Vilalba 
acollerá a Andaina Solidaria de 
Cruz Vermella, que ten como 
obxectivo recadar fondos para a 
compra de xoguetes novos para 
aqueles nenos de familias sen 
recursos e con risco de exclusión 
social. Será o día 17 a partir das 
12.00 horas.

CAMPAMENTO. Haberá campa-
mento Urbano de Nadal do 26 
de decembro ao 5 de xaneiro. 
Contará con 40 prazas e será no 
pavillón do CEIP Mato Vizoso de 
08.00 a 15.00 horas.

OUTRAS ACTIVIDADES
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PREMIO OTERO PEDRAYO A DARÍO VILLANUEVA

O presidente da Deputación de 
Lugo, José Tomé Roca, foi o en-
cargado de entregarlle o Premio 
Otero Pedrayo a Darío Villanue-
va nun acto que acolleu o salón 
de actos do Pazo de San Mar-
cos. Este premio foi concedido 
por un xurado composto por 
representantes das catro depu-
tacións, as tres universidades, a 
RAG, o Insti tuto Padre Sarmien-
to e a Fundación Otero Pedrayo.

O auditorio acolleu o acto de en-
trega do VI Premio Agustí n Fer-
nández Paz de literatura infanti l 
e xuvenil pola igualdade, que re-
caeu no escritor e mestre Pablo 
Nogueira Campo pola obra Ringo. 
Memorias dun coello fedello.
Este premio está organizado polo 
Iescha, o Concello de Vilalba e Edi-
cións Xerais e ten unha recompen-
sa de 3.000 euros e a publicación 
da obra gañadora.
O xurado desta edición esti vo for-
mado por Manuel Bragado, Fina 
Casalderrey e o propio Lois Pérez 

que, por unanimidade recoñece-
ron esta obra entre as 15 que se 
presentaron.
O acto contou coa parti cipación 
da Asociación de Xordos e nu-
merosas actuacións de baile e 
música entre os que fi guraron o 
grupo Lambe Lambe, Corredores 
de Sombra, Escola de Movemen-
to, BMV Ensemble e o alumando 
do IES Basanta Silva, nunha sesión 
dedicada ás letras e nas que se 
volveu reivindicar un Día das Le-
tras Galegas para Agustí n Fernán-
dez Paz.

Pablo Nogueira recolleu o 
premio Agustí n Fernández Paz

A Biblioteca pechou a sala infanti l 
para a súa remodelación co obxecti -
vo de crear “un espazo máis atracti -
vo e cómodo para os nenos e as súas 
familias”. Durante as obras, mantera-
se unha selección de libros na zona 
de adultos para que os máis peque-
nos non queden sen lecturas.
Ademais, o 15 de decembro come-

zarán tamén as obras na zona de 
adultos, e ata esa data a sección 
funcionará con normalidade.
A Biblioteca ten a disposicións dos 
usuarios o Whatsapp 626 399 329 
para consultas.
Os usuarios que parti cipan no reto 
lector, xa poden coller a lectura co-
rrespondente a decembro.

A Biblioteca pecha a sala 
infanti l para remodelala

O Concello de Vilalba comezou as 
tarefas de pintado e sinalización 
horizontal e verti cal das rúas e os 
espazos públicos do polígono in-
dustrial de Sete Pontes.
A actuación, cun orzamento de 
20.000 euros, está consensuada 
coa directi va dos empresarios 
do polígono e comezará coas la-
bores de limpeza e desbroce. In-
clúe o pintado de máis de 13.000 
metros de liña conti nua e dis-
conti nua, máis de 1.000 metros 
cadrados de pasos de peóns, e 
numerosas sinais horizontais e 
verti cais. Estudarase tamén a co-

locación de cámaras de tráfi co.
“Unha nova mellora das infraes-
truturas públicas en Vilalba, neste 
caso nunha zona tan importante 
como é o polígono e coa máxima 
colaboración cos empresarios, 
que son os que veñen a diario; 
que as obras sirvan para mellorar 
a seguridade viaria e os servizos 
ás empresas instaladas aquí”, 
sostén Marta Rouco, alcaldesa de 
Vilalba.
O obxecti vo é realizar os traballos 
antes de que remate o ano, aínda 
que o ritmo das tarefas depende-
rá das condicións meteorolóxicas.

Consenso cos empresarios no 
pintado do polígono industrial
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O Pleno Municipal aprobou por una-
nimidade a proposta do tenente de 
alcalde Modesto Renda, relati va á 
renovación e mellora de 22 vías de 
ti tularidade municipal en 14 parro-
quias do rural vilalbés.
O primeiro proxecto, relati vo á rexe-
neración e mellora de oito vías nas 
parroquias de A Torre, Soexo, Insua, 
Oleiros e Distriz conta cun orzamen-
to de execución por contrata de 
145.544,06€.
O segundo, relati vo á renovación e 
mellora de outros 14 viais nas parro-
quias de Sancovade, Román, Corve-
lle, Goiriz, Xoibán, Vilapedre, Lanzós 
e San Simón ascende aos 176.055 
euros.
Un investi mento total de 
321.599,06€ en benefi cio dos veci-
ños e veciñas das parroquias proce-
dentes na súa totalidade de fondos 
propios do concello de Vilalba. “Dixé-
molo e farémolo: O noso obxecti vo é 
facer xusti za coas parroquias en ma-
teria de investi mentos e isto só pode 
ser o comezo”, explicou Renda.

SANCOVADE. O Pleno Municipal 
aprobou por unanimidade a propos-
ta do Vicealcalde Modesto Renda, 
relati va á rehabilitación integral da 
vía que une a Frouxeira co barrio de 
Paxán, na parroquia de Sancovade.
Unha actuación reivindicada polos 
veciños/as desta parroquia dende 
hai máis de 20 anos, que conta cun 
orzamento de execución por contra-
ta de 22.022€ e que se adxudicará xa 
na anualidade.

GOIRIZ. Remataron as obras de me-
llora da vía que lle dá acceso aos ba-
rrios de Fabás e Graduín, en Goiriz.
Os traballos, fi nanciados con cargo 
ao Plan de Mellora de Camiños Mu-
nicipais, realizáronse esta semana e 
obxecti vo dos mesmos foi a limpeza 
de cunetas, o reforzo da base do fi r-

me, a necesaria pavimentación me-
diante dobre rega asfálti ca e a colo-
cación de nova sinalización verti cal.
Renda, que contrastou a actuación 
coa veciñanza de ámbolos dous 
barrios, volveu facer fi ncapé na ne-
cesidade de lle “dar cumprimento 
ás demandas das parroquias como 
obxecti vo irrenunciable do Goberno 
Municipal”.

SAMARUGO. Outra obra que che-
gou ao seu fi n foi a renovación e me-
llora da vía que dá acceso ao núcleo 
de Lobán, en Samarugo.
Unha necesaria actuación, que se 
complementou coa mellora doutras 
tres vías pertencentes tamén á pa-
rroquia de Samarugo. En concreto, 
os accesos ós barrios de Campo-
maior, Cornide e un ramal máis ó 
mesmo barrio de Lobán.

PONTE RIBEIRA. A Ponte Da Ribeira 
estará pechada ao tráfi co ata que 
dean inicio das obras de reconstru-
ción. Así o anunciou o tenente de 
alcalde Modesto Renda, quen fi xo 
fi ncapé nas “razóns de seguridade” 
como o moti vo principal da decisión 
que se vén de tomar dende a área de 
Mobilidade da que é o responsable.

O Concello, fi xará como alternati va 
dous desvíos provisionais: O pri-
meiro pensando nos veciños/as que 
acceden dende Goiriz e o segundo 
atendendo ós que o fan no senti do 
inverso dende San Simón.
Para os primeiros proponse a direc-
ción O Pazo – Samarugo, pois O Pazo 
atópase despois da igrexa subindo 
cara a capela de San Xulián e, na 
mesma Capela, enlázase coa estrada 
que baixa da Escola de Corvelle cara 
San Simón.
Para os segundos, proponse tomar a 
dirección cara o barrio de Pude.
Renda, que o pasado 4 de novembro 
presentou en Samarugo o proxecto 
de reconstrución integral que o Con-
cello de Vilalba, remiti u á Confede-
ración Hidrográfi ca do Miño Sil e á 
Dirección Xeral de Patrimonio, e ex-
plicou que, “dende o primeiro día da 
lexislatura, se ti vo claro que a obra 
era prioritaria e se actuou en conse-
cuencia axilizando os trámites”.
O Concello deberá agora agardar 
polas dúas autorizacións sectoriais (a 
de patrimonio é precisa pola presen-
za dun cruceiro nunha marxe) e can-
do estas cheguen e as circunstancias 
climatolóxicas o permitan, executar 
as obras de reconstrución.

O Pleno apoia unha proposta para 
mellorar 22 vías en 14 parroquias

A alcaldesa de Vilalba, Marta 
Rouco, denuncia que a Conse-
llería de Sanidade da Xunta leva 
máis dun ano sen contestar aos 
requerimentos do concello para 
que arranxen un muro xunto ao 
aparcadoiro do Centro de Saúde 
que ten uns bloques “con risco de 
desprenderse”.
Rouco alerta de que estes blo-
ques “poderían caerlle a alguén 
enriba, é necesario que a conse-
llería solucione este problema”.
“Hoxe volvimos mandar outro 
requerimento, a ver se desta vez 
contestan”, sinala a alcaldesa, 
que lembra que o Centro de Saú-
de e estes arranxos son compe-
tencia da Xunta de Galicia.
“En todo este tempo nin se ti vo 

contestación nin fi xeron nada, e 
isto non pode estar así, cortado 
ao paso, leva un ano no que a 
xente ten que ir pola zona reser-
vada aos coches e non vai pola 
beirarrúa, ademais do perigo de 
que caia o muro”, explica Rouco.

Reclaman á Xunta que arranxe 
un muro do centro de saúde

O Grupo Municipal do PP volve que 
o Concello de Vilalba inicie os trá-
mites para adherirse ao programa 
Doing Business porque “suporía un 
impulso importante para o polígono 
industrial” e favorecería a implanta-
ción de empresas en Vilalba e a crea-
ción de novos empregos.
“Trátase dunha proposta que teñen 
trasladado dende o colecti vo empre-
sarial porque o feito de converterse 
en Concello Emprendedor favorece 
a captación de investi mentos; xa que 
supón vantaxes como rebaixas fi s-
cais para as empresas que se instalen 
no municipio, máis facilidades para o 
acceso ao solo industrial, simplifi ca-
ción administrati va e preferencia nas 

ordes de axudas convocadas en réxi-
me de concorrencia competi ti va”, 
explica a voceira do PP.
Os populares tamén piden que com-
pareza a concelleira de Cultura para 
dar explicacións de forma minuciosa 
os gastos e ingresos das festas patro-
nais de San Ramón e Santa María.
Os concelleiros tamén piden que 
o equipo de goberno presente un 
proxecto de orzamentos para o ano 
2024, insista no control das condi-
cións hixiénico-sanitarias do abas-
tecemento de auga potable e esta-
bleza unha alternati va para poder 
estacionar na praza de Santa María 
en momentos puntuais como a cele-
bración de funerais.

O PP pide ao Concello 
vilalbés que se adhira ao 
programa Doing Business
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Que é Zafiro Tours e cando comeza 
a funcionar?
Zafiro Tours é unha franquicia de 
axencias de viaxes coa que comeza-
mos os trámites en maio do 2022. 
Unha vez me explicaron como é o 
funcionamento e tras recibir unha 
formación abrimos ao público o 2 de 
outubro de 2022.
Que tal a experiencia durante este 
primeiro ano?
Pois a verdade é que moi ben, coa 
competencia que hai actualmente 
con internet eu pensei que quizás 
nos ía custar un pouco máis, pero a 
verdade é que a xente está volven-
do moito ás axencias de viaxes. Isto 
pode ser polo trato persoal, a aten-
ción individualizada ou por a axuda 
na resolución de calquera imprevis-
to, polo que a nosa valoración neste 
primeiro ano é moi positiva.
Cal foi o motivo para emprender 
neste negocio?
Unha das razóns foi porque en Vilal-
ba non existía este servizo de axen-
cia de viaxes pero tamén foi pen-
sando na xente maior. Dende Zafiro 
Tours levamos viaxes do Imserso e 

pensando en toda a xente que tiña 
que desprazarse a outros municipios 
para poder facer estas reservas. Polo 
tanto este servizo de axencia de via-
xe era necesario na vila.
Realizan viaxes a medida ou en pa-
quetes?
Facemos viaxes a medida, en paque-
tes e calquera formato que o cliente 
solicite, nós adaptámonos sempre ás 
necesidades dos clientes.

Que é o que máis solicitan os clien-
tes?
Nós o que máis traballamos é o vaca-
cional e especialmente familias, pero 
cada vez estamos realizando máis 
viaxes de grupos, desde escolar, em-
presa ou asociación.

Traballan con todos os destinos do 
mundo?
Si, traballamos con calquera destino 
que o cliente solicite tanto nacional 
como internacional.
Que é o máis importante á hora de 
contratar unha viaxe?
Hoxe en día para realizar calquera 
viaxe, tanto internacional como na-
cional, nós cremos que o máis im-
portante é realizalo a través dunha 
axencia de viaxe. Actualmente te-
ñen moita popularidade as compa-
ñías de baixo custo e ante calquera 
imprevisto, os clientes atópanse 
sós. En cambio, cando unha per-
soa contrata unha viaxe a través 
dunha axencia conta co respaldo 
duns profesionais que farán todo 
o posible por buscar solucións aos 
problemas. Estes problemas non 
teñen porque xurdir sempre do 
produto que se contrata como un 
voo cancelado ou un hotel que non 
se corresponde co que reserva-
mos, senón que a nivel persoal po-
demos ter calquera imprevisto que 
nos obrigue a volver antes. Por iso 
contar con persoal especializado e 

disposto a axudar é importante.
Que é o que máis valoran os clien-
tes?
O trato personalizado e a atención 
individualizada que realizamos. Sa-
ber que ante calquera problema 
cando te vas de viaxe estamos dis-
poñibles, é unha tranquilidade, eu 
penso que iso a xente valórao moito.
Teñen agora algunha promoción?
Comezamos xa coa venda anticipa-
da do verán e é importante lembrar 
que planificando e reservando as 
vacacións con antelación é posible 

conseguir mellores prezos e aforrar. 
Polo tanto se alguén xa sabe en que 
datas terá as vacacións esperámolo 
en Zafiro Tours para organizar unha 
viaxe a medida.
Onde os poden atopar e que hora-
rio teñen?
Estamos na rúa Campo de Puente 
número 2 de luns a venres en hora-
rio de 9.00 a 14.00 e de 15.30 a 18.00 
horas, sábados con cita previa. Polas 
tardes se alguén non pode nese 
horario tamén atendemos con cita 
previa.

“A xente busca un trato persoal 
e unha atención individualizada”
Zafiro Tours é unha axencia de viaxes que nace en Vilalba hai pouco máis 
dun ano. Falamos con Ana, para coñecer todos os servizos que ofrecen

“Cada vez estamos 
realizando máis 

viaxes en grupos, de 
escolares, empresas 

ou asociacións”
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as pontes

O Concello das Pontes presentou a 
programación de Nadal, unha pro-
posta que inclúe unha vintena de 
actividades coas que o goberno local 
busca, en palabras da responsable 
de Cultura, Lorena Tenreiro “dina-
mizar o pobo non só desde o punto 
de vista cultural senón tamén social 
e económico, con actividades dirixi-
das a todos os públicos, con maxia, 
música, contacontos, pasacalles sen 
esquecer as propostas de lecer para 
a rapazada e a tradicional cabalgata 
de reis”
A programación de Nadal arrancou o 
venres, 1 de decembro, ás 20.30 ho-
ras, no Parque Municipal, co acendi-
do da iluminación de Nadal. 
O xoves, 14 de decembro, ás 18.00 
horas, na Casa Dopeso será a quen-
da para Tarabelos, títeres e conta-
contos coa súa obra Un nadal cheo 
de contos, unha actividade engloba-
da dentro da programación dos Xo-
ves na Biblio.
O venres, 15 de decembro, ás 20.00 
horas, o mesmo escenario, a collerá 
o Festival de Nadal da Rondalla Vila 
das Pontes. A programación conti-
nuará o sábado, 16 de decembro, 
no Auditorio Municipal Cine Alovi, 
ás 18.00 co espectáculo Los viajes 
de Bowa, da compañía La Gata Ja-
ponesa, unha proposta, dirixida ao 
público familiar, na que se mistura a 
maxia, co circo, as acrobacias aéreas 

e o humor e o luns, 18 de decembro 
será a queda para o Conservatorio 
de Música Profesional das Pontes, co 
seu concerto Peque Nadal.
O día 20 de decembro, ás 19.00 ho-
ras, o Auditorio Municipal acollerá 
a obra Alma de Tigre da compañía 
Elefante Elegante, a historia dunha 
familia encerrada nunha casa desfei-
ta a través de cuxas gretas se filtran 
os segredos do pasado e dunha her-
danza envelenada, na que os perso-
naxes se rebelan contra un mundo 
do que xa non poden escapar.
A programación de Nadal continuará 
o xoves, 21 de decembro, ás 19.00 
horas, na Casa Dopeso, co concerto 
de Clarisax Band e o alumnado do 
Conservatorio de Música Profesional 

das Pontes. O día 22, ás 18.00 horas, 
na Casa Dopeso, Picariños presenta-
rá o seu Festival de Nadal e o para o 
día 23 de decembro, o departamen-
to de Cultura do Concello das Pontes 
programou a espectáculo Invisibles 
de Voilá Producciones, a historia de 
Mía e a súa amiga invisible. Será no 
Auditorio Municipal Cine Alovi, ás 
18.00 horas.
Por outra banda, a partir do 26 ao 
30 de decembro e do 2 ao 4 de xa-
neiro, o patio do Colexio Santa María 
acollerá a proposta Tempo de Nadal, 
dirixida a nenas e nenos, de entre 3 
e 14 anos, a través da que poderán 
gozar de diferentes obradoiros e ac-
tividades.
Así mesmo, os días 24 e 31 de de-
cembro as charangas Os Celtas e a 
Charanga da Carmiña, animarán ás 
rúas da vila. Así mesmo, o día 27 de 
decembro, achegarase ata As Pontes 
o pasacalle Animacreques da com-
pañía Catro Pés e o 3 de xaneiro será 
a quenda para Projeto Ez coa súa 
proposta de animación de rúa A Ca-
ravana.
O día 28 de decembro, O apalpador 
e a nena sen medo, verase un conta-
contos de nadal que chegará á Casa 
Dopeso, ás 18.00 horas, da man da 
Xanela do Maxín ao abeiro da pro-
gramación dos Xoves na Biblio.
O día 29 de decembro (auditorio 
Cine Alovi, 20.30 horas) será a queda 
para o concerto de Black, a banda ga-
lega que nos achegará á música soul, 

a esa música de voces negras que 
alimentan a alma e a sensibilidade e 
que, a día de hoxe, só podemos oír, 
na súa maioría, en vellas gravacións. 
Xa o sábado, 30 de decembro, a par-
tir das 12.00 horas, o público poderá 
gozar o Concerto de Nadal da Banda 
Cultura e Recreativa Vila das Pontes.
As propostas culturais continuarán 
o día 4 de xaneiro co espectáculo de 
maxia, Rock&Magic do Mago Teto, 
no Auditorio Municipal Cine Alovi, a 

partir das 18.00 horas. Un espectá-
culo de música e ilusións.
A programación de Nadal terá o seu 
broche de ouro o día 5 de xaneiro 
coa tradicional Cabalgata de Reis 
Magos, que sairá ás 18.00 da Rúa 
Monte Caxado para facer o seu per-
corrido habitual e rematar coa re-
cepción real.
Toda esta programación complétase 
coas proxeccións cinematográficas 
para o mes de decembro.

As Pontes prepárase para o Nadal
CAMPAÑA DO COMERCIO

A Asociación de Comerciantes, Hostaleiros e Empresarios (Cohempo) ani-
ma o consumo do Nadal cunha nova iniciativa na que se reparten oito 
premios por un total de 3.100 euros, sete de 300 euros e 1 de mil euros. 
Segundo as bases desta campaña, quen compre en calquera dos 42 co-
mercios de distintos sectores que participan nesta iniciativa, ata o 6 de 
xaneiro, recibirán vales para os sorteos previstos o día 14, 21, 28 e 11 de 
xaneiro. Os premios consisten en vales para gastar no comercio local.

GALA BENÉFICA

Este ano a gala de Nadal do Club 
Patín das Pontes ten unha causa 
benéfica, xa que queren poñer o 
seu gran de area para axudar á ve-
ciña do Concello Elena, que sufre a 
síndrome de RETT. Será o venres 22 
de decembro a gala benéfica Pati-
nando por Princesas. A cita come-
zará ás 20.30 no pavillón municipal. 
As entradas para a gala teñen un 
prezo de 5 euros e serán doados, 
en nome de Elena, á asociación 
Princesas Rett. Haberá tamén unha 
fila cero para facer doazóns.

CONCURSO DE DECORACIÓN

A Asociación de Comerciantes, 
Hostaleiros e Empresarios Ponte-
ses pon en marcha un ano máis o 
seu concurso de decoración de Na-
dal. Os interesados poden inscribir-
se ata o domingo 17 de decembro.
Hai distintas categorías: casas, edi-
ficios, clubs e asociación. Os intere-
sados en participar deberán enviar 
as súas fotografía. Cada persoa só 
pode presentar unha única candi-
datura e a proposta está aberta á 
veciñanza do termo municipal das 
Pontes.
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SABOREA AS PONTES

Entregáronse os premios da décimo terceira edición do concurso de tapas 
Saborea As Pontes, na que parti ciparon 15 establecementos hostaleiros 
da vila. O Bar El Jardín obti vo o galardón a Mellor tapa pontesa valorada 
polo público así como co tí tulo de Mellor tapa pontesa, elixida por un xu-
rado profesional. Durante o acto tamén se fi xo entrega de nove premios, 
de 200 euros cada un, entre todas as persoas que cubriron os boletos do 
concurso de tapas.

Os traballadores da empresa Einsa 
Print, con sede nas Pontes, puxeron 
punto e fi nal á folga indefi nida que 
iniciaran o pasado 26 de novembro. 
Tras desconvocar o paro, xurdido 
polo ERE presentado pola empresa, 
os empregados regresaron aos seus 
postos de traballo.
A folga xurdiu como reacción á de-
cisión da compañía que afectaba a 
135 traballadores da planta do Con-
cello das Pontes, que sufrirían os 
despedimentos.
Os empregados, que reclamaban a 
paralización do ERE e a conti nuida-
de dos postos, tomaron a decisión 
de cesar a folga xa que Einsa solici-
tou a desesti mación do expediente 

de emprego ao non conseguir un 
acordo na negociación.
Ao mesmo tempo, a Comisión 6ª 
de Industria, Enerxía, Comercio e 
Turismo do Parlamento de Galicia 
aprobou unha proposición non de 
lei instando á Xunta a que se dirixa 
ao Goberno central para solicitar 
unha “transición xusta” para As 
Pontes de García Rodríguez ante o 
“peche imposto” da central térmica 
da localidade.
Tamén se solicita información so-
bre a dispoñibilidade de potencia e 
a súa evacuación, “xa que a día de 
hoxe a capacidade de evacuación 
do nó das Pontes é de cero me-
gawatt s”.

Os traballadores de Einsa 
desconvocan a folga

A asociación local Adiante, coa co-
laboración do Concello das Pontes, 
puxo en marcha un programa de 
prevención da drogodependencia, 
entre a rapazada, a través da educa-
ción emocional.
Tania Pardo, concelleira de Benestar 
Social, na presentación do obradoi-
ro no IES Castro da UZ, sinalou que 
“son moitas as investi gacións que 
asocian o consumo de drogas cunha 
menor competencia nas relacións 
sociais e a través destes obradoiros 
búscase traballar as competencias 
condutuais, sociais, cogniti vas e 
emocionais co obxecti vo de que 

a rapazada poida mostrarse máis 
competente para establecer vín-
culos prosociais e facer fronte ás 
presións do ambiente favorables ao 
desenvolvemento de condutas de 
risco para a saúde”.
Os obradoiros, desenvolvidos por 
Adiante, buscan promover no 
alumnado de secundaria da vila un 
coñecemento sobre a propia persoa 
e fomentar a adquisición de habili-
dades e valores protectores, co-
nectando coas diferentes relacións 
e contextos nos que se desenvolve 
por medio de sesións nas aulas e 
sesións individuais.

Durante as sesións nas aulas, o per-
soal de Adiante observará o funcio-
namento dos grupos para avaliar as 
posibles condutas de risco por me-
dio da avaliación de habilidades e 
competencias sociais e emocionais 
tales como a escoita acti va, a coo-
peración, a empatí a, a expresión 
emocional ou a toma de decisións.
Nas sesións individuais, que se rea-
lizarán fóra do grupo, co alumno e 
a súa familia, ofrecerase apoio ás 
persoas parti cipantes en aspectos 
relacionados co malestar emocio-
nal, as condutas disrupti vas na aula 
ou posibles condutas de risco.

O Concello e Adiante apostan pola 
prevención da drogodependencia

A Mesa Local de Coordinación In-
terinsti tucional contra a Violencia 
de Xénero (MLCI) volveu reunir-
se na Casa Dopeso. A cita contou 
coa parti cipación de disti ntas ad-
ministracións e servizos públicos 
con competencias de prevención, 
detección e intervención ante as 
violencias de xénero que a confor-
man.
Nesta ocasión, tras poñer en co-
mún os avances e análise da situa-
ción das violencias de xénero no 
municipio, deuse paso a valorar a 
campaña no marco do Día Interna-
cional pola Eliminación das Violen-
cias contra as Mulleres. Esta cam-
paña municipal celebrada ao longo 
dos meses de novembro e decem-

bro do corrente ano cuxo lema é 
Non as fagas invisibles. Arina a mi-
rada buscou refl ecti r e concienciar 
sobre a realidade que viven moitas 
mulleres en situación de violencia 
de xénero no ámbito da parella.
As enti dades asistentes incidiron 
que a campaña resultou ser moi 
innovadora traendo variedade de 
accións e materiais como vídeo, ac-
ti vidades dirixidas ás mulleres, fo-
lletos informati vos, recital poéti co 
e puntos violetas, obra de teatro, 
que chegaron a moita xente. Ade-
mais, destacaron que a mensaxe 
proporcionada pola campaña era 
realista, clara e refl ectí a coheren-
cia, sendo adecuado para estes 
momentos.

A Mesa contra a Violencia 
de Xénero fai balance

A Xunta abre o trámite de compe-
tencia de proxectos ante a solicitu-
de recibida pola empresa Canerde 
S.L para unha concesión de augas 
superfi ciais para a instalación dun 
aproveitamento hidroeléctrico no 
río Eume, no concello das Pontes.
A empresa solicita a concesión dun 
caudal de auga de 170 m3/s proce-
dente do río para o aproveitamento 
hidroeléctrico para unha central hi-
droeléctrica reversible.
A Consellería de Infraestruturas 
e Mobilidade, a través de Augas 
de Galicia, publica hoxe no DOG o 
anuncio polo que se lle dá inicio á 
dita tramitación: No seguinte enla-
ce poderase ampliar a información 
neste enlace.
Coa publicación deste anuncio no 
DOG comeza o trámite de compe-
tencia para que no prazo dun mes 
o solicitante presente a instancia, 
así como o proxecto e demais docu-
mentación requirida.
A empresa solicitante tamén de-
berá achegar o estudo ambiental 
que recolla e avalíe as afeccións do 
proxecto conforme a Lei 21/2013, 
do 9 de decembro, de avaliación 
ambiental.

Ábrese o trámite 
para proxectos de 
aproveitamento 
hidroeléctrico do río
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A cuarta edición do Programa Inte-
grado de Emprego das Pontes, pos-
to en marcha coa colaboración dos 
concellos da Capela e As Somozas e 
subvencionado pola Consellería de 
Promoción do Emprego e Igualdade 
da Xunta de Galicia e cofi nanciado 
polas enti dades locais a inserción la-
boral do 42% do seu alumnado.
Así, ao abeiro deste programa, no 
que parti ciparon un total de 100 
veciños e veciñas procedentes dos 
concellos das Pontes, A Capela e So-
mozas foron 61 ás persoas que, du-
rante o transcurso do programa, lo-
graron un contrato de traballo, tanto 
no ámbito público como no privado. 
As insercións laborais realizáronse 
en ámbitos cunha ampla demanda 
de persoal por parte do tecido indus-
trial e comercial do municipio, estan-
do, maioritariamente, relacionadas 
cos sectores da limpeza e limpeza 
industrial, construción, sector eólico, 
alimentación, seguridade, hostalaría 
ou transporte sanitario.
A Concelleira de Industria, Ana Pena, 
deu a coñecer estes datos durante 
o transcurso do acto de clausura da 
cuarta edición do Programa Inte-
grado de Emprego das Pontes, acto 
no que esti vo acompañada polo 
alcalde da Capela, Manuel Meizoso 

e o alcalde de Somozas, Juan Alon-
so Tembrás, o equipo directi vo e o 
dinamizador do IES Castro da Uz así 
como representantes das empresas 
que acolleron ao alumnado en prác-
ti cas, o profesorado das disti ntas 
formacións levadas a cabo nesta edi-
ción e a coordinadora do Programa 
Integrado de Emprego.
A concelleira tamén lembrou que 
desde a posta en marcha dos Pro-
gramas Integrados de Emprego, no 
ano 2017, xesti onáronse case 360 
ofertas de emprego e foron 223 ás 
persoas que atoparon un posto de 
traballo, 44 durante o programa do 
ano 2017-2018, 56 durante a edición 
do ano 2019, exclusiva para mulle-
res, e 62 contratos durante o pro-
grama 2019-2021 que ti vo que ser 

prorrogado por mor da pandemia 
e 61 durante esta últi ma edición, 
alcanzándose, en todas as edicións 
os compromisos de insercións do 
programa, superando 40% todos os 
anos.
As Pontes contará cunha nova edi-
ción do Programa Integrado de Em-
prego, que se puxo este mes dirixido 
a promover a inserción laboral 100 
homes e mulleres desempregadas 
con especiais difi cultades de inser-
ción laboral, “trátase dunha nova 
oportunidade para mellorar a ocu-
pabilidade e inserción laboral da 
veciñanza da vila ofrecéndolle unha 
ferramenta de axuda e acompaña-
mento especializado co que desen-
volver as súas competencias persoa-
is, sociais e laborais” subliñou.

O Programa de Emprego logra a 
inserción laboral de 61 persoas

As obras de renovación de servi-
zos públicos  e pavimentos na rúa 
Cabanas, un proxecto, fi nanciado 
a través do POS 2022 da Deputa-
ción da Coruña, cun orzamento de 
195.452 euros, entra na súa fase 
fi nal coa execución da nova capa 
de rodaxe
Así, procedeuse  a extensión dunha 
capa de rodaxe de mistura quente, 
unha vez fi nalizada a renovación 
das beirarrúas do viario na que se 
apostou pola eliminación das ba-
rreiras arquitectónicas.
Esta actuación ademais permiti u a 
execución dunha nova rede de re-
collida de augas pluviais separati va, 
nas dúas marxes da rúa. Unha rede 
dotada cos correspondentes sumi-
doiros, con arquetas de recollida de 
acometi das das vivendas, e que ten 
como obxecti vo prioritario o con-
trol do aporte de augas limpas ao 
sistema de depuración municipal.
A actuación tamén incluíu a execu-
ción dunha nova canalización para 
a iluminación pública, ao longo de 
toda a beirarrúa dereita, e a subs-
ti tución da canalización de alimen-
tación desde o cadro xeral a toda a 
zona para iluminación e comunica-
ción.

As obras tamén contemplaron a 
instalación de mobiliario urbano; 
bancos, papeleiras e xardineiras, 
realizadas en madeira de elondo, 
vernizado especial e accesorios de 
aceiro inoxidable. Os traballos re-
matarán coa reposición da sinaliza-
ción viaria.

MELLORA DE CAMIÑOS.  Remata-
ron tamén os traballos de mellora 
de tres camiños municipais en Tras 
do Río, na parroquia do Freixo.
O proxecto, cun orzamento de 
29.763 euros, con cargo ao Agader, 
ti vo como obxecti vo a rehabilita-
ción dos tres viarios para dotalos 
dunha ópti ma calidade tanto su-
perfi cial como estrutural, conse-
guindo así mellorar a comodidade 
e seguridade que se esixe neste 
ti po de vías.
As obras realizadas incluíron ac-
tuacións de varrido de superfi cie 
e limpeza de marxes; procedeuse 
á limpeza das cunetas e á elimina-
ción de vexetación que invadía a 
vía e reparáronse as fochancas e 
zonas afundidas mentres que as 
zonas lixeiramente deformadas re-
gularizáronse mediante formigón 
bituminoso.

Rematan as obras na rúa 
Cabanas e en Tras do Río
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friol

Friol apostou fai tres anos por in-
tentar facilitar a conciliación da vida 
familiar e laboral dos seus veciños e 
veciñas, e para iso decidiu poñer en 
marcha un servizo de madrugadores 
no curso 2020-2021. Deste servizo 
de madrugadores poden aproveitar-
se as familias con alumnos e alum-
nas matriculados no CPI Doutor Ló-
pez Suárez de Friol.
Este servizo foi medrando ano tras 
ano, e no presente curso 2023-2024 
conta xa con mais de 20 persoas ins-
critas, que fan uso do mesmo duran-
te esas primeiras horas do día, antes 
de entrar no colexio. Este é o mellor 
indicador de que é un servizo nece-
sario, úti l e que funciona ben.
O servizo está dispoñible dende 
as 7.45 ata as 9.45, que é cando xa 
comeza a xornada escolar. Lévase 
a cabo dentro do recinto escolar, e 
o persoal encargado de atender as 
necesidades dos usuarios xa os levan 

para a clase correspondente cando 
comeza o horario lecti vo do centro, 
ás 9.45, como xa se indicou.
Con este xesto, o Concello de Friol 
segue apostando por dar servizos de 
calidade ás familias do municipio, e 
tamén ás que decidan vir establecer 
a súa unidade familiar ao pobo e ma-
tricular aos seus fi llos e fi llas no cen-
tro escolar público de Friol.
O Servizo de Madrugadores está 

sendo subvencionado polo Concello, 
tendo que pagar cada persoa intere-
sada en facer uso do mesmo a can-
ti dade de 80 euros por todo o curso 
escolar.
Aínda pode realizarse a inscrición 
nas ofi cinas do Concello de Friol, ou 
a través do correo electrónico info@
concellodefriol.es. O impreso de so-
licitude de inscrición pode atoparse 
na páxina web do Concello.

Aumenta o número de usuarios 
do servizo de Madrugadores

O Concello de Friol organiza un ano 
máis os seus obradoiros de Nadal 
para os máis cati vos. Nesta edición 
poderán parti cipar nenos e nenas 
de Friol, desde os 4 ata os 14 anos. 
As acti vidades comezarán o martes 
26 e rematarán o mércores 4 de xa-
neiro.
Trátase dunha serie de propostas que 
terán lugar en horario de mañá, den-
de as 10.00 ata as 14.00 horas. Leva-
ranse a cabo nas instalacións que ten 
o Concello ao lado do centro escolar 
público, e que son as mesmas que 
acollen o servizo de madrugadores 
durante os días lecti vos. É necesario 
inscribirse nas ofi cinas do Concello 
antes do 19 de decembro. 
Tamén organiza a súa tradicional Fes-
ta de Reis. Os máis cati vos poderán 

gozar da cita que se celebrará, como 
vén sendo habitual, no pavillón mu-
nicipal o día 5 de xaneiro.
Poderán asisti r os nenos e nenas 
que recibiran nas súas casas a en-
trada para o festexo, que comezará 
ás 17.00 horas. Cada unhas das en-
tradas están personalizadas e levan 
un número grazas ao cal poderán 
parti cipar nun sorteo de numerosos 
agasallos que se realizará esa mes-
ma xornada, polo que deberán levar 
o tí cket.
Durante a festa poderán entregar 
aos Reis Magos as cartas que escri-
biron para eles. Ademais, tamén 
poderán gozar de inchables, xogos, 
entrega de diplomas dos obradoiros 
de Nadal e poderán desgustar un 
chocolate con biscoito.

Organizan os obradoiros 
de Nadal e a festa de Reis

POLO DE EMPREGO

O Polo de Friol organizou en Antas do Ulla nunha nova acti vidade dos 
Venres dos Polos, que organiza a Xunta para dar un pulo ao emprende-
mento nas diversas zonas de Galicia. Nesta ocasión, interveu na acti vi-
dade Emprendemento con compromiso, onde se presentou a historia 
de Pazo de Vilane e, coa súa fundadora, falouse de aposta polo em-
prendemento rural, de valores e compromiso ou de xesti ón do cambio 
e como afrontar difi cultades. O polo de Friol xa leva atendido un total 
de 42 proxectos: un 33% deles pertence a acti vidades profesionais, 
cientí fi cas e técnicas, un 14% a hostalería e un 12% ao sector da infor-
mación e comunicacións. 

Un ano máis, o Concello de Friol ela-
borou un calendario para reparti r 
entre os veciños da localidade. Nesta 
ocasión, para ilustrar o ano 2024 uti -
lízanse imaxes dos produtos da zona, 
para poñer en valor a variedade e 
calidade da hostalería local.
“A nosa gastronomía baséase no 
esforzo conti nuo manti do durante 
xeracións para obter os mellores 
manxares.
Grazas ao bo saber e bo facer das no-
sas xentes, os produtos de Friol son 
ricos en calquera das variedades en 
que se presenten. Neste calendario 
que chegará a todas as vivendas do 
municipio ofrecemos en imaxes a 
riqueza da nosa gastronomía local”, 
explicou o alcalde, José Ángel San-
tos. O Concello fai todos os anos o 
envío do almanaque xunto coa felici-
tación do Concello aos veciños.

Friol reparte o seu 
calendario anual

O Grupo de Desenvolvemento Ru-
ral (GDR) Comarca de Lugo, coordi-
nador do proxecto de cooperación 
xunto cos GDR Asociación de Des-
envolvemento Comarca de Ordes 
e GDR Terras de Pontevedra Norte 
de ordenación territorial da terra 
agraria a través do sistema de per-
mutas, celebrou o acto de clausura 
despois de dous anos nos que se 
superaron amplamente as expec-
tati vas, tanto no número de hectá-
reas como no de propietarios que 
solicitaron adherirse.
A apertura do acto foi realizada por 
José Ángel Santos Sánchez, alcalde 
de Friol e presidente do GDR Co-
marca de Lugo, para seguidamente 
celebrar unhas mesas redondas na 
que parti ciparon os representantes 
dos GDRs do proxecto e o elator no 

seu momento do proxecto de Lei 
de Recuperación da Terra Agraria 
de Galicia, Elena Candia, así como 
os xerentes dos GDRs colaborado-
res do proxecto. Tamén ti vo lugar a 
presentación técnica de obxecti vos 
alcanzados por parte de Miguel Ro-
dríguez de Sial Ingenieria, S.L.
Segundo dixo Santos, “a reordena-
ción da terra é fundamental para as 
explotacións acti vas e para atraer 
os nosos municipios novos em-
prendedores, así como para fi xar 
poboación nas nosas comarcas. 
Non debemos esquecer que ade-
mais debemos procurar que as fe-
rramentas que se empreguen para 
a reordenación da terra agraria, 
sexan áxiles e respondan as nece-
sidades reais e parti culares de cada 
unha das explotacións gandeiras”.

Remata o proxecto de 
ordenación de terras a 
través de permutas
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guiti riz

Marisol Morandeira acompañou 
ao delegado do Goberno, Pedro 
Blanco, na súa visita a Guiti riz 
para supervisar os investi mentos 
que a administración estatal levou 
a cabo nos últi mos anos no muni-
cipio.
Comprobou o resultado das obras 
executadas nas instalacións da 
Estación de Tratamento de Auga 

Potable, cofi nanciadas polo Go-
berno central cunha subvención 
de 261.920 euros.
Tamén supervisaron outros 
proxectos fi nanciados con fon-
dos estatais, como a humaniza-
ción da travesía urbana da N-VI, 
a construción do Pump truck ou 
a mellora da accesibilidade na rúa 
Tralouteiro.

O delegado supervisa 
as obras realizadas con 
aportación estatal

O tramo Zamora-Guiti riz da rede de 
hidróxeno verde mantense fóra na 
listaxe de Bruxelas de Proxectos de 
Interese Común (PCI), que poderán 
optar a fi nanciamento comunitario.
Pola súa banda, Enagás asegura que 
o desenvolvemento de proxectos 
como este está nas súas “previsións” 
e mostra “o convencemento de que 
é un hidroducto moi relevante, cla-
ve para conectar a Galicia co resto 
da rede española e apontoar o que 
será o hub enerxéti co do noroeste”, 
segundo publicou o seu conselleiro 
delegado, Arturo Gonzalo Aizpiri, 

nun comentario do seu perfi l público 
na rede social Linkedin.
Hai agora un ano, a comunidade ga-
lega presentou a alianza industrial 
galega do hidróxeno verde, que bus-
ca converter a Galicia en “referente 
internacional”. Nese acto, o presi-
dente galego, Alfonso Rueda, esixiu 
“que se recti fi que” e “sexa unha 
realidade o corredor atlánti co” coa 
conexión Guiti riz-Zamora.
A Comisión Europea incluíu o 
proxecto do corredor de hidróxeno, 
do que forman parte España, Fran-
cia, Portugal e Alemaña, na listaxe de 

Proxectos de Interese Común (PCI), 
que poderán optar a fi nanciamento 
comunitario.
O candidato socialista á presiden-
cia da Xunta, José Ramón Gómez 
Besteiro, afi rmou que Galicia debe 
contar “si ou si” con hidroduto, unha 
infraestrutura “esencial para apro-
veitar o noso potencial enerxéti co”. 
“que Galicia non conte cun hidrodu-
to sería igual de ilóxico que excluír á 
Rioxa dun potencial viñoduto”, afi r-
mou Besteiro. O PP pide ao Goberno 
central que se fi nancie con fondos 
europeos o hidroduto.

Guiti riz, fóra da rede de hidróxeno 
verde que ten axudas europeas

Guiti riz celebrará as festas do Na-
dal cunha programación de acti -
vidades na que tanto pequenos 
como maiores poderán gozar de 
inchables, obradoiros, karaoke 
ou baile e, como non, da visita do 
Apalpador e dos Reis Magos.
O venres 15 de decembro, as rúas e 
edifi cios de Guiti riz iluminaranse co 
acendido de luces de Nadal. Logo, 
do 22 de decembro ao 5 de xanei-
ro, instalarase unha carpa no Cam-
po da Feira onde se desenvolverán 
as diferentes acti vidades.
Nesa carpa haberá todos os días 
inchables e diferentes acti vidades: 
obradoiros de cociña, de postais, 
de decoración de Nadal, sesións de 
maquillaxe, bailes, karaoke, globo-
fl exia, música en directo e algunhas 

sorpresas máis.
Ademais, os máis pequenos reci-
birán a visita do Apalpador o 22 de 
decembro e, antes da cabalgata de 
Reis, o 4 de xaneiro un paxe real pa-
sarase polo Campo da Feira a reco-
ller as peti cións dos máis pequenos 

ás Súas Maxestades de Oriente.
En colaboración cos empresarios 
do municipio, reparti rase 2.250 eu-
ros en vales regalo na  campaña de 
promoción de comercio local baixo 
o lema Mercar no Concello de Gui-
ti riz ten premio.

Música, inchables e obradoiros 
destacan no programa de Nadal

O Concello de Guiti riz abrio o prazo 
de inscrición de Mentes en Calma e 
Mindfullness, dúas acti vidades para 
buscar a calma que terán lugar na 
Casa Barxa desde o 9 de xaneiro ata 
o 11 de xuño.
Os obradoiros pretenden tratar a an-
siedade e mellorar o autoconcepto e 
autoesti ma a través do mindfullness, 
a creati vidade e a meditación.
Mentes en Calma, aberta ao público 
en xeral, constará de dúas sesións 
mensuais os martes en horario de 

18:45 a 20:00 horas.
Mindfullness, pola súa parte, estará 
dirixido a mozos e mozas de entre 
12 e 20 anos e terá dúas clases men-
suais os martes ás 18.00 horas, cun-
ha duración total de 40 minutos.

BIBLIOTECA. Ampliouse o prazo de 
parti cipación do concurso de deseño 
para da mascota ofi cial da Biblioteca. 
A proba consiste en deseñar un per-
sonaxe ao que lle encante vivir entre 
os libros e lle entusiasme a lectura.

Convocan de novo os 
obradoiros de meditación
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A escola dos Vilares celebrou o pa-
sado sábado 9 de decembro o cen-
tenario da súa inauguración nunha 
xuntanza á que acudiron un gran 
número de persoas. O acto foi ce-
lebrado na propia escola e deu co-
mezo ás catro da tarde. Ao longo 
de toda a xornada os participantes 
puideron desfrutar de obradoiros de 
regueifas, exposicións de fotos anti-
gas do Vilares así como tamén cunha 
actuación musical dos Trapeiros dos 
Vilares. Para rematar a xornada os 
asistentes puideron degustar dun 
chocolate para todos.
Foi en setembro de 1923 cando esta 
escola abriu as súas portas para to-
dos os nenos e nenas e, ao atoparse 
ben situada, este primeiro curso de 
1923/1924 o mestre Manuel Cordei-
ro rematou dando clase a máis dun 
cento de rapaces.
A construción da escola deu os seus 
primeiros pasos no ano 1912 cando 
o presidente da asociación Vilares 
y su Comarca, Manuel Cancelo, fir-
mou un contrato con Gregorio Díaz 
e outros canteiros para comezar a 
cortar pedras no Monte do Viso. 
Este primeiro contrato supuxo un 
gasto de 1250 pesetas. Os gastos da 

construción da escola foron sufraga-
dos grazas ao diñeiro que mandaron 
os emigrantes organizados na aso-
ciación Vilares y su Comarca, que 
ademais de contar con emigrantes 
vilaregos tiña entre os seus socios 
a emigrantes nados en Santa Cruz, 
Buriz, Labrada, San Breixo, Aranga, 
Momán, Belesar, Muras, As Pontes 
ou en Ortigueira, que apoiaron soli-
dariamente esa tarefa.
Manuel Cancelo Freire, natural da 
aldea de Ramos, contaba nos Vilares 
coa colaboración do crego da parro-
quia, Ramón López Otero, que foi 
quen mercou o terreo. A pesar de 
que nun primeiro momento a escola 
ía ser construída en Ramos, a aldea 
dos Vilares era na que máis nenos 
había daquela, e foi Ramón o que 
pensou en facela no máis céntrico da 
parroquia e ao lado da igrexa.
A obra para a construción da escola 
supuxo un investimento de 8907,23 
pesetas e unha vez rematado o edi-
ficio o crego deu conta de todo o 
diñeiro gastado na súa construción 
á Sociedade Villares y su Comarca, 
creando, o 8 de xaneiro de 1933, un 
Consello de Administración que a 
dotara dos medios necesarios para o 

seu funcionamento.
Despois de Cordeiro, pasaron por 
esa escola mestres como Vicente 
Fabregat, Anxo Rodríguez, Agapito 
Bustos, Eduardo Rodríguez, Uxío 
Pedreira, Xustino Rivera, Rosa e An-
drés Pérez Carballeira, que a partir 
de 1933 viviu coa súa señora e as 
fillas na escola da Conchada, ata que 
unha doenza cardíaca o apartou da 
docencia a principios do curso 1968-
1969.
Unha vez que o edificio da escola 
deixou de albergar docencia come-
zou a servir como espazo para uso e 
desfrute de todos os veciños dos Vi-
lares. Nos comezos a escola era pro-
piedade da parroquia pero na actua-
lidade este edifico é da titularidade 
do Concello por iso a asociación de 
veciños solicitou de novo a propieda-
de da escola para a parroquia.
Agora que cumpre os cen anos esta 
escola que tantas lembranzas garda 
cómpre ser renovada. Lousala e po-
ñela en valor; quitarlle o recebo e 
deixar á vista a beleza das pedras do 
Monte do Viso, poñerlle unhas por-
tas e unhas fiestras apropiadas para 
tornar a humidade e que siga sendo 
un espazo de reunión e encontro.

A escola dos Vilares celebrou o 
seu centenario cunha xuntanza

PRIMEIRO TORNEO DE PARCHÍS

A Biblioteca Pública Municipal Casa Ha-
banera do Concello de Guitiriz acolleu o I 
Torneo de Parchís, no que participaron 32 
persoas, con idades comprendidas entre os 
7 e os 80 anos. Nesta primeira ronda cla-
sificáronse 16 veciños e veciñas que serán 
convocados para o vindeiro mes de decem-
bro, data na que se definirá ao campión ou 
campioa desta edición. Durante a xornada 
inicial cada participante foi agasallado cun 
marcapáxinas, ademais de gozar dunha pe-
quena merenda e un sorteo de libros.
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meira

Meira arrancou o Nadal por todo o 
alto cun programa de acti vidades 
que xa se abriu coas acti vidades de 
ACEA Meira coa apertura do concur-
so de decoración.
O programa abriuse cunha obra 
de teatro e o tradicional rastrillo 
benéfi co organizado pola Confra-
ría Nosa Señora do Pedregal, na 
igrexa. O venres 15 conti nuarán coa 
presentación, as 20.00 horas, do li-
bro de Xulio Pardo de Neyra, Ollos 
azuis. Será na casa do concello. Ao 
día seguinte terá lugar o tradicional 
concerto de Nadal a cargo da Escola 
de Música local. A actuación será ás 
21.00 horas na casa da cultura con 
entrada de balde ata completar afo-
ro. Repeti rá actuación o día 30, ás 
20.00 horas.

O domingo 17 está previsto celebrar 
unha gala benéfi ca organizada pola 
ANPA do IES Pedregal de Irimia con 
recollida de doazóns contra o cancro. 
Será na casa da cultura, a parti r das 
18.30 horas e terá acceso limitado. O 
prezo de entrada é de 5 euros pero 
para os menores de 12 anos será de 
balde.
O día 23 estará dedicado a Avelino 
Díaz, xa que se fará unha audición 
dos novos temos da quenlla, dedi-
cados ao poeta meirego, acti vidade 
que se desenvolverá na casa da cul-
tura a parti r das 20.30 horas.
Meira contará este ano novamente 
cun belén vivente e coa cabalgata 
tradicional como actos centrais da 
celebración das festas de Nadal, or-
ganizadas en colaboración coa anpa 

do colexio e a confraría local.
O belén vivente terá as súas repre-
sentacións os días 25 de decembro e 
o 6 de xaneiro, como todos os anos 
na igrexa de Santa María ás 13.00 
horas. Formarán parte deste belén 
os rapaces do colexio, que encar-
narán as diferentes personaxes do 
nacemento, que volverá ter unha 
temáti ca que unirá a todos.
Ademais, o día 5 de xaneiro terá 
lugar de nova a cabalgata de Reis, 
que sairá pola tarde dende a praza 
do Concello e paseará polas rúas de 
Meira ata o pavillón, onde os Reis 
Magos se sumarán á festa que se 
organiza para poder recoller as car-
tas dos pequenos e escoitar as súas 
peti cións.
Como todos os anos, os Reis perco-

rrerán o camiño ata o pavillón sobre 
as súas carrozas.
Completa a programación o día 31, 
unha festa de despedida do ano a 
parti r das 12.00 horas do mediodía. 
Haberá badaladas, sesión vermú e 
festa na praza do Concello. Está or-
ganizado polas asociacións.

CAMPAMENTO. Meira contará este 
ano cun campamento de Nadal, que 
se celebrará os días 26, 27, 28 e 29 
de decembro e 2, 3, 4 e 5 de xaneiro 
para axudar a conciliar a vida laboral 

e familiar neste tempo de lecer.
Esta dirixido a nenos e nenas de 4 a 
14 anos. Terá un horario de 10.00 a 
14.00, co servizo de conciliación de 
9.30 a 10.00.
Durante estes días realizaranse dife-
rentes acti vidades, como xincanas, 
obradoiros de nadal, xogos. O prezo 
será de 60 euros por semana e de 
100 por quincena.
Os que o desexen poden inscribirse 
mediante as redes sociais, a web 
www.odiruoldeporte.com ou no te-
lefono 629 302 039.

Meira arrancou cunha festa un 
completo programa de Nadal

O grupo musical A quenlla presen-
tou o seu novo disco, co que pre-
tende achegarse á fi gura do poeta 
Avelino Díaz, natural de Riotorto e 
vinculado a toda a comarca de Mei-
ra. Avelino Díaz foi un emigrante e 
exiliado políti co claramente posicio-
nado contra a ditadura franquista. 
No seu exilio en Boas Aires (1920) 
culti vou a lingua, dignifi cou a cultu-
ra… e construíu País na distancia e 
na intensa señardade.
Marchou por necesidade econó-
mica e soubo formarse, deixando 
unha obra inmensa que merece ser 
esti mada e estudada. Innumerables 

arti gos de prensa —director de dife-
rentes publicacións da colecti vida-
de galega—, obras de teatro, tradu-
cións… e un total de 1.178 poemas 
dos que se teña referencia.
O 31 de xaneiro de 2014 foi refun-
dada a Asociación Cultural Aveli-
no Díaz, con sede en Meira. O seu 
obxecti vo: promover a investi ga-
ción e a divulgación da súa vida e da 
súa obra.
E agora A quenlla ofrécenos este 
proxecto longamente madurado que 
vén representar algo así como unha 
pousa na carreira de fondo para re-
cuperar plenamente a Avelino.

A Quenlla dedica a 
Avelino Díaz o novo disco

A asociación cultural Eme de Meira 
organiza o día 30 de decembro unha 
serie de acti vidades en homenaxe a 
Xosé da Flor.
Esta iniciati va arrincará cun parti do 
de fútbol amistoso ás 11.00 horas no 
campo de fútbol da Pastoriza entre 
un combinado meirego e unha se-
lección de Crecente. Ás 14.30 horas, 
está prevista unha comida de con-
fraternidade na Casa Cazoleiro, que 
terá un prezo de 30 euros a pagar 
ese mesmo día.
As persoas que desexen apuntarse 
poden facelo por Whatsapp con Víc-
tor (686 780 405) ou Felipe (629 966 
551).

A localidade celebra 
o día 30 a homenaxe 
a Xosé da Flor

Meira acolle o xoves 21 a parti r das 
20.30 horas Ronsel de futuro: histo-
rias soterradas, unha webserie que 
trata de achegar, a través do cine, 
toda a inmensidade dos catro mu-
seos que forman a Rede Museísti ca 
Provincial, dependente da área de 
Cultura da Deputación de Lugo.
Os interesados poderán gozar da 
proxección no centro sociocultural 
do Concello.  O obxecti vo funda-
mental do proxecto é amosar os 
conti dos materiais e emocionais 
dos Museos a través dunha historia 
de fi cción, así como documentar a 

nosa historia e patrimonio.
A webserie documental preséntase 
cun formato espectáculo ao longo 
das diferentes comarcas da provin-
cia de Lugo

A webserie ‘Un ronsel de 
futuro’ preséntase o 21
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riotorto

PROGRAMA DE NADAL

ORREA. A parroquia de Órrea 
despedirá o ano cunha programa-
ción pensada para todos os seus 
veciños. A comisión de festas é a 
encargada de organizar a cita para 
poñer punto e final ao 2023. A 
programación comezará o vindeiro 
sábado 30. Neste día haberá unha 
gran verbena e unha chocolatada a 
partir das 23.00 horas. O cantante 
Dani Pardo e a súa música serán os 
encargados de amenizar a noite. O 
domingo 31 haberá misa solemne 
e tamén sesión vermú da man de 
Dani Partdo.

XANTAR. O día 20 de decembro, 
mércores, o Concello de Riotorto 
organiza unha comida de Nadal es-
pecialmente dirixida a todos aque-
les que participan nas actividades 
dos centros sociais. O menú cons-
ta de empanadillas, callos, costela 
con patacas fritas e sobremesa, 
ademais de café. O prezo desta 
comida é de 25 euros por persoa 
e terá lugar no centro sociocultural 
de Riotorto servida polo mesón O 
Sarredo a partir das 14.30 horas. 
Os interesados en inscribirse po-
den facelo nos propios centros 
sociais ou no Concello antes do 17 

de decembro. Terán preferencia as 
persoas inscritas nas actividades 
dos centros veciñais. A xornada 
contará co dúo Estrellas.

BAILE. O Concello programou de 
novo este fin de ano o seu baile 
tradicional que se celebrará a partir 
da 1.00 horas do día 1 de xaneiro 
do próximo ano. A entrada para 
esta festa será de balde os asis-
tentes poderán desfrutar da ani-
mación musical do dúo Belinda no 
centro sociocultural. Haberá servi-
zo de bar e ás 5.30 horas servirase 
chocolate gratis para todos. Esta 
festa está organizada polo Concello 
en colaboración coas asociacións 
veciñais e culturais do municipio.

O Concello de Riotorto vén de en-
tregar os premios na súa Ruta das 
Tapas, que este ano chegaba a súa 
sexta edición. Durante o 1 e o 2 de 
decembro a veciñanza puido gozar 
das propostas dun total de cinco es-
tablecementos hostaleiros que par-
ticiparon no certame.
Finalmente, o primeiro premio foi 
para Carlos Goyos da Pontenova, 
que se fixo cos 200 euros. Manuel 
Santomé e Mota de Riotorto fixé-
ronse co segundo e terceiro premio 
do concurso, dotados con 100 euros 
e un vale de 50 euros.
Mentres que Bruno Rodríguez de 

San Tirso e Xosé Chantres de Breto-
ña quedaron en cuarta e quinta posi-
ción respectivamente e conseguiron 
un vale de 50 euros.

MAZO. O Concello mantén aberta 
a oferta de explotación do Mazo de 
Ferreiravella, un complexo rural que 
conta con edificio para restaurante, 
con explanada de 800 metros de 
aparcadoiro e conxunto etnográfico 
adxunto.
As persoas interesadas na súa explo-
tación poden poñerse en contacto 
co Concello que estudiará o seu 
proxecto de viabilidade e de futuro.

Entregados os premios 
da VI Ruta das Tapas

Dentro das actividades do progra-
ma das Xornadas de Intercambio 
Leader Norte, o DGR Terra Chá fixo 
unha visita ao CEIP Riotorto para 
presentar o proxecto Ecocomedo-
res.
Os encargados de presentar este 
proxecto á directora xeral da Axen-
cia Galega De Desenvolvemento 
Rural Agader, Inés Santé Rivera, á di-
rectora xeral de Agricultura, Agroin-
dustria e Desarrollo Rural do Princi-
pado, Begoña López Fernández e e 
aos equipos técnicos dos GDRs de 
Asturias, foron a directora do CEIP 
de Riotorto, María Airado Otero, o 
tenente alcade de Riotorto, Manuel 
Rivas, e o xerente do GDR Terra Chá, 
Fernando Soto-Camino.
EcoComedores é un novo proxecto 
para impulsar o consumo de produ-
tos locais de Galicia nos comedores 
escolares. Da cooperación entre 
once GDR, Gadisa e a Axencia Gale-
ga de Servizos Sociais nace esta pro-
grama coa finalidade de facilitar a 
comercialización de produtos locais 
e ecolóxicos nos comedores escola-
res de cada territorio.

As Xornadas do 
Leader Norte 
coñeceron o programa 
Ecocomedores do CEIP
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begonte

O Concello de Begonte e a Conse-
llería de Políti ca Social e Xuventude 
acordaron a posta en marcha para o 
vindeiro curso dunha escola infanti l 
nas inmediacións do CEIP Plurilin-
güe Virxe do Corpiño. Este proxecto 
permiti rá a creación de 45 prazas de 
educación infanti l de 0 a 3 anos no 
Concello de Begonte. As instalacións, 
de nova construción nunha única 
planta, constarán de dúas aulas, re-
cepción, despacho e aseos ademais 

dunha zona de xogos ao aire libre.
Para a construción desta escola apro-
véitase o proxecto co que xa contaba 
o Concello para construír un Punto 
de Atención á Infancia (PAI).
A alta demanda existente levou ao 
Concello a apostar por transformar 
o proxecto, para o que recibirá unha 
subvención de 240.000 euros por 
parte de Xunta de Galicia, o que 
duplica o presuposto previsto inicial-
mente para a instalación.

Aprobado o proxecto da 
escola infanti l municipal

Begonte celebrará por terceiro 
ano consecuti vo un mercado de 
nadal que será os días 16 e 17 de 
decembro na praza Irmáns Souto 
Montenegro.
Haberá como en edicións ante-
riores expositores de artesanía, 
alimentación, ocio, decoración, 
atraccións, etc, que teñen a súa 
estadía gratuíta.
O Concello ten preparadas unha 
morea de acti vidades para nenos 
e adultos.
O Concello repite nesta convo-
catoria despois do éxito acadado 
nas pasadas edicións, xa que con-
tou con numeroso público asis-
tente e moitos postos de venda.

XOGUETES. Begonte realizará un 
ano máis a súa habitual campaña 
de recollida de alimentos organi-
zada polo Concello este Nadal co 
que se pretende cubrir as necesi-
dades que sofren as familias da 
contorna.
Deste xeito estanse a recoller 
todo ti po de alimentos non pere-
cedoiros, en especial doces navi-
deños, latas de conserva, aceites, 
leite, legumes, arroz, etc.
O punto de recollida está situado 
na casa consistorial, situada na 
praza irmáns Souto Montenegro, 
entre as 9.00 e as 14.30 horas.
A data límite será o 20 de decem-
bro.

Regresan o Mercado e 
a campaña solidaria

O día 20 de decembro procederase 
á recollida de enseres domésti cos. 
Así os veciños que o desexen pode-
rán depositar utensilios e mobiliario 
xeral do fogar como electrodomésti -
cos, xoguetes ou aparellos musicais 
por exemplo ata un máximo de tres 
enseres por vivenda. Non se recolle-
rán outros enseres que non estean 
incluídos nos catalogados como do-
mésti cos nin aqueles que non sexan 
declarados na solicitude.
Todas aquelas persoas interesadas 
deberán chamar previamente ao 
982 396 143.

A recollida de enseres 
domésti cos será o 20

O arcebispo de Santi ago de Compos-
tela, monseñor Francisco Prieto foi o 
encargado de abrir a LII edición do 
Belén de Begonte. 
O evento está declarado de intere-
se turísti co galego e o seu principal 
atracti vo é o belén electrónico con 
fi guras animadas, que pode visitarse 
ata fi nais de xaneiro no centro cul-
tural José Domínguez Guizán. Do 23 
de decembro ao 7 de xaneiro esta-
rá aberto todos os días, de 11 a 13 
horas e de 16 a 19 horas. Durante as 
restantes semanas abrirá sábados, 
domingos e festi vos pola tarde.
Paralelamente, convócanse o XXXIV 
Certame galego de arte José Domín-
guez Guizán, o Certame nacional de 
poesía sobre o Nadal, o Certame 
xornalísti co Begonte e o Nadal e o 
Certame de debuxo infanti l sobre 
o Nadal, que alcanzan xa a súa cua-
draxésimo oitava edición.
As obras do certame de arte serán 
expostas na sala de exposicións da 
Delegación Territorial da Xunta e na 
Casa da Cultura de Begonte.
Outra iniciati va xurdida ao abeiro do 
Belén son as esculturas que o arti sta 
lucense César Lorenzana está a ela-
borar con moti vos alusivos a este e 
que se instalarán nas 19 parroquias 

do municipio. A primeira loce desde 
hai un ano no núcleo de Begonte, e 
nos últi mos meses tamén se colo-
caron as de Damil, San Vicente de 
Pena, Pacios e Saavedra.
Xusto na véspera da inauguración 
a entrada ao edifi cio do Belén co-
locouse unha talla en madeira dun 
bebé, de 700 kgs. de peso, obra ta-
mén do escultor César Lorenzana, 
que esta tallando as dezanove pezas 
que compoñeran un intanxible “Ca-
miño ao Belén de Begonte”, para 
representar que todo Begonte é un 
camiño cara á capital do Concello 
para chegar ao Belén.
Ademais, o Belén conta este ano 
cunha novidade, dúas fi guras que 
no Belén están diante de todo, xun-

to ao visitante. O da esquerda, é un 
“pobre de pedir”, que se incorpora 
ao Belén, e está colocado diante dun 
viaxeiro, que se supón pode axudar 
ao menesteroso.
Esta nova fi gura do Belén é obra de 
María Méndez Rodríguez, que ga-
ñou diversos premios de belenismo 
entre 1973 e 1991 polos seus nace-
mentos artesanais. Ela confecciona-
ba as fi guras, dun gran realismo, e 
o seu fi llo, Ricardo Segundo López 
Méndez, profesor e escultor, conser-
va estas fi guras e cede esta ao Belén 
de Begonte.
Vanse sumar dous novos Socios de 
Honra, José Manuel Zas, director 
Técnico de Erinsa, e Manuel Gulín 
Rodríguez, a tí tulo póstumo. 

O Belén incorporou dúas fi guras e 
unha talla antes da súa apertura

Setenta e cinco familias do munici-
pio de Begonte parti cipan na cam-
paña de compostaxe domésti ca 
municipal, desenvolvida en cola-
boración coa Consellería de Medio 
Ambiente, Territorio e Vivenda da 
Xunta de Galicia no marco do Plan 
de recuperación, transformación e 
resiliencia, fi nanciado pola Unión 
Europea-NextGenerati onEU.
“A campaña, contou con gran 
aceptación entre a cidadanía tal 

e como desprenden os controis 
efectuados porta a porta por téc-
nicos especialistas na materia. 
A maioría dos compostadores 
están a funcionar opti mamente, 
o que contribúe en boa medida 
á redución de materia orgánica a 
depositar nos colectores conven-
cionais, así como á redución da 
emisión de gases efecto inverna-
doiro á atmosfera”, afi rman desde 
o Concello.

75 familias parti cipan na 
campaña de compostaxe
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O Concello iniciará o sábado 16 a 
súa programación de Nadal que 
arrancará coa actuación da Coral 
Polifónica de Meira e da Coral Po-
lifónica local, que presentarán un 
repertorio adaptado a estas datas, 
que inclúe desde cantos de Reis ata 
pezas doutras culturas. Englóbase 
nun programa da Vicepresidencia 
da Deputación de Lugo que pon son 
ao Nadal con máis de cincuenta ac-
tuacións nas distintas comarcas. A 
sesión será ás 19.00 horas no salón 
de actos do Concello.
Ademais, segundo avanzaron desde 
o Concello, o día 22 os pequenos da 
localidade recibirán a Papá Noel, ao 
que poderán facer entrega das súas 
cartas cos desexos deste ano.
Tamén para os máis pequenos, 
Abadín contará tamén coa actua-
ción dos Bolechas, que presentan o 
seu espectáculo Un Nadal Máxico. 
Será na casa do Concello o día 29 ás 
17.00 horas.
Pero o prato forte da programación 
de Nadal será a visita dos Reis Ma-

gos. A primeira parada da comitiva 
será no centro de día, onde visitarán 
aos maiores, aos que entregarán un 
agasallo, como todos os anos.
Unha vez rematada esta visita, so-
bre as 16.30, achegaranse ata o 
Concello para facer a recepción ofi-
cial de todos os pequenos, aos que 
entregarán o seu agasallo e tamén 
recollerán peticións para entregar 
durante a noite nos fogares.
A cabalgata é xa unha tradición en 
Abadín, xa que todos os pequenos 
empadroados reciben una agasallo 
nesta tarde tan especial.

abadín

Con cargo á Deputación de Lugo 
dentro do Plan Único, financiarase 
a traída de auga. “Unha nova dota-
ción moi demandada polos usua-
rios e usuarias, á que se destinarán 
107.984,06 euros do executivo pro-
vincial”, din desde o PSOE. Esta obra 
levouse a cabo tralas xestións reali-
zadas pola veciñanza da parroquia e 
foi anunciada polo voceiro socialista 
da localidade.
Xa deron comezo as obras , que es-
tán divididas en dúas fases e que es-
tas corresponden á primeira. A cap-
tación proxectada está constituída 
por unha arqueta de reunión onde 
chegan tres tubos desde tres direc-
cións distintas, recollendo a auga a 
subministrar.
Están a realizarse escavacións en 
gabia necesarias para o tendido da 
tubaxe, a 1 m de profundidade, in-
cluíndo o seu posterior recheo con 
material seleccionado da propia es-
cavación, con achega de préstamo 
nalgunhas zonas. A execución das 
gabias terá lugar extremando as 
medidas de seguridade, entibando 
cando sexa necesario. Tamén recó-

llese o baleirado necesario para a 
construción do depósito e a arqueta 
de toma. Ademais da propia rede, 
proxéctase a construción dun depó-
sito de formigón armado, executado 
in situ, de 110 m3.
Esta obra ten un orzamento de 
101.908 euros e un prazo do execu-
ción de catro meses. 

DEPÓSITO. O Concello de Abadín 
rematou tamén as obras de acondi-
cionamento do depósito de Vilaren-
te que surte de auga aos barrios de 
Cabanela e Vilaseñor.

Os traballos consistiron en isotermi-
zar o depósito para evitar as fugas de 
auga e que non haxa problemas co 
subministro tal e como denunciaron 
os veciños en diferentes ocasións. 
As reparacións fixéronse en tres días 
para o que foi necesario o corte do 
servizo durante unhas horas.
Segundo anunciou o alcalde a se-
guinte acción será colocar unha 
bomba para solucionar os proble-
mas que teñen no verán co caudal 
de auga.
A obra foi realizada pola empresa 
Rodríguez e Regueiro por un importe 
de 7.705 euros.

Comezaron as obras para levar 
a auga á parroquia de Candia

Dúas corais, Os Bolechas 
e os Reis Magos estarán 
no programa de Nadal
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a pastoriza

A Pastoriza prepara un programa 
con contacontos, sesións de tea-
tro, maxia e obradoiros para este 
Nadal. As acti vidades terán lugar 
entre o sábado 9 de decembro e o 
venres 5 de decembro.
A programación inaugurouse o día 
9 co acendido de luces. O xoves 14 
Trémola Teatro poñerá en esce-
na Elfos en prácti cas. A iniciati va, 
organizada pola anpa do CEIP O 
Salvador, terá lugar no salón de ac-
tos do Concello a parti r das 12.00 
horas.
O sábado 16 será a quenda da re-
presentación teatral O Feiti zo do 
Nadal a parti r das 16.00 horas. 
Ademais, tamén se organiza unha 
visita de Papá Noel, acti vidades 
manuais e merenda. O día 18 os 
máis cati vos poderán gozar dunha 
sesión de contacontos con Anxo 
Moure, que terá lugar ás 10.15 ho-
ras no CEIP de Bretoña e a parti r 
das 12.15 horas no CEIP O Salvador.
O venres organizarase unha saída 
a Xuvenlugo para os nenos e nenas 
da Pastoriza. A saída será desde ás 
15.30 horas da Praza do Concello 
ata ás 20.45 horas. A gastronomía 
protagoniza a xornada do día 26, 
na que a ANPA de Bretoña organiza 
obradoiros de sobremesas de Na-
dal na Casa da Luz de 16.00 a 18.00 
horas.

MAXIA E CABALGATA.  A rapazada 
poderá gozar de A verdadeira his-
toria de Hamelín a parti r das 17.00 
horas no Teleclube de Bretoña. O 
sábado 30 Asapa organiza un pre 
Fin de Ano con exhibición de zum-

ba, badaladas e uvas a parti r das 
00.00 horas e festa con Eventec. O 
programa de xaneiro comeza o día 
2 cunha sesión de maxia da man do 
Mago Charlangas a parti r das 16.30 
no salón de actos do Concello.
O venres día 5 de xaneiro, a parti r 
das 16.30 horas, os pequenos da 
Pastoriza poderán desfrutar dun-
ha nova visita dos Reis Magos de 
Oriente, que farán a súa tradicional 
cabalgata desde o concello, onde 
sairán ao balcón, ata o local social 
da Ladrilleira.
Todos os nenos e nenas que asis-
tan á recepción, a parti r das 17.00 
horas, poderán saudar e conversar 
coas súas maxestades, meter a car-
ta no buzón real que os acompaña, 
sacar a foto de rigor e por suposto 
todos levaran un agasallo.
A parti r das 17.30 os asistentes po-
derán desfrutar dunha merenda co 
roscón e chocolate e, ao fi nalizar, 
actuación de Pequedisco.

Contacontos, teatro e 
a música protagonizan 
o programa de Nadal

PISCINA. Os veciños da Pastoriza 
teñen unha cita o sábado 16 de de-
cembro. A piscina celebrará unha 
cea baile a parti r das 22.00 horas 
para todos os que se queiran ache-
gar. O menú terá un prezo de 30 
euros e de 15 euros para os meno-
res de 10 anos, sendo gratuíto para 
os menores de 3 anos. Ademais de 
gozar da gastronomía, os asistentes 
tamén poderán desfrutar dunha ac-
tuación musical.

VETERINARIO. O salón de actos do 
Concello acollerá o martes 19, ás 
12.00 horas, unha sesión formati va 
sobre a nova lexislación e os veteri-
narios de explotación. Trátase dunha 
reunión promovida polos equipos 
veterinarios da zona e imparti da 
por persoal da Administración. Está 
aberta a toda a poboación.

FOGAR DE MAELOC. O Fogar de 
Maeloc acolle o sábado 16 unha xor-
nada chea de acti vidades. Así, está 
prevista unha conferencia do pe-
riodista Moncho Paz, sobre Ramón 
Chao e Prisciliano, a parti r das 12.30 
horas. Ademais, contarán cunha pe-
quena exposición da obra en talla do 
artesán Marcos Ladra Sanjurjo, que 
presentará o seu próximo traballo e 
desfrutarán do proxecto musical de 
Os do Campo.

EQUIPACIÓN. O Concello fi xo en-
trega das novas equipacións que 
vesti rán durante toda a tempada os 
rapaces e rapazas que pertecen as 
disti ntas Escolas Deporti vas Munici-
pais da localidade. Ademais do uni-
forme de cada equipo e o calzado, 
os deporti stas recibiron unha bolsa 
para poder levar toda a equipación.

ANPA. A ANPA do CEIP O Salvador da 
Pastoriza organiza o sábado 16 unha 
festa de Nadal a parti r das 16.00 ho-
ras no salón de actos do concello. A 
sesión contará con música, manuali-
dades, merenda e teatro.

EN BREVE

A asociación de comerciantes local, 
Asapa, fi xo entrega este venres dos 
premios aos gañadores da IX Ruta 
das Tapas. Nesta ocasión parti ci-
parán cinco locais, 3 de Pastoriza 
(Xarope, Brétema e a Casa da Cul-
tura), ademais de Taberna Germán 
da Reigosa e Carrizal da Regueira.
O Sorteo realizouse ante o Xuíz 
de Paz do Concello e o primeiro 
premio, dotado con 200 euros co-
rrespondeu a Eduardo Rodríguez. 
Seguido de Javier Teijeiro, que re-
cibirá 100 euros e Ángeles Neira, 
con 40. O cuarto premio, un curso 
conducción PTC (valorado en 250 
euros) foi para Miguel García; o 

quinto premio, un vale 50 euros 
no súper Atlánti co correspondeu 
a Julio Castro e o sexto e últi mo, 
un vale de 50 euros en Gasóleos O 
Acebreiro recaeu en Marcos Nieto.
Agás na pandemia, esta cita co ta-
peo realízase de forma conti nuada 
os últi mos anos e reúne unha gran 
canti dade de público. As tapas te-
rán un prezo de 2 euros e os locais 
e haberá seis premios, aos que só 
se poderá optar se se completa a 
ruta nos catro locais.
O obxecti vo, coma sempre, é ofre-
cer unha acti vidade que promo-
cione os produtos locais e invite á 
contorna a visitar este municipio.

Entregados os 7 premios 
da Ruta das Tapas local

O Concello fi rmou un convenio ca 
Xunta de Galicia para a execución 
urxente da limpeza de cunetas en 
varias parroquias do termo muni-
cipal. Os traballos teñen un orza-
mento de case 20.000 euros. Xa 
están en marcha e as previsións do 
Goberno municipal é que rematen 
como moi tarde na primeira sema-
na de decembro.
O obxecti vo é facer unha actuación 
en cada parroquia xa que como ex-
plica o tenente de alcalde, Marcos 
Lombardero, coas últi mas chuvias 
producíronse bastantes problemas 
á hora de sacar a auga das estradas.

O Concello limpa as cunetas
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cospeito

A Asociación de Empresarios de 
Muimenta ten xa data para a que 
vai ser a XL edición da Moexmu. 
Así, esta terá lugar a fi n de semana 
do 4, 6 e 7 de abril do ano 2024.
Ademais, coma sempre, a XXXIII 
edición da Festa da Filloa terá lugar 
o 1 de maio.
Nesta ocasión, a feira cospeitesa 
celebra un aniversario de relevan-
cia polo que xa conta cun deseño 
especial de Paula Francos Anllo 
para dito evento.
A comisión organizadora traballa 
arreo para preparar unha nova 
edición que buscará ser aínda máis 
espectacular debido ao aniversario 
dos 40 anos de vida.
Como sempre, a comisión está xa 

coa recadación de fondos e vende 
lotería cun donati vo, cartos que se 
uti lizarán para subvencionar esta 
feira.

CONVENIO. Abanca e a Asociación 
de Empresarios de Muimenta ve-
ñen de renovar, un ano máis, un 
acordo de colaboración que busca 
primordialmente garanti r o futu-
ro das empresas desta localidade 
lucense. Con este obxecti vo, a en-
ti dade fi nanceira e a asociación 
empresarial acordaron un catálogo 
cheo de alternati vas pensadas para 
os disti ntos negocios asociados e 
que pon o acento no acceso ao cré-
dito, a dixitalización e nos servizos 
que facilitan o pago das compras.

Xa hai datas da Moexmu

Un ano máis, o Mercado de Nadal 
de Muimenta, que alcanza a súa dé-
cimo quinta edición, deu comezo e 
rematará o venres 5 de xaneiro.
Parti ciparán un total de 26 negocios, 
repartí ndose unhas 19.000 rifas en-
tre os seus clientes, co cal, se mante-
rán o importe dos premios.
Os premios serán 19 vales de 100 

euros, cada un deles, aos propieta-
rios das papeletas que coincida cos 
tres últi mos números do primeiro 
premio da Lotería de Reis, que se 
celebrará o vindeiro sábado 6 de xa-
neiro do 2.024. Os gañadores, terán 
que informar antes de que remate o 
luns 15 de xaneiro, de que posúen a 
rifa gañadora. 

Comezou a nova edición 
do Mercado de Muimenta

A Consellería de Promoción do 
Emprego e Igualdade xa fallou os 
premios de creación gráfi ca e au-
diovisual do concurso convocado 
polo 25-N, Día internacional con-
tra a violencia de xénero. 
Na 2ª categoría -dirixida a 3º e 4º 
de ESO e 1º e 2º de Bacharelato, 
FP básica e de ciclos de grao me-
dio e superior- o segundo premio 
foi para un equipo de 4º da ESO 
do CPI Virxe do Monte, da loca-
lidade de Cospeito, polo traballo 
Non toda a violencia é visible, 
pero en toda hai que actuar. O 
primeiro foi para unha rapaza de 
Lugo.

Escolares gañan o 
concurso contra a 
violencia de xénero

O VI Certame de Poesía Torre de Cal-
daloba, convocado polo Concello de 
Cospeito e a Asociación Recreati va e 
Cultural de San Marti ño de Pino, en 
colaboración con Culturalia GZ, xa 
ten obras gañadoras.
O xurado de dito certame fallou por 
maioría de votos conceder o primei-
ro premio da categoría de 18 anos 
en diante á obra Non deixedes na 
mesa nin leite nin pan, cuxa autoría, 
unha vez aberta a plica, correspon-
de a Xurxo Alonso Gracía por “ser 
un poemario onde a palabra xorde 
como unha fervenza que escorrega 
polo regueiro da ausencia”.
E o segundo premio recaeu na obra 

Vaira e Cristal, cuxo autor é Paulino 
Peña Álvarez, da que dixo o xurado 
que se trataba “dun poemario en 
verso breve que destaca pola capaci-
dade de entregar ao lector unha me-
moria aínda intacta de vivencias pa-
sadas, grazas tamén á efi cacia dunha 
linguaxe culta e refi nada”.
A entrega de premios está prevista 
para o vindeiro sábado 2 de decem-
bro, no local social de Pino, lugar 
onde se sitúa a Torre de Caldaloba.
O xurado esti vo composto por Ar-
mando Requeixo, Maurizio e Xosé 
Otero Canto, actuando como secre-
tario, con voz mais sen voto, Marti ño 
Maseda.

Xurxo Alonso García gaña 
o Torre de Caldaloba

O tradicional concerto de Asubiíños 
da Chaira inaugura a programación 
de Nadal do Concello de Cospeito, 
que se abriu ofi cialmente co acendi-
do do alumeado e da casa de Papá 
Noel, ás 20.00 horas.
O concerto de Nadal de Asubiíños 
será ás 20.00 horas, na casa da 
cultura da Feira do Monte e ten 
un carácter solidario. A reporteira 
Coty Lamela presentará a iniciati va 
na que actuarán, ademais dos Asu-
bíos, Xisco Feijoó, que será o cabeza 
de cartel desta edición. Dende Vigo 
chega A Roda.
Tamén forman parte do cartel a 
banda de pop galego Plan Siberia, o 
cuarteto Beteluma e o grupo Asta-
rot. O donati vo é de 5 euros e todo 
o recadado estará desti nado á Fun-
dación Meniños.
O sábado 16 terá lugar a presenta-
ción dos libros do V Certame Torre 

de Caldaloba, acto que se celebra-
rá no Museo das Aves a parti r das 
17.00 horas.
Os actos de Nadal conti nuarán o 
23 de decembro, sábado coa visita 
de Papá Noel, que estará ás 18.30 
horas na casa da cultura da Feira do 
Monte.

Tralo día de Nadal, o mércores 27 
e o xoves 28 están previstos uns 
obradoiros infantí s entre as 10.00 e 
as 13.00 horas para nenos de 3 a 12 
anos. O primeiro día será na Feira 
do Monte e o segundo en Muimen-
ta. Rematarán o ano cun bingo, de 
novo na Feira do Monte, a parti r das 
18.00 horas do día 29.
A programación reforzarase en xa-
neiro coa tradicional Cabalgata dos 
Reis Magos, que percorrerán o ter-
mo municipal dende as 17.30 horas, 
con saída do pavillón municipal da 
Feira do Monte e con visita tamén 
ao centro de día de Valverde.
Tamén haberá inchables e chocola-
te con churros. Non faltarán os tra-
dicionais agasallos.
O programa chegará ao seu fi n o día 
13 co Festi val de Nadal de Corais, na 
casa da cultura da Feira do Monte 
ás 20.30 horas.

Arranca o programa de Nadal
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castro de rei

O Goberno local vén de comprar 
unha cortadora de herba para 
o mantemento de parques, xar-
díns, áreas recreati vas e espazos 
verdes.
Esta compra foi realizada con 
cargo a unha subvención do Fon-
do de Compensación Ambiental 
(liña de concorrencia non com-
peti ti va) de Vicepresidencia 2ª 
e Consellería de Xusti za, por un 
importe total de 36.300 euros, 
dos que foi subvencionado o 
80%.
“Dende o Concello valoramos 
moi positi vamente esta adqui-
sición que ademais de ser moi 
necesaria pasará a formar par-
te do parque de maquinaria do 
Concello, desti nándose ó mante-

mento de espazos verdes e áreas 
recreati vas”, explicou o alcalde 
do termo municipal, Francisco 
Balado.

O Goberno local merca 
unha cortadora de herba

Estanse a completar os traballos de 
construción do azud no río Azúma-
ra, co que se trata de solucionar os 
problemas de turbidez da auga da 
traída nalgunhas parroquias do ter-
mo municipal, concretamente as de 
Azúmara, Balmonte e Goberno, así 
como unha parte da capitalidade 
municipal, que recollen auga do de-
pósito de Ramil. Para facer os traba-
llos desviouse o leito do río e agora 
se está a facer o contrario, que as au-
gas volven ao lugar correcto e facer 
o recheo.
A actuación consisti u na renovación 
do azud para embalsar a auga an-
tes de pasar ao pozo de bombeo. A 
parti r da agora, durante o proceso 
a auga pasará por varios fi ltros para 
evitar que arrastre restos ao depósi-
to de Ramil.
O azud estaba en malas condicións e 
ti ña problemas de fi ltrado polo que 
en días de moita choiva o auga arras-

traba restos e enturbaba a capta-
ción. Este proxecto ten un orzamen-
to de 48.000 euros, fi nanciados polo 
Plan Único da Deputación.

BNG. O BNG presentará, no Par-
lamento galego emendas aos or-
zamentos da Xunta para que se 
aporten os fondos precisos para 
completar a rede de abastecemento 
de auga. Segundo o PXOM as pa-

rroquias de Ludrio, Triabá, Dumpín, 
Mondriz, Duancos, Orizón, Pacios, 
parte de Prevesos, parte de Bazar e 
tamén Matodoso, aínda non contan 
con rede de abastecemento de auga. 
“Cando falamos de mellorar servizos 
sempre se vai a cousas que causen 
lucimento máis que a que veciñanza 
teña un servizo básico como abaste-
cemento de auga”, explicou a porta-
voz nacionalista.

Finaliza a obra do azud para 
solucionar os problemas de auga

O Concello tramita ante o Servizo 
de Patrimonio Cultural da Xunta de 
Galicia en Lugo o Proxecto de Reha-
bilitación da Muralla de Castro de 
Rei, que é o elemento máis repre-
sentati vo da Área de Rehabilitación 
Integral do ámbito urbano da vila.
Con esta intervención preténdese 
rehabilitar a zona situada fronte á 
rúa Poeta Crecente Vega así como 
as escaleiras que dan acceso á rúa 
Amigos da Feira. As actuacións con-
sisti rán na limpeza e consolidación 
dos muros existentes, modifi ca-

cións nalgúns chanzos das escalei-
ras e substi tución do revesti mento 
nalgunhas zonas para adecualos ó 
resto do recinto.
A actuación ten un orzamento de 
66.648 euros será fi nanciada coas 
axudas concedidas pola Xunta. 
Dende o Concello valoramos positi -
vamente esta actuación que servirá 
para mellorar o aspecto da muralla 
existente, que é sen dúbida un dos 
elementos máis signifi cati vos do 
núcleo urbano, contribuíndo así a 
mellorar a imaxe da vila.

O Concello inviste 
na rehabilitación da 
muralla 66.000 euros

O Museo do Castro de Viladonga 
conta cun programa especial para 
este Nadal con propostas culturais 
de música, maxia e contacontos ata 
o vindeiro domingo 17.
A programación que se inaugurou 
o día 11 cun concerto didácti co 
conti nuará o día 14 Trécola Produ-
cións achega aos escolares a obra 
Monstrólogo, o novo proxecto da 
compañía. A compañía de teatro A 
Trastenda dos Contos levará a cabo 
o espectáculo Contos Vellos novos 
fi nais de 10.30 a 12.00 horas o ven-
res 15. A últi ma xornada, o día 17, 
estará a cargo de Branca Villares 
que achegará o espectáculo musical 
Troupelear as músicas do Cebreiro 
no Conxunto Etnográfi co das Pallo-
zas do Cebreiro. A cita será de 10.30 
a 13.00 horas.

O Museo do Castro 
de Viladonga inicia o 
programa de Nadal

REUNIÓN DE EX ALUMNOS

Un ano máis, os ex alumnos do colexio Ramón Falcón reuníronse nunha 
cea de confraternidade. Asisti ron os nados no ano 1976, e que remata-
ron a EXB no curso 1989/1990. A xuntanza ti vo lugar na Parrillada Bañal 
de Muimenta. Begoña Soto e Toni Díaz entregaron o relevo a Belén Vi-
llamel e Carmiña, que organizarán o vindeiro encontro a últi ma fi n de 
semana do mes de novembro do ano 2024.
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O Concello de Castro de Rei iniciou 
o proceso de implantación do con-
tedor marrón nos núcleos urbanos 
de Castro Ribeiras de Lea e Castro 
de Rei co obxecti vo de potenciar a 
recollida separada dos residuos or-
gánicos.
A implantación destes recipientes 
efectuouse no marco dun proxecto 
levado a cabo coa colaboración Con-
sellería de Medio Ambiente, Terri-
torio e Vivenda da Xunta de Galicia 
no marco do Plan de recuperación, 
transformación e resiliencia, fi nan-
ciado pola Unión Europea-NextGe-
nerati onEU.
De forma previa á súa colocación, 
realizouse unha campaña informati -
va mediante un stand iti nerante por 
diferentes localizacións do termo 
municipal, atendido por monitores 
ambientais especialistas na materia 
que informaron á veciñanza sobre o 
uso axeitado do denominado “quin-
to contedor” o cal debe estar garan-
ti do en todo o territorio da Unión 
Europea, como moi tarde, o 31 de 
decembro do 2023.
No colector marrón verteranse resi-
duos de procedencia orgánica que 
serán recollidos e transportados 
á planta de biorresiduos para ser 
transformados en compost ou bio-

gás.

Con esta iniciati va búscase conseguir 
os máis altos niveis de reciclaxe dos 
desperdicios domésti cos e avanzar 
cara un modelo de xesti ón de resi-
duos máis efi ciente e na liña marca-
da pola chamada economía circular 
que avoga por darlle unha nova vida 
aos residuos converténdoos en re-
cursos antes da súa reincorporación 
ao ciclo produti vo.
O contedor de materia orgánica es-
tase a implantar en varios concellos 
da provincia. Os residuos que deben 
depositarse neste novo recipiente de 
fracción orgánica son restos de froita 
e verdura, restos de carne e peixe, 
cascas de ovo, de marisco e de froi-
tos secos.

Implantan o contedor 
marrón en dúas vilas BNG. O BNG pediu a revogación da 

concelleira do PP María José López 
por abandono das súas funcións. 
María José López é a edil que no 
pleno de organización do pasado 17 
de xuño foi nomeada polo  alcalde 
como representante do Concello 
nos Consellos Escolares dos centros 
educati vos de Castro de Rei, “neste 
período non asisti u a pleno ningún 
dos consellos escolares dos centros 
educati vos do municipio de Castro 
de Rei”, di a concelleira nacionalista.

CD CASTRO. O CD Castro organiza 
para os veciños e socios, unha cea de 
Nadal que terá lugar no restaurante 
Ríoa Lea o sábado 16 de decembro, 
ás 22.00 horas. Para poder asisti r ha-
berá que reservar praza no 627 90 
36 92. Haberá dous menús a elixir, 
o de 20 euros será para os nenos e 
o de 30 euros para adultos. A sesión 
contará coa música de DJ Cosme e 
Eventec Disco Móvil.

AMIGOS DO MIÑO. A asemblea ex-
traordinaria, a SDC Amigos do Miño 
de Ponte de Outeiro acordou o cam-
bio de dirección do grupo. O presi-
dente,  Luis Sandamil, presentou a 
súa dimisión, despois de 12 anos á 
fronte da sociedade. No seu lugar, 
Viviana Cupeiro ofreceuse voluntaria 
para coller as rendas e poñerse ao 
mando da sociedade.

EN BREVE

A Consellería de Infraestruturas 
e Mobilidade vén de rematar as 
obras de reforzo do fi rme na vía 
autonómica LU-113, no treito que 
vai desde o seu inicio en Rozas ata 
o fi nal da travesía de Castro de Ri-
beiras de Lea.
O delegado territorial da Xunta en 
Lugo, Javier Arias, comprobou o re-
sultado da actuación, que supuxo a 
renovación do pavimento e da si-
nalización horizontal en seis quiló-
metros. O investi mento ascendeu 
a 603.700 euros.
A intervención consisti u na repa-
ración do fi rme mediante fresados 

localizados e a reposición da capa 
de rodaxe a carril completo en 
todo o treito. Posteriormente re-
pintáronse as marcas viarias.
Arias afi rmou que deste xeito a 
Xunta mellora as prestacións da 
estrada en benefi cio das persoas 
usuarias, que poderán desprazarse 
de forma máis cómoda e segura 
por esta vía autonómica.
Así mesmo, explicou que esta obra 
está incluída nun contrato de case 
3,5 millóns de euros para mellorar 
o fi rme en catro estradas autonó-
micas ao seu paso polas comarcas 
da Terra Chá e Lugo.

Rematan as obras 
da vía entre Rozas e 
Castro Ribeiras de Lea
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rábade

O Concello de Rábade acomete di-
ferentes melloras no pavillón muni-
cipal Eduardo Fernández ao abeiro 
dunha axuda da Vicepresidencia Se-
gunda e Consellería de Presidencia, 
Xusti za e Deportes da Xunta. En con-
creto, estanse a equipar as gradas 
con cadeiras individuais para unha 
maior comodidade dos usuarios e 
usuarias e tamén se está a renovar 
o equipamento para favorecer as es-
colas infantí s no xogo do mini basket.
A actuación é posible grazas ás sub-
vencións dirixidas a concellos para 
a construción, reforma, reparación, 
adecuación ou mellora de instala-
cións deporti vas de ti tularidade mu-
nicipal e para a adquisición de mate-
rial deporti vo inventariable.

A alcaldesa, Reme González, e o con-
celleiro Carlos González, supervisan 
os traballos de colocación do novo 
equipamento aos que se desti nan 
10.526 euros.

AXUDAS. O Concello vén de resol-
ver tamén as solicitudes de axudas 
ao inicio do curso escolar, que com-
prenden libros de texto, material es-
colar, roupa e calzado.
En total, resolvéronse de xeito fa-
vorable un total de 19 solicitudes, 
as cales supoñen un investi mento 
total por parte do Goberno local de 
2.634,87 euros. As familias benefi -
ciadas xa están a recibir os seus in-
gresos tras a sinatura por parte da 
alcaldesa, Reme González.

O Concello mellora o 
pavillón dos deportes e 
reparte axudas escolares

As enti dades locais gobernadas 
polo Parti do Popular na provincia 
de Lugo estarán representadas na 
Federación Galega de Municipios 
e Provincias para o mandato 2023-
2027 por dúas alcaldesas e outros 
tantos alcaldes. Son os seguintes: 
Remedios González (Rábade), Lola 
Castro (Folgoso do Courel), Héctor 
Corujo (O Incio) e Carlos Armesto 
(O Saviñao).
Os representantes lucenses no 
consello federal da Fegamp foron 
elixidos no decurso da XI Asemblea 
Ordinaria da enti dade, celebrada 
en Santi ago de Compostela e na 
que se consti tuíron os órganos di-
recti vos desta enti dade para o novo 
período.
Héctor Corujo, que ademais ocu-
pa o posto de vicepresidente e 
en nome dos seus compañeiros, 
agradeceu a oportunidade que se 
lles brinda “para representar aos 
concellos lucenses na defensa dos 
seus intereses e da veciñanza, así 
como tamén para facer as súas 
achegas ás iniciati vas da Xunta de 
Galicia en materia lexislati va”. Tal 
é así que para o popular estes no-
meamentos refl icten e poñen en 
valor “o peso que o rural ten para 
o PPdeG”.

A alcaldesa será 
un dos catro 
representantes da 
provincia na Fegamp

A enti dade pública Suelo Empre-
sarial Atlánti co (SEA) comprome-
teuse a estudar a ampliación do 
polígono rabandense. Así quedou 
de manifesto na reunión que man-
ti vo a xerente da enti dade, Beatriz 
Sestayo, e a alcaldesa, Remedios 
González.
Na reunión falouse da ampliación 
mediante unha terceira fase xa 
que volve estar ao 100% da súa 

capacidade. Á reunión tamén asis-
ti u o responsable dos empresarios 
locais, Luis Iglesias e outros mem-
bros da xunta directi va.
A alcaldesa insisti u na necesidade 
de mellorar os accesos ao polígo-
no para aliviar o tránsito de tráfi co 
pesado polo núcleo urbano. Así, 
a proposta do Concello pasa por 
facer un acceso directo desde a 
N-VI.

Polo de pronto SEA fará un estu-
dio de viabilidade do proxecto e 
o Concello estuda unha modifi ca-
ción do PXOM para que ampare ás 
primeiras empresas instaladas no 
polígono.
O polígono de Rábade chegou ao 
cheo de ocupación este verán coa 
instalación de dúas empresas de 
transportes e loxísti cas que se fi -
xeron coas dúas últi mas parcelas.

SEA estuda facer unha terceira 
ampliación do polígono industrial

O Goberno local informou de 
que xa se iniciaron as obras 
de reparación do paso a nivel 
da avenida de Vilalba, estra-
da LU-107 que vai acometer 
ADIF. Polo momento, non está 
previsto que se corte a estra-
da, senón que se actuará nun 
carril e despois noutro, dando 
en todo momento paso alter-
nativo ao tráfico a través de 
semáforos.
As obras consisten nunha mello-
ra da accesibilidade, polo que se 
fará un picado e reti rada do for-

migón existente antes e despois 
do paso a nivel. Posteriormente, 
farase o verquido e vibrado de 
formigón HA-30 reforzado con 
aceiro para garanti r unha conti -
nuidade alti métrica sen desni-
veis entre a estrada e o paso a 
nivel.
Na actualidade atópase deterio-
rada a parte que une a Avenida 
de Vilalba coa propia vía, o que 
difi culta o paso dos coches. Es-
tí mase que os traballos teñan 
unha duración de entre 4 e 5 
días.

Comezan as obras de 
Adif no paso a nivel da 
avenida de Vilalba
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A Asociación Mulleres Rurais Olvi-
do de Pol, xunto ao Concello, vol-
verá ocuparse de celebrar a cabal-
gata de Rei, despois de reanudar a 
tradición o ano pasado.
Dende a directi va confi rmaron que 
se seguirá co modelo tradicional 
que tanto éxito ten todos os anos.
A cabalgata será o día 5, ás 16.00 
horas, coa súa chegada á praza 
do Concello, para pasar despois á 
recepción ofi cial e a parte máis es-
perada, a entrega de agasallos aos 
pequenos do municipio.
Ademais dos pequenos, os maio-
res do concello tamén son prota-
gonistas este día xa que recibirán 
tamén a visita dos Reis Magos.

As Mulleres Rurais 
convocan a Cabalgata 
de Reis na tarde do 5

O Concello vén de fi rmar un conve-
nio con Ecoembes, que lle permiti rá 
avanzar na recollida selecti va de lixo. 
A través deste acordo, o Concello 
ten prevista a instalación en Rioxoán, 
Mosteiro e Andión dos contedores 
amarelos e verdes, para a nova re-
collida selecti va de envases plásti cos 
e a estes sumarase os de papel. A 
data prevista na que este servizo co-
mezará a funcionar será a primeiros 
de ano para conti nuar polo resto do 
termo municipal a medida que che-
guen os contedores.
Ademais, o Concello reparti rá nas 
tres localidades unha guía sobre 
como se debe facer o uso apropiado 
desta instalación. O proceso come-
zará nas tres zonas máis poboadas 
do termo municipal.

Pol implantará a 
recollida selecti va a 
primeiros de ano

O Goberno local vén de rematar a 
instalación dunha nova sinalización 
turísti ca, un proxecto para poñer en 
valor o patrimonio cultural, natural e 
etnográfi co do termo municipal. O 
proxecto, que leva o nome de Rede 
Municipal de Micropaisaxes, consis-
te nun mapa instalado no centro da 
localidade que identi fi ca os princi-
pais reclamos turísti cos.
Ademais colocáronse 18 balizas en 

cada un dos elementos a destacar. 
Cada baliza consta do seu parti cipar 
qR, que lle permite ao usuario deste 
sistema localizar os elementos cata-
logados de forma sinxela.
Investi use neste proxecto un total de 
29.000 euros.
Este mapa recolle tanto edifi cios sin-
gulares, principalmente relixiosos, 
como fontes naturais ou áreas de 
descanso. 

Acometen a sinalización 
do patrimonio cultural e 
etnográfi co do territorio

O Concello de Pol está a realizar 
unha importante renovación do 
pavillón municipal, ao que ten 
desti nado un orzamento de case 
200.00 euros. Nunha primeira 
fase realizou o cambio de cuberta, 
substi tuíndo as pranchas de fi bro-
cemento por outras de panel sánd-
wich, ás que se engadiron unhas 
placas solares que subministrarán 
a enerxía para poñer en marcha 
unha nova bomba de calor.
Esta obra realízase co investi men-
to da Xunta de Galicia, que se fai 
cargo da maioría do investi mento, 
agás os 59.000 euros que saen dos 
orzamentos municipais.
Esta obra ti ña que realizarse pola 
obriga de cambiar o fi brocemento 
antes do 2028, polo que se fi xo xa 
toda a remodelación nunha mes-
ma obra.
Por outra banda, aproveitouse para 
ampliar as dimensións do pavillón 
por tres das súas caras, gañando 
cinco metros na cara norte e a oes-
te para ampliar 5 metros máis de 

marxe na pista. Deste modo, pode-
ranse disputar parti dos ofi ciais xa 
que esta contará coas dimensións 
obrigadas polas federacións de ba-
loncesto e fútbol sala.
Para poder rematar a obra nece-
sitan agora un investi mento de 
70.000 euros para poñer os peches 
e arranxar a pista. Para iso o Con-
cello busca fi nanciamento a través 
dun novo convenio coa Xunta ou 
coa Deputación. Esta segunda fase 
da obra permiti rá tamén eliminar 
as columnas que había nas gradas 
e que entorpecían a vista das pistas 
nalgúns puntos.
Co aumento das dimensións do 
pavillón tamén remodelarán o alu-
meado, que haberá que reforzar 
para cubrir todo o espazo.
Cando estas actuacións conclúan, 
o poliderporti vo municipal forma-
rá parte da área multi deporte que 
promove o Concello de Pol desde 
fai anos e que inclúe novos campos 
de fútbol e unha zona para prácti ca 
de xogos tradicionais.

O Concello inviste máis 
de 240.000 euros en 
remodelar o pavillón
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CONCICLIACIÓN FAMILIAR. A Consellería de Promoción do Empre-
go e Igualdade investirá en 2024 un total de 6 millóns de euros (case un 34% 
máis ca este ano) para o desenvolvemento por parte das entidades locais de 
programas para fomentar a conciliación e a corresponsabilidade. Así o desta-
cou a secretaria xeral da Igualdade, Sandra Vázquez, que visitou o colexio pú-
blico Laverde Ruiz onde se desenvolve o Programa municipal de conciliación 
familiar e apoio á educación. Un programa que recibiu un apoio do Goberno 
galego de preto de 75.000 euros na convocatoria deste ano.

O Concello de Outeiro de Rei dentro 
das actividades de Nadal e co obxec-
tivo de ambientar as rúas e pobos do 
municipio, convocou o II Concurso 
de decoración de Nadal de fachadas 
e xardíns de Outeiro de Rei.
A temática a desenvolver na decora-
ción será exclusivamente relativa ás 
festas de Nadal e poderán participar 
no mesmo veciños e veciñas cen-
sados neste concello. A decoración 
deberá estar instalada e en funcio-
namento antes do 10 de decembro.
A inscrición será gratuíta. As per-
soas participantes terán que enviar 
dúas fotos actuais da decoración da 
fachada e/ou xardín ao correo elec-
trónico xuventude@concellodeou-
teiroderei.org. As fotos teñen que 
ser actuais, orixinais e inéditas e non 
poden conter persoas.
Neste mesmo correo deben incluír 
o Anexo I de solicitude de participa-
ción cos datos persoais e de localiza-
ción da vivenda ou xardín.
O prazo está ata o 15 de decembro 
de 2023.
Premiarase a decoración que pro-

porcione un mellor ambiente festivo. 
Os premios serán dous de 100 euros, 
outros dous de 75 e dous máis de 75.
O fallo do xurado farase público na 
páxina web do Concello, antes do 6 
de xaneiro.

CAMPAMENTO. O SD Outeiro de Rei 
celebrará este Nadal un campamen-
to deportivo que dará comezo o día 
22, venres e se desenvolverá todos 
os días, agás as fins de semana e os 
festivos. Ten como data de remate o 
día 4 de xaneiro e o horario será de 
9.00 a 14.00 horas.
No campamento haberá xogos po-
pulares, fútbol sala, actividades na 
natureza, deportes alternativos, saí-
des e moitas outras actividades, ao 
cargo de monitores titulados. Habe-
rá servizo de merenda, transporte e 
seguro. Para os membros do club ou 
empadroados no Concello o prezo 
será de 120 euros e para os non em-
padroados de 150. A data límite de 
inscrición é o 18 de decembro e esta 
pode facerse nos Watsapp dos nú-
meros 696 587 957 e 639 286 181.

Outeiro de Rei convoca os 
concursos de decoración e 
de postais este Nadal

muras

A Feira do Mel de Montaña de Mu-
ras volveu cun intenso programa de 
actividades e a celebración do con-
curso de calidade do mel, no que 
participaron este ano 9 empresas 
apícolas locais, que levaron mil qui-
logramos de produto. O cambio de 
data, atrasada polas obras na pra-
za do Viveiró, e o mal tempo non 
prexudicaron e a sesión volveu con-
tar con numeroso público. A pro-
gramación combinou actividades 
de todo tipo para nenos e maiores 
con relatorios especialistas, obra-
doiros de cociña e actuacións mu-
sicais ademais dunha degustación.
Gran éxito de público nunha nova 
xornada na que os premios da cata 
foron para o viveirense con colmeas 

en Muras César Castro Piñón, como 
mellor monofloral de breixo, e o se-
gundo recaeu no apicultor vilalbés 
Iván Díaz Souto.
A Feira arrancou o sábado coa tra-
dicional cata de mel, unha charla 
de apicultura e unha degustación 
de liscos. O gañadores do concurso 
déronse a coñecer na entrega de 
premios e foron para José Antonio 
Permuy, que levou o primeiro e o de 
monoflorais, e Javier Vázquez Picos, 
ao que correspondeu o segundo.
O día grande da feira foi o domingo 
e contou cunha trintena de postos 
variados. Especial relevancia tivo o 
showcooking de Lucía Freitas, pro-
pietaria e chef de dous restaurantes 
que conta cunha estrela Michelín.

Nove produtores 
asistiron á Feira do Mel

O Concello de Muras centrará o seu 
programa de Nadal en dúas activida-
des orientadas aos máis pequenos. 
Así, volverá organizar un campamen-
to de Nadal para a cativada.
Este campamento terá lugar os 
días laborais das vacacións esco-
lares, entre o 22 de decembro e o 
5 de xaneiro. Será todas las mañá 
entre as 10.00 e as 14.00 horas na 
casa do médico con actividades 
para todos.
Será gratuíto e contará con monito-
ras para acompañar aos pequenos.
As persoas interesadas poden ins-
cribirse no Concello no teléfono 982 
500 001 ata o 20 de decembro.
O campamento rematará coa tradi-
cional festa, que contará con varias 
sorpresas, entre as que figuran con-
tacontos, unha chocolatada e a visita 
dos Reis Magos.
Este venres 15 terá lugar un obradoi-
ro interxeneracional para adornos 
de Nadal organizado por Afalu que 
se desenvolverá ás 16.30 horas na 
Casa do Médico que leva por título 
Mans de Nadal.

Un campamento e a 
festa de Reis centran 
o programa de Nadal

Muras acolle en xaneiro un curso 
sobre benestar animal, organizado 
pola asociación Atila, Amigos dos 
Cabalos. Así, esta formación, que se 
levará a cabo as fins de semana, ten 
como obxectivo ofrecer aos alumnos 
os coñecementos necesarios neste 
eido para que poidan desenvolver 
debidamente todas as tarefas rela-
cionadas coa materia.
Unha vez rematada a formación rea-
lizarase un exame en Ribadeo, en 
febreiro, na sede da Xunta. O curso 
ten un custe de 150 euros, pero o 
prezo variará en función do número 
de persoas anotadas.
Os interesados en participar poden 
poñerse en contacto coa directiva do 
club no teléfono 667 609 990 ou no 
correo atilamuras@gmail.com.

Curso de benestar 
animal en xaneiro

FINALIZACIÓN DAS OBRAS NO COLEXIO

O Goberno local de Muras rematou as obras de mellora do CEIP Antía 
Cal de Muras, das que se ocupou logo de non conseguir o apoio da Xunta 
para acometelas. Estas consistiron no amaño da cuberta e das baixantes 
ademais de mellorar os peches de fiestras e portas, entre outras necesi-
dades. Actualmente cursan estudos quince escolares de entre cero e once 
anos no colexio.
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O SD Outeiro de Rei celebrará este 
Nadal un campamento deporti vo 
para axudar na conciliación da vida 
laboral e familiar no termo munici-
pal. Dará comezo o día 22 e se des-
envolverá todos os días, agás as fi ns 
de semana e os festi vos. Ten como 
data de remate o día 4 de xaneiro e 
o horario será de 9.00 a 14.00 horas.
No campamento haberá xogos po-
pulares, fútbol sala, acti vidades na 
natureza, deportes alternati vos, saí-
des e moitas outras acti vidades, ao 
cargo de monitores ti tulados. Habe-
rá servizo de merenda, transporte e 
seguro. Para os membros do club ou 
empadroados no Concello o prezo 
será de 120 euros e para os non em-
padroados de 150. A data límite de 
inscrición é o 18 de decembro e esta 
pode facerse no Watsapp dos núme-
ros 696 587 957 e 639 286 181.

O SD Outeiro de 
Rei organiza un 
campamento 
deporti vo de Nadal

A lucense María Lombao Pérez vén 
de publicar a seu primeiro libro, Mi 
vida sobre ruedas. Esta veciña, reco-
lle neste obra a súa historia persoal 
como muller con discapacidade fí si-
ca que ten que usar cadeira de rodas.
Este traballo foi publicado no mes 
de febreiro e véndese a través de 
Amazon. “Considérome unha per-
soa cunha autoesti ma alta. Con 
este libro o que pretendo é darme 
a coñecer un pouquiño, ademais 

de subir o ánimo ás persoas que 
lean este libro autobiográfi co e que 
estean a atravesar pola mesma si-
tuación que eu. Aprender a gozar 
da vida, espreméndoa ao máximo, 
sacando proveito á situación desde 
unha perspecti va positi va. Con este 
traballo tamén quero demostrar 
que a pesar de ter as miñas limita-
cións fun capaz de escribir un libro, 
poñéndolle ganas e crendo en min 
mesma”, explica.

Unha veciña publica 
‘Mi vida sobre ruedas’

AVANCE DAS OBRAS

O delegado territorial da Xunta en Lugo, Javier Arias, manti vo unha xuntan-
za co alcalde, José Pardo, para avaliar o avance dos diferentes proxectos que 
o Goberno galego ten en marcha no municipio, e singularmente as obras 
de Augas de Galicia. Está a executar melloras do abastecemento e en pro-
ceso de contratación do proxecto construti vo do sistema de saneamento e 
a nova estación depuradora de augas residuais, licitado por 242.000 euros.

O Ministerio de Transportes e Mo-
bilidade Sosti ble formalizou por 
405.485,86 euros (IVE incluído) as 
obras de mellora da seguridade 
viaria, mediante a implantación 
dunha glorieta, na intersección do 
punto quilométrico 513,670 da es-
trada N-6, no termo municipal de 
Outeiro de Rei.
A actuación proxectada consis-
te na transformación en glorieta 
da actual intersección en ‘T’ da 
estrada N-6 coa estrada autonó-
mica LU-115, que mellora a súa 
funcionalidade ao resolver de 
forma máis adecuada os impor-
tantes movementos de xiro alí 
existentes. Tamén incrementará a 
seguridade viaria da zona, facilitan-
do todos os movementos e permi-

ti ndo acougar a velocidade media 
do tráfi co ao seu paso pola travesía 
de Outeiro de Rei e dispoñendo 
ademais de novos cruces peonís 
seguros nos tres accesos á glorieta.
Así mesmo, contémplase a reposi-
ción de iti nerarios peonís, paradas 
de autobús, elementos de drenaxe, 
sinalización, iluminación e outros 
servizos que resulten afectados po-
las obras da glorieta.

A obra da nova glorieta 
licítase en 405.500 euros

A Casa-Museo Manuel María convo-
ca unha nova edición do Concurso 
de recitado de poesía sobre poemas 
de Rosalía e Manuel María. O certa-
me terá a fase fi nal o 2 de marzo na 
propia Casa-Museo.
O certame está dirixido a todo o 
alumnado galego de ensino non uni-
versitario, desde Primaria a Bachare-
lato, e está centrado no recitado de 
versos da obra en galego de Rosalía 
ou da ampla produción poéti ca de 
Manuel María.
O obxecti vo do concurso é potenciar 
a expresión oral e a creati vidade do 
alumnado a través do coñecemento 
e o recitado da poesía de dúas das 
voces máis importantes e populares 
da nosa literatura. Así, os traballos 
gañadores da pasada edición póden-
se ver no portal web.
O concurso establece catro catego-
rías, a primeira para os tres primeiros 

cursos de Primaria, a segunda para 
os alumnos de 4º a 6º. A terceira ca-
tegoría engloba aos alumnos de Se-
cundaria e a cuarta a de Bacharelato 
e ciclos formati vos.
O concurso constará de dúas fases, 
na primeira no propio centro esco-
lar e a segunda entre centros. Na 
primeira escolleranse dous traballos 
por categoría e na segundas, os se-
leccionados parti ciparán no recitado 
dunha única poesía escollida libre-
mente. Valorarase a autenti cidade e 
naturalidade do recitado, a memo-
rización e o seu nivel de difi cultade.
Os centros interesados en sumarse 
a este concurso deberán facer a súa 
preinscrición antes do 23 de xaneiro. 
Os premiados en cada centro, dous 
por categoría, estableceranse pos-
teriormente, en función dos centros 
parti cipantes.

Convocada a III edición 
do concurso de recitado 
Rosalía sempre viva

Un convenio entre a Deputación de 
Lugo e o Colexio Ofi cial de Avogados 
de Lugo permiti rá ofrecer aos pre-
sos dos Centros Penitenciarios de 
Bonxe e Monterroso asesoramento 
xurídico gratuíto para que poidan 
lograr a súa plena reinserción social 
e laboral unha vez cumpran a súa 
condena. Para iso créase o Servizo 
de Orientación e Asistencia Xurídica 
Penitenciaria.
O Colexio formará a todos os profe-
sionais que van prestar o servizo de 
asesoramento para garanti r o bo 
desenvolvemento da acción. 

Ofrecerán en Bonxe 
asesoramento 
gratuíto aos presos
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xermade

Xermade continúa coas medidas de 
implantación do programa de com-
postaxe doméstica iniciado no 2019 
coa solicitude de 25 composteiros a 
Sogama para iniciar a este proceso in 
situ. No 2020 solicitouse unha sub-
vención conxuntamente co Guitiriz 
para compostaxe doméstica e para o 
CEIP Xermade.
Ao abeiro da Orde do 1 de xuño de 
2023 pola que se establecen as ba-
ses reguladoras para a concesión de 

axudas a entidades locais de Galicia 
para o financiamento de actuacións 
en materia de biorresiduos de com-
petencia municipal, cofinanciadas 
polo fondo europeo NextGeneratio-
nEU, solicitouse a adquisición de 103 
composteiros domésticos, que serán 
repartidos entre a veciñanza que o 
solicite, a fin de cumprir o compro-
miso de implantar a compostaxe do 
100% dos biorresiduos xerados an-
tes do 30 de decembro de 2025.

Reparten a veciños 103 
composteiros domésticos

A Corporación aprobou os orza-
mentos municipais, que este ano 
ascenden a 2,04 millóns de euros, 
90.000 euros máis que o ano pa-
sado.
O capítulo máis elevado de gastos 
corresponderá aos de persoal e 
aumenta tamén o orzamento de 
gasto corrente en bens e servizos. 
Responde ao incremento estimado 
do prezo hora do Servizo de Axuda 
no Fogar no último cuadrimestre 
de 2024 (de 14,50 a 19,00 euros a 
hora), o que supón un incremento 
de 85.628,40 euros máis. O Conce-
llo achegará un total de 84.179,62 
euros para o Servizo de Axuda no 
Fogar, fronte aos 22.269,22 euros 
que achegou no exercicio 2023.
Consígnanse créditos para a con-
cesión de axudas e subvencións 
ao longo deste exercicio, un in-
cremento do 33,36%. Dótanse, na 
mesma contía que no ano anterior, 
as seguintes as axudas para activi-

dades das asociacións de veciños 
(20.865,00 euros), para as festas 
e tradicións populares que se ce-
lebran no municipio e premios 
(3.368,79€), e por nacementos 
(7.200,00€), ademais das axudas 
de emerxencia social (3.000,00€).
Contémplanse tamén axudas aos 
equipos deportivos, coa UNED sé-
nior (2.000 euros); para a asocia-
ción Educando en familia (3.000) 
e para a Invernada de Cine de Ca-
breiros. Outro ano máis recóllese o 
premio Xermade na historia, dota-
do con 3.000 euros. Recóllese o im-
porte do convenio en vigor para a 
recollida de animais abandonados, 
por importe tamén de 3.000 euros.

INVESTIMENTOS. Dentro do capí-
tulo de investimentos, e deixando 
aparte a achega municipal para 
investimentos do Plan Único 2024 
(15.325,20 euros) e do Plan de 
Camiños de Agader (13.336,60 

euros), increméntase respecto 
ao 2023 a dotación para inves-
timentos en abastecemento e 
depuración de augas (pasa de 
6.000 a 9.000 euros), a efectos de 
continuar coa mellora do servizo, 
consonte ao previsto no Plan de 
minimización e perdas de auga 
aprobado en 2023.
Prevese a achega municipal de 
4.077,78 euros para a anualidade 
2024 do investimento  de obras 
de mellora do pavillón polidepor-
tivo e pista deportiva de Xermade, 
financiado nun 80% pola Xunta. O 
importe deste capítulo incremén-
tase en 9.354,84 euros respecto ao 
consignado en 2023, o que supón 
un 18,53% máis. 
Prevese a achega do Concello de 
Xermade á depuradora do Campo 
da Feira, en Momán, por importe 
de 28.672,70 euros, consonte á se-
gunda addenda ao convenio apro-
bada pola Xunta de Goberno Local.

O Pleno aproba uns orzamentos 
por valor de 2,04 millóns de euros

O delegado do Goberno en Galicia, 
Pedro Blanco, anunciou en Xerma-
de un novo investimento de 19,4 
millóns de euros do Goberno para 
completar a extensión de Inter-
net de alta velocidade a todos os 
recunchos de Galicia. Trátase da 
terceira convocatoria do Programa 
UNICO Banda Ancha do Ministe-
rio de Transformación Dixital, que 
suma un investimento global de 90 
millóns de euros na comunidade 
para levar a conexión de banda an-
cha a 236.254 fogares e empresas 
que ata o de agora non contaban 
con este servizo antes de finais de 
2025.
Na provincia de Lugo, levarase In-
ternet de alta velocidade a 11.132 
fogares e empresas no marco desta 
terceira convocatoria, que financia 
o Goberno con 4.268.715 euros.
Pedro Blanco lembrou que Inter-
net “é unha ferramenta que hoxe 
está en todos os aspectos das 
nosas vidas, que é chave para o 
desenvolvemento dos concellos 
do século XXI e tamén para a dina-
mización da actividade económica 
no rural”. Neste senso destacou 

que “somos o Goberno que trou-
xo investimentos para solucionar 
un problema real despois de anos 
sen avances nesta materia por 
parte da administración autonó-
mica”.
O delegado sinalou que iniciati-
vas como o Programa UNICO, que 
se financia con cargo aos fondos 
do Plan de Recuperación, “son un 
exemplo máis de que os cartos do 
Goberno chegan a todos e cada un 
dos concellos galegos. E faino para 
mellorar a vida dos seus veciños e 
veciñas, como no caso de Xerma-
de, onde máis de 2.000 veciños e 
veciñas que carecían de Internet 
de alta velocidade van ter agora 
este servizo”. En concreto, as tres 
convocatorias permitirán levar In-
ternet de alta velocidade a través 
de fibra a 2.077 familias e empre-
sas do municipio a través de 484 
proxectos que executan as empre-
sas seleccionadas.
Segundo detallou Pedro Blanco, o 
investimento do Goberno nas dúas 
convocatorias anteriores, xa en 
execución, foi de 71,2 millóns de 
euros.

Pedro Blanco anuncia un 
investimento millonario 
no impulso de internet
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O Concello de Xermade conti núa 
este ano o concurso de decoración 
de Nadal. Nesta cuarta edición esta-
blécense dúas grandes categorías, a 
de vivendas por un lado e a de nego-
cios pola outra. Na primeira haberá 
diferentes premios, ao mellor árbore 
de nadal, ao mellor nacemento, á 
mellor decoración interior e á mello-
ra decoración exterior.
Na segunda categoría, exclusiva para 
negocios, só haberá un premio para 
a decoración xeral do mesmo.
As persoas parti cipantes poderán 
elixir libremente as técnicas de esti -
los da súa decoración pero o xurado 
valorará a creati vidade, orixinalida-
de e vistosidade, así como o uso de 
materiais naturais e reciclados ou a 
introdución de elementos represen-
tati vos do Concello de Xermade.
Os interesados en parti cipar neste 
segundo concurso poden inscribirse 
no 678 744 178 ou no correo edu-
cadora.familiar@xermade.org antes 
do 21 de decembro. O premio en 
cada unha das cinco categoría será 
unha cesta valorada en 130 euros. 

Convocada unha 
nova edición 
do concurso de 
decoración de Nadal

PARQUE DE ROUPAR

Rematou a obra da Área de xogos infantí s en Roupar, adxudicada a Jardine-
ría Arce SL en 63.987,38 euros, dos cales 58.671,30 euros foron achegados 
pola Deputación de Lugo a través do Plan Único de cooperación cos conce-
llos do ano 2022. O parque executouse na parcela que o Concello adquiriu 
ao Arcebispado de Mondoñedo-Ferrol, consti tuíndo a primeira fase dun 
proxecto que inclúe a rehabilitación e ampliación da Casa Reitoral de San 
Pedro Fiz para dedicala a centro de día para persoas maiores.

Unha veciña de Xermade fi xo che-
gar ao Concello unha queixa formal 
contra o Servizo de Axuda no Fogar 
(SAF) da localidade.
Segundo asegura na súa protesta 
formal a empresa comunica cun 
día de antelación os cambios de 
horario e conti nuamente cambia 
o persoal que atende aos maiores.
O moti vo da protesta foi unha co-
municación realizada pola empre-
sa á familia dunha das usuarias, de 
101 anos, que ten concedidas hora 
e media para levantar, aseala e fa-
cerlle a comida. Indican os xeren-
tes que pode non ter asistencia ou 
cambiarlle o horario a unha hora 
cun asistente e media hora, sen 
precisar cando, con outra persoa.
A queixa da veciña fundaméntase 
en que avisan con pouca antelación 
dos cambios o que imposibilita ás 
familias a poder organizarse. Ade-

mais, reclama que os cambios de 
asistenta son conti nuos, especial-
mente no verán.
A veciña de Xermade, que asegu-
ra que hai máis persoas afectadas 
no termo municipal, pide que se 
tomen medidas urxentes para que 
o servizo chegue a todas as usua-
rias do concello con garantí as e 
que ninguén quede sen a atención 
concedida. E tamén suxiro que o 
concello tome as rendas para que a 
atención das persoas dependentes 
no concello sexa efecti va, real e so-
bre todo efi ciente e efecti va”.
Pola súa banda, O PP insiste en so-
licitar ao goberno local a revisión 
do contrato do servizo de axuda no 
fogar (SAF) co obxecti vo de garanti r 
a mellora do servizo: tanto na aten-
ción ás persoas usuarias coma nas 
condicións laborais das traballado-
ras, a raíz das protestas veciñais.

Queixas da veciñanza 
pola atención no SAF

O Concello vén de solicitar o acce-
so ao Fondo de cooperación para o 
apoio ao fi nanciamento de actua-
cións de rehabilitación e conser-
vación do patrimonio construído 
en concellos de menos de 50.000 
habitantes para o fi nanciamento da 
rehabilitación da escola de Ladrela, 
por importe de 57.250,42 euros, cun 
prazo de reposición de oito anos, a 
razón de 7.908,02 euros por ano. 
A rehabilitación permiti rá reforzar 
a estrutura e dotar ao inmoble de 
dúas novas estancias para baño e un 
espazo de cociña e almacenaxe.
As obras levaranse a cabo no edifi cio 
illado situado no lugar da Ladrela, na 
parroquia de Piñeiro. Trátase dunha 
anti ga construción con muros de pe-
dra de planta rectangular e cuberta 
a dúas augas desti nada a local social 
dos veciños da zona.
Actualmente os muros da edifi ca-
ción teñen graves problemas de es-
tabilidade por mor da tensión que 
exerce a cuberta sobre eles o que 
está a provocar que os cerramentos 
presenten un acusado esborralle na 
súa parte superior. Este problema 
está a agravarse debido á falta de 

estabilidade do muro sur xa que as 
fi ltracións de auga e xurros proce-
dentes da parcela conti gua na base 
deste elemento, están a acentuar a 
debilidade do mesmo.
Interiormente o local presenta 
importantes carencias de confort 
térmico debido principalmente ao 
defi ciente illamento das carpinte-
rías (porta e xanelas) que provocan 
condensacións e fi ltracións do aire 
exterior.
A primeira intervención será a exe-
cución do recalce perimetral de to-
dos os muros, especialmente o muro 
sur, mediante a execución de unha 
viga de cimentación baixo este ce-
rramento pétreo. Esta cimentación 
de apoio fará as funcións de beira-
rrúa e realizarase en bataches duns 
3 metros para non comprometer a 
estabilidade das paredes.
Preténdese conservar a estrutura 
de madeira existente para o que se 
expón a execución dun apeo realiza-
do con perfí s metálicos sobre os que 
descansará o armazón de madeira, 
de tal maneira que non transmita 
esforzos sobre os muros de pedra no 
que actualmente se apoia.

Solicitan fi nanciamento 
para a rehabilitación da 
anti ga escola de Ladrela

Na capela de San Antonio de Mo-
mán volveron colocar un ano máis 
un belén que refl icte a realidade do 
que acontece no mundo. Nesta oca-
sión, o “xenocidio de Israel sobre Pa-
lesti na” é o tema deste ano.
“Parti ndo de que Xesús é palesti no, 
Belén pertence a Palesti na -expli-
can-. Se nacese hoxe, a familia de 
Nazaret fuxiría co seu fi llo… este é o 
sinal que xa está ao comezo do Nace-
mento… un portal de Belén destruí-
do polas bombas”, explican.

Palesti na centra a 
temáti ca do Belén 
de Momán
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TERRA CHÁ

A Xunta clausurou o programa inte-
grado de emprego que ti vo en mar-
cha no período 2022/2023 o Conce-
llo de Outeiro de Rei asociado cos 
de Friol, Rábade, Begonte, Cospeito, 
Castro de Rei, Abadín e Mondoñedo. 
A Consellería de Promoción do Em-
prego e Igualdade fi nanciou a inicia-
ti va con 250.000 euros.
O delegado territorial de Lugo, Ja-
vier Arias, anunciou que a Adminis-
tración autonómica vén de apro-
bar unha nova achega de 220.000 
euros para poñer en marcha outro 
programa integrado nos mesmos 
municipios, que comeza este ano e 
se prolonga durante o 2024. Na vin-
deira edición, a iniciati va terá como 
desti natarias prioritarias ás mulleres.
En cada unha destas acti vidades 
parti cipan 100 persoas desempre-
gadas, das que un mínimo do 35% 
serán inseridas no mercado laboral 
durante a duración do proxecto. A 
Administración autonómica ofrece 
bolsas para incenti var a asistencia 
dos demandantes de emprego a 
estas accións e asume os custos sa-

lariais do persoal necesario para im-
parti r a formación, así como de des-
prazamento de dito persoal e gastos 
materiais e equipamentos técnicos, 
entre outros.
En canto á acti vidade que se clausu-
ra hoxe en Outeiro de Rei, os parti -
cipantes foron principalmente per-
soas desempregadas menores de 30 
anos -un total de 74 – con diferentes 
perfí s.
As accións centráronse en propor-
cionarlles aos asistentes ferramentas 
que lles axuden a acceder ao merca-
do de traballo. Así, comprendeu ini-
ciati vas de formación e asesoramen-
to; técnicas de coaching, intelixencia 
emocional e técnicas de moti vación 
para a busca de emprego, tanto por 
conta propia como allea; fomento 
da capacidade emprendedora e das 
habilidades sociolaborais -por exem-
plo, con simulacións de entrevistas 
laborais -; prospección empresarial; 
accións para casar o perfi l dos parti -
cipantes con ofertas de traballo exis-
tentes ou prácti cas profesionais non 
laborais en empresas, entre outras.

Clausurado o programa 
de emprego que engloba 
a sete concellos da zona

Os colexios de Rábade e Friol 
acolleron cadanseu concerto di-
dácti co sobre instrumentos a car-
go dos músicos e investi gadores 
Pablo Carpintero e Rosa Sánchez.
A área de Cultura da Vicepresi-
dencia da Deputación de Lugo 
impulsa estas acti vidades que se 
están a desenvolver baixo o tí tulo 
Música e evolución e que amosan 
e poñen en valor o patrimonio 
musical, ao tempo que explican a 
música como unha manifestación 

cultural esencial para as persoas.
Durante estas sesións didácti cas, 
amósanse 42 instrumentos, moi-
tos deles novos para a rapazada, 
cun fí o argumental que incide no 
papel esencial que as mulleres 
xogaron na música, na cultura e 
na organización social ao longo 
da historia ou na orixe dos instru-
mentos musicais na cultura infan-
ti l. Esti veron en Muras e Xermade 
e tamén visitarán os concellos de  
Begonte, Cospeito, Pol e Riotorto.

Abre o ciclo ‘Música e Evolución’ 
nos colexios de Rábade e Friol

Comezou nova edición do progra-
ma de visitas da Apalpadora a 25 
asociacións da provincia que puxo 
en marcha a Vicepresidencia da 
Deputación de Lugo. Este proxecto 
naceu co obxecti vo de promover a 
presenza de tradicións propias na 
representación do Nadal e ofrecer 
a nenas e nenos unha proposta de 
lecer en galego nestas datas.
A narradora Antí a Vázquez, acom-
pañada polo músico André Espi-
ñeira, será a encargada de presen-
tar ás crianzas esta personaxe, un 
carboeiro de barba vermella que 
baixaba das montañas ás vilas a 
noite do 24 ou o 31 de decembro 
para tocar o ventre das crianzas e 
comprobar se comeran sufi ciente 
durante o ano, deixando ao seu ca-
rón agasallos e castañas e desexos 
de felicidade e comida.
A fi lla do coñecido Apalpador toma 
o relevo do seu pai e baixa das 
montañas para encontrarse coas 
crianzas da provincia nun formato 

de contacontos musicado e inte-
racti vo onde se mesturan canti gas, 
lendas e dinámicas.
Estará acompañada polo seu irmán 
músico André, para mergullarse 
con cancións da súa misteriosa his-
toria. Ademais, levará froitos que 
recolle durante todo o ano e aga-
sallos fabricados por ela mesma 
para entregar aos nenos e nenas 
neste Nadal.

A Apalpadora visita ás asociacións

A Real Academia Galega e a Fun-
dación Barrié acaban de abrir a 
campaña para a elección popular 
da Palabra do Ano 2023. Ámbalas 
dúas insti tucións promoven esta 
escolla colecti va dende o ano 2014 
a través do Portal das Palabras, o 
proxecto web que comparten para 
a difusión do léxico galego. O públi-
co poderá parti cipar ata o domingo 
10 de decembro na fase de recolla 
de suxesti óns, da que sairán os vo-
cábulos fi nalistas. A votación popu-
lar desenvolverase ata o luns 25 de 
decembro.

A RAG busca a 
palabra do ano

• Luns 18. COSPEITO – CPI Virxe 
do Monte: Ximnasio

• Martes 19. VILALBA – CEIP Te-
rra Chá: Aula Multi usos

• Sábado 23. COSPEITO – Aso-
ciación Cultural Aquilino Igrexa 
Alvariño: Casa da Cultura de 
Muimenta (19:30h)

• Luns 25. CASTRO DE REI – San 
Marti ño de Goberno: Escola 
de Goberno ás 17 horas. GUI-
TIRIZ– AA.VV. Os Vilares: Escola 
da Conchada (19:30)

• Venres 29. RIOTORTO – AA.VV. 
De Santa Comba da Órrea: An-
ti ga Escola ás 17 horas

• Sábado 30. CASTRO DE REI – 
Asociación de Amigos da Fei-
ra: Teleclube ás 16:30 horas.
COSPEITO – AA.VV. Recreati vo 
e Cultural San Marti ño de Pino: 
Escola de Pino ás 19 horas

PROGRAMA
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De onde vén e cando xorde a súa 
paixón polo teatro?
Pois cando era estudante na escola 
de Imaxe e Son en Ourense, aínda 
que facía as miñas cousas como rea-
lizador, sempre acababa sendo actor 
en moitas das curtametraxes que fa-
ciamos na escola, e iso fíxome ache-
garme e pensar sobre elo.  
Como foron os seus inicios no tea-
tro?
Xa en Barcelona sobre o ano 97, 
comecei a formarme en diversas es-
colas de teatro e a participar nalgun-
has curtametraxes. O meu primeiro 
papel chegou nunha peza sobre 
textos de Lorca, no Festival Grec 98  
e antes de virme de novo a Galicia, 
pois tiven a ocasión de poder traba-
llar cun dos grandes directores deste 
país, como é Lluis Pascual, nunha 
montaxe que despedía unha das 
salas máis representativas do teatro 
europeo,  El Teatre  Lliure.
Cales son as Asociacións nas que 
participou á súa volta a Galicia?
Asociacións foron unhas cantas, a 
verdade, e aínda estamos aí. O pri-
meiro grupo que promovín foi Hi-
pócrita Teatro de Lugo, formado por 
alumnos da aula municipal do Con-
cello lucense, a cal dirixín dende o 

ano 2002 o 2010. A súa primeira ac-
tuación como grupo foi no San Xoán 
en Sarria, precisamente. Rebuldeira 
Teatro tamén deu os seus primeiros 
pasos comigo. Ao abrigo da aula de 
teatro municipal de Sarria, que se 
mal non lembro, iniciou os seus pa-
sos no 2009. Daquelas, o teatro en 
Sarria era algo máis ben residual, 
foron catro anos de crecemento ex-
ponencial.
Actuou en diversas series  de televi-
sión. Gústalle máis actuar para a cá-
mara ou para o público en directo?
Son formas distintas de traballar: a 
cámara está máis próxima a un, polo 
tanto cada cousa que fagas non es-
capa ao espectador por pequena 
que sexa. O teatro pide unha maior 
presenza do actor e todos os seus 
sensos. O que si penso é que un ac-
tor con formación teatral pode adap-
tarse máis rapidamente ao traballo 
cinematográfico que un actor de 
cámara poida facelo no teatro, sen 
unha mínima formación. Moitos dos 
actores do cine de agora teñen difi-
cultades á hora de falar, de vocalizar. 
Por que decidiu ir por libre?
Pois pola necesidade de dar saída a 
diversos proxectos persoais. Naquel 
primeiro momento, no ano 2010, 

puxémonos a traballar Iria Acevedo 
e máis eu nunha montaxe de Teatro 
para Bebés, unha peza que tivemos 
a oportunidade de mover por moi-
tos espazos teatrais de Galicia, así 
como no Culturgal en Pontevedra ou 
no Festival Internacional de Teatro 
para Bebés da Coruña. Os nenos des-
frutaban moito do espectáculo, pero 
se viras as caras dalgún pai ou nai…
Que actuacións teñen agora mesmo 
en activo?
Eu, como compañía profesional, 
como Teatro do Miolo, estou agora 
mesmo cunha peza de creación per-
soal: Saíndo do cerco, unha comedia 
existencialista de dous maiores, das 
súas necesidades, motivacións e de 
como viven o final da súas vidas. 
Precisamente, estiven no Vicedo e 
na casa da cultura de Sarria.  Logo, as 
compañías amadoras, nas que des-
envolvo a miña labor como director 
e, ás veces tamén como autor, pois 
nestas datas a tope ata fin de ano 
temos tres comedias. Con Lume Es-
cénico da Pontenova temos unha 
comedia de creación propia que leva 
por título Pontenova Fassion Wiii.
Co grupo Os Trocos Teatro de Castro 
de Rei seguiremos pola provincia ata 
rematar o ano coa montaxe Camping 

Gas. Con esta peza estamos conme-
morando o décimo aniversario da 
escola municipal de Castro de Rei e 
decidimos retomar esta obra, aínda 
que tiven que adaptala a un novo re-
parto.  Con Borguete Teatro de Vilal-
ba estaremos en decembro en varios 
concellos coa peza O Velorio. 
Actúa só na provincia de Lugo?
Coas compañías amadoras pola 
provincia de Lugo principalmen-
te, xa que son funcións dentro do 
circuíto amador da Deputación ou 
en xornadas de teatro municipal 
que organizamos entre os distintos 
concellos onde dirixo aulas forma-
tivas.
Por que é importante levar o teatro 
aos concellos da provincia?
O teatro é moi importante apoialo 
dende os concellos, pero tamén den-
de as administracións provinciais ou 
estatais: educación, sanidade, servi-
zos sociais. Cando estamos inmersos 
na práctica do xogo teatral, fomen-
tamos o noso crecemento afectivo e 
social, aumentamos a autoestima, a 
empatía cos demais, a creatividade 
e, coa memorización de textos, me-
lloramos a nosa capacidade cogniti-
va.  Eu sempre dixen que o teatro é 
mais importante que as matemáti-
cas. Evidentemente, é unha maneira 
de falar, pero para o desenvolvemen-
to do individuo o xogo teatral é bási-
co. O teatro tiña que ser obrigatorio 
no ensino público. O acto teatral, o 
feito de practicalo é, por si mesmo, 
terapéutico; pasar un por distintas e 
diversas situacións na práctica tea-
tral fai moitas veces que experien-

cias persoais pasadas que o mellor 
non foron ben resoltas, agora ao 
pasar por feitos similares nunha im-
provisación ou texto teatral, fan que 
moitas veces curemos o noso propio 
ser.  Eu falo disto, dende a propia ex-
periencia con alumnos que pasaron 
por situacións difíciles na súa vida e 
coa práctica do teatro atoparon un 
verdadeiro bálsamo. Xa tiven alum-
nos con asperxer, esquizofrenia, 
problemas condutuais, e o ben que 
fixo neles o teatro, foi moito. Eu dou 
obradoiros de carácter terapéutico 
no centro da Cruz Vermella con ra-

paces de dano cerebral. 
Que é o que máis lle gusta do tea-
tro?
A verdade é que fago moitas cousas 
e todas elas teñen o seu. Cando pre-
paro un deseño dunha iluminación 
nun espazo que ten as condicións e 
os equipamentos adecuados e ves 
que a consegues como a imaxina-
ches, é un pracer; ou cando escribes 
unha escena e xa a estás vendo cos 
actores que a van interpretar. 
Depende de para quen, igual non é 
moi agradable ver a un tipo partín-
dose de risa pola casa adiante ás tan-
tas da mañá mentres escribe unha 
escena.
Como actor, é moi gratificante cando 
sentes a enerxía do público, cando 
sentes que está do teu lado, que o 
que estás facendo chega a esa per-
soa que está aí sentada observando. 
Ten algún proxecto futuro en men-
te? 
Estou con adaptacións de obras para 
distintas aulas, nas que os ensaios 
darán comezo despois das festas de 
Nadal. A nivel de proxecto persoal, 
non estou escribindo nada neste 
momento, pero... a cabeza non para.

“O feito de practicar o acto teatral 
é, por si mesmo, terapéutico”
Guillermo Cancelo, director, actor e promotor de varias asociacións teatrais

“Moitos dos actores 
do cine de agora teñen 
dificultades á hora de 

falar, de vocalizar”
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Logrou un apoio no partido moi ele-
vado para ser candidato. Como se 
acolle esta situación?
A verdade é que si, ademais que o 
Partido Socialista é o único que fai 
verdadeiras primarias. Por tanto 
houbo ese primeiro momento no 
que todo o mundo podía presentar 
as súas candidaturas pero ao final a 
única que avanzou foi a miña, o cal 
quere dicir que tivo un respaldo do 
100% do partido. E isto é importan-
te, que haxa un partido unido en tor-
no a unha candidatura. Pero así des-
envólvese o proceso de primarias, 
outras veces hai máis candidaturas 
e hai máis votación, pero esta vez a 
única candidatura que saíu adiante 
foi a miña e ao final eu creo que é 
unha cuestión positiva que, despois 
dese proceso de primarias, pois haxa 
unha única candidatura que repre-
sente a todo o partido e que todo o 
partido está detrás dela.
O seu regreso á política é recente 
e xa ocupou cargos de relevancia, 

como delegado do Goberno e agora 
como deputado. Como foi esta ex-
periencia?
Foi moi pouco tempo (como dele-
gado) pero foi un tempo moi inten-
so tamén porque era un momento 
de fondos europeos, de poñer en 
marcha o plan de recuperación do 
Goberno. Foi sumar a unha expe-
riencia que tiña previamente no 
ámbito local durante oito anos e no 
ámbito provincial na Deputación. 
Polo tanto foi retomar outra área da 
Administración que se suma á que 
tiña no ámbito local e provincial. 
Pero durante os 8 anos anteriores 
que estiven fóra da política pois creo 
que tamén adquirín unha experien-
cia importante, como profesional 
autónomo, que non todos o poden 
dicir. Dos candidatos que vai haber á 
Xunta non todos poden dicir que pa-
saron por unha experiencia pública 
e privada, eu si a pasei e formoume, 
eu creo que ademais nese sentido 
fíxome máis completo. E agora pois 

esa experiencia que estou vivindo 
tamén no Congreso dos Deputados, 
pero xa previa ao que van ser unhas 
eleccións en Galicia. Eu creo que é 
unha experiencia moi útil, moi plural 
e eu creo que iso me fortalece e me 
enriquece.
Entón quédase coa pública?
Neste momento si, pero quero dicir 
que os dous candidatos, o do Partido 
Popular e o do Bloque Nacionalista 
galego, levan 20 anos metidos no 
Parlamento por unha razón ou por 
outra. Rueda leva 14 anos na Xunta, 
Ana Pontón creo que leva 20 anos 
no Parlamento e eu estes últimos 20 
anos combinei a experiencia pública 
cos últimos 8 anos como autónomo. 
Costou collerlle o ritmo á vida polí-
tica?
A verdade é que a min a política sem-
pre me apaixonou. Como sempre fi-
xen unha política de proximidade eu 
creo que iso o aprendín moi ben no 
mundo local, no Concello, pero prac-
tico igualmente esa política de proxi-
midade. De feito cando estiven eses 
meses de delegado pois eu creo que 
desde o primeiro momento puxen 
o pé en terra, pé a estar preto dos 
cidadáns e ver os proxectos, foi pou-
co traballo de despacho e moito de 
proximidade. E na miña vida privada 
seguín vivindo a política de forma in-
tensa, de forma próxima. Por tanto, 
eu creo que non foi difícil, porque o 
fago da forma na que máis me iden-
tifico, que é unha política próxima.
Foi designado para xestionar a in-
vestidura de Sánchez, despois de 
ser delegado, significa unha gran 
proximidade co presidente?
Eu creo que, e non é por falsa humil-
dade, realmente Pedro Sánchez é un 
home moi próximo a Galicia máis 
que o feito de que eu estea próxi-
mo a Pedro Sánchez, que é verdade, 
teño unha afinidade e unha proximi-
dade con el. Eu creo que neste caso 
Pedro Sánchez está máis próximo a 
Galicia que outra cousa e que vive 
moi intensamente as cuestións ga-
legas. Téñoo dito moitas veces, en 
clave de inversións e de apostas por 
Galicia, foi o Presidente máis galego 
de todos os que coñezo na democra-
cia, do PSOE e do PP.
Como ve a situación antes do come-

zo da campaña?
Eu creo que estamos xa tocando o 
cambio, fraguando a idea de que 
efectivamente Galicia ten que pa-
sar páxina do Partido Popular e que 
despois de 14 anos este é un Gober-
no esgotado, un Goberno que está 
presidido por unha persoa triste, 
cun proxecto triste de Galicia. En 
definitiva, eu creo que a xente que-
re algo máis, Galicia merece algo 
máis. Nesa liña o Partido Socialista 
vai xogar un papel importante, vai 
dirixir ese cambio que soamente se 
vai producir se o lidera o Partido So-
cialista. Ademais, estamos nesa liña, 
a xente ve ao Partido Socialista como 
ese partido que pode aglutinar, que 

pode responder positivamente a ese 
cambio e que ademais o lidere. Eu 
son tremendamente optimista, esa 
é a hipótese coa que traballo porque 
é a que percibo no día a día.
Falando da provincia de Lugo, que 
necesidades ten para ser abordadas 
dende o Goberno galego?
O Goberno galego ten unha materia 
pendente con Galicia, con Lugo en 
concreto, que é romper esa Galicia 
de dúas velocidades. É dicir, durante 
estes 14 anos o que se fixo foi abrir 
máis esa fenda entre Lugo e Ouren-
se co resto de Galicia. Galicia non 
funciona á mesma velocidade e en 
Lugo en concreto todos o sabemos. 
A cohesión territorial e social brilla 
pola súa ausencia, como as políti-

cas de envellecemento, os servizos 
sociais, a sanidade (cada vez máis 
distanciada dos cidadáns), con re-
sidencias modelo granxa que ten 
en marcha a Xunta de Galicia para 
as persoas maiores. Pero dende o 
punto de vista do Goberno galego 
quedan moitas infraestruturas por 
rematar, as conexións entre a parte 
interior de Lugo, e estoume referin-
do á conexión entre A Fonsagrada e 
Becerreá, esa parte interior está sen 
facer; a conexión da Mariña, o VAC 
da vía norte leva 14 anos sen facer-
se, non se remata a duplicidade de 
dobre ancho de autovía entre Lugo 
e Monforte que a ten que facer a 
Xunta de Galicia. A desconexións das 
infraestruturas é total, o desinterese 
é absoluto, coma en Lugo, onde leva 
20 anos sen facerse o Plan Paradai 
e non se desenvolve a Rolda Leste. 
En definitiva, en infraestruturas es-
tamos peor que nunca e cun depar-
tamento de Infraestruturas da Xunta 
de Galicia que mira para outro lado, 
o único que saben facer é poñerlle 
deberes aos demais, pero non facer 
os seus. Temos tamén unha aposta 
definitiva e unha revolución urxente 
no mundo do agro, no mundo fo-
restal e sobre todo da garantía para 
todos os gandeiros da estabilidade 
e do desenvolvemento enerxético, 
onde Lugo pode ser unha potencia e 
non o está sendo. En definitiva, Lugo 
ten que vencer fronte a esa des-
conexión que ten do resto do arco 
atlántico de Galicia e por iso esas 
apostas pola reindustralización que 
son comúns en Galicia, pero espe-
cialmente na provincia de Lugo son 
necesarias urxentemente.
Ve a Rueda máis débil que Feijóo á 
hora de loitar pola Xunta?
Eu véxoos débiles aos dous. Eu creo 
que Feijóo apostou, e ademais a 
debilidade marcouna el, dixo que ía 
gañar as eleccións, que ía ser presi-
dente do Goberno e a realidade é 
testana e os votos son testáns tamén 
e demostraron que non, que non ía  
ser o próximo presidente do Gober-
no. Polo tanto, el mesmo marcou a 
liña entre ganador e perdedor. Agora 
é un perdedor. Non hai nada de malo 
niso, é algo democrático, pero hai 
que asumilo e el aparece agora coma 
un perdedor. E eu creo que Rueda 

“O Goberno galego ten pendente 
con Lugo romper a barreira da 
Galicia de dúas velocidades”
José Ramón Gómez Besteiro, deputado pola provincia, será o candidato á 
Presidencia da Xunta polo partido socialista nos próximos comicios

“Estamos xa tocando 
o cambio, fraguando 

a idea de que 
efectivamente Galicia 
ten que pasar páxina 
do Partido Popular”
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vai ser o seguinte perdedor porque 
efectivamente responde ao que che 
dicía antes, Rueda non é un desco-
ñecido, aínda que nalgúns sitios de 
Galicia non o coñecen, por iso agora 
está involucrado nunha carreira por-
que o coñezan. Pero logo de 14 anos 
de estar no Goberno como vicepre-
sidente, como man dereita de Feijóo 
tamén é responsable destes 14 anos. 
E estes 14 anos o que representan 
agora é un proxecto esgotado, que 
confronta con todo o mundo. Polo 
tanto eu véxoos como perdedores 
aos dous, un xa o é e polo tanto non 
se pode presentar en Galicia como 
gañador e Rueda porque vai ser o 
perdedor. 
Aínda que non hai programa, pode 
avanzarnos cales serán os principais 
puntos da programación socialista?
Hai un primeiro que é o eixo da rein-
dustralización, esta é unha decisión 
dos socialistas tomada de acordo co 
Goberno do Estado pero tamén co 
Goberno de Europa. É dicir, hai que 
volver a reindustrializar os territorios 
e para Lugo e Galicia iso é funda-
mental. Somos un territorio enerxé-
tico toda Galicia, temos vento, te-
mos auga, en definitiva somos unha 
potencia de produción de enerxía. 
E iso vai vinculado a reindustralizar 
porque o que nós defendemos a 
diferenza doutros partidos é que a 
reindustralización ten que ir da man 
de onde se produce esa enerxía e 
por tanto se Galicia vai producir moi-
ta enerxía e está en predisposición 
de producila ten que recibir os be-

neficios da reindustralización. A nós 
vainos dar igual sempre e cando as 
industrias volvan outra vez para Gali-
cia, entendemos que ten que haber 
un prezo unitario da enerxía para to-
dos os españois, queremos romper 
España co prezo da enerxía? Pero si 
queremos que as industrias veñan 
para Galicia porque é xusto que es-
tean onde se produce esa enerxía 
que consume. Date conta que para 
unha industria máis do 50 % dos cus-

tes son custes enerxéticos. Por tanto 
se temos enerxía que producimos e 
a producimos barata, o lóxico é que 
veñan para aquí as industrias.
En segundo lugar, a cohesión terri-
torial e social, que vai relacionada 
coas infraestruturas, coas conexións, 
Galicia está desconectada e a Xunta 
en transporte público non fixo nada. 
Estamos agora cunha crise en trans-
porte público e unha desconexión da 
Galicia interior co resto. Crecemento 
intelixente é outra das dinámicas 
que temos que levar adiante, porque 
o Crecemento intelixente o que pro-

duce son máis empregos e mellor re-
munerados, que é o que queremos. 
Nós estamos educando a unha gran 
parte da mocidade e esa mocidade 
formada ten que saír fóra de Gali-
cia porque non ten oportunidades 
para ser contratada aquí no que se 
formou e por iso temos que loitar 
para ese crecemento intelixente. En 
Galicia vai haber unha aposta impor-
tante por esas novas tecnoloxías, a 
Axencia de Intelixencia Artificial. En 
definitiva temos todo o posible para 
xerar ese traballo pero sobre todo 
que sexan traballos ben remunera-
dos, que son os que atraen, para que 
esa xuventude non se vaia.
Hai que dar resposta a unha situa-
ción que é letal para Galicia que é o 
envellecemento da poboación. Con 
respostas máis modernas, máis efi-
caces, que vaian máis co sentir da 
vida das persoas maiores de agora 
que non das de fai 20 anos. Ese in-
greso nesas macrorresidencias que 
creo que non tratan adecuadamente 
o fenómeno da vellez tal e como o 
estamos vivindo agora, senón dunha 
forma distinta, xerando capacidade 
de crear postos de traballo e unha 
economía entorno a ese sector. E fi-
nalmente, hai unha aposta pola dixi-
talización que é o que nos vai unir a 
todos máis, o que nos vai achegar a 
todos, máis alá das infraestruturas 
viarias e ferroviarias. Hai que levar  
ao 100% do territorio de Galicia esa 
vía que é a Internet, que é a dixita-
lización, que nos vai permitir tamén 
traballar en zonas que ata agora 
pensabamos que non podiamos 
traballar e levar o teletraballo a zo-
nas que nos vai permitir recuperar 
poboación. Estes son os eixos, onde 
non pode faltar efectivamente a gan-
daría, a agricultura, o sector primario 
tan importante en Galicia e como 
non unha visión de Galicia cara ao 
mundo, cara ao exterior, unha Gali-
cia aberta. Creo que aí non desvelo 
nada cando o Partido Socialista se vai 
distinguir das outras forzas políticas 
por demostrar un proxecto mirando 
moitísimo máis cara fóra e sen esa 
tristura dos partidos políticos en Ga-

licia, do Partido Popular pero tamén 
do BNG, de mirar cara dentro soa-
mente. Nós temos moito que ofre-
cer, pero tamén temos moito que 
recibir de fóra das nosas fronteiras e 
desa visión moitas veces miope que 
remata en Pedrafita. Eu creo nunha 
Galicia máis moderna, máis aberta, 
máis próspera que é a que vamos 
enfocar no noso programa electoral.
En caso dunha maioría relativa, po-
dería editarse un pacto co BNG?
Eu creo que si se produce ese cam-

bio é un cambio que vai liderar o Par-
tido Socialista e entorno a iso suma-
remos porque unha das virtudes que 
ten o Partido Socialista é que baixo 
un goberno progresista si é quen de 
aglutinar a máis partidos. Eu dicíao 
a primeira vez que falei no Congre-
so que rematei a miña intervención 
que foi para defender o galego, que 
nós somos capaces de acordar para 
avanzar, acordar sempre cando sexa 
para avanzar e prosperar. Aí vai estar 
o Partido Socialista e eu confío en 
que ese cambio se vai producir e o 
vai liderar o Partido Socialista por-

que si somos capaces de construír 
un proxecto progresista novo e dife-
rente do que está representando o 
Partido Popular. 
Que lle pode ofrecer o José Ramón 
Gómez Besteiro a Galicia? 
O que pretendo aportarlle a Galicia 
é que eu e o meu partido supoñan 
unha aposta de futuro para Galicia, 
unha aposta de futuro segura, unha 
aposta de futuro fiable, unha aposta 
de futuro que sexa conciliadora, que 
non furgue nas diferenzas, senón no 
que nos une. E sobre todo ofrecerlle 
unha aposta de futuro a Galicia sen 
complexos de ningún tipo, nin nacio-
nalistas nin estatalistas. Esa Galicia 
sen complexos é a que eu quero e 
espero aportar para Galicia.
Cre que haberá adianto electoral?
Eu creo que si, eu creo que ademais 
a situación de agora do Partido Po-
pular é de certo nerviosismo, estase 
falando de amnistía e de cousas que 
ao final a moita xente nin lle impor-
ta. A maioría da xente, eu non es-
coito falar diso, cando os problemas 
reais de como chega a fin de mes, 
de como está a cesta da compra, de 
como conseguimos traballo, de se a 
xente moza se vai ou non se vai, de 
que expectativas de futuro hai. Ao 
final a xente fala do que realmen-
te lle interesa, pero eu creo que si 
que vai haber un adianto electoral 
porque o PP está nervioso e efecti-
vamente o PP ve que o cambio non 
é algo que perciba só o PSOE, senón 
que o ve aí e vai intentar loitar con-
tra iso. 

“Se temos enerxía 
que producimos 
e a producimos 

barata, o lóxico é que 
veñan para aquí as 

industrias”

“Temos moito que 
ofrecer e moito que 

recibir fóra das nosas 
fronteiras e desa 
visión miope que 

remata en Pedrafita”
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DEPORTES

Por Daniel Rodríguez Saavedra.
A cuarta  xornada da LNB Norleste 
disputouse no campo Viñas da Vei-
ga de Mondoñedo, no que foi o XII 
Aberto da Tarta con 74 palanadores 
en xogo (48 homes, 15 donas e 11 
cati vos), nun campo brando, aínda 
que practi cable ao que non todos 
os palanadores se deron axeitado 
e que xerou puntuacións mais ben 
cati veiras.
A gran sensación foi Cris de Casti ñei-
ro Milenario, que confi rma o seu bo 
estado de forma acadando un me-
ritorio segundo posto logo de estar 
a piques de gañar o desempate co 
curti do veterano Sachas de Troitas 
Bravas, ámbolos dous acadaron 24 
sobre 25 puntos posibles na fase de 
grupos. Terceiro no podio foi Basilio 
de Billardeiros Musicais.
Xa que logo Cris gañou a súa catego-
ría e con esta gran puntuación sobe 
ao primeiro posto da xeral de donas 
seguida das billardeiras Musicais 
Aroa e Geni tanto na xornada como 
na xeral.
En infantí s, Mateu de Madia Leva, 
Antí a e Marti n Sandonguero os dous 

de Troitas Bravas, ocuparon o podio. 
Por primeira volta esta tempada, 
o gran Diego de Madia Leva queda 
fora dos tres primeiros. Hoxe non 
ti vo o día.
O equipo de Carabullo presentou 
varias altas que lle permiti ron acadar 
o segundo posto cun punto menos 
que os gañadores Troitas Bravas, 
pola contra os Billardeiros Musicais 
con notables baixas, aguantaron o 
ti po, sendo terceiro por só un punto 
de diferenza, o que lles permite se-
guir á fronte da xeral.
Gustaron da tarta de Mondoñedo os 
tres primeiros clasifi cados e mais o 
equipo gañador.

Móvense os postos no XII 
Aberto de Mondoñedo

A Samurai Xtreme Race Lago das 
Pontes xa ten data de celebración 
para este ano 2024 e será o 7 de 
xullo. Esta proba desafí a aos parti -
cipantes a conquistar obstáculos ex-
tremos nun terreo complicado.
Xa está aberto o prazo para inscribiri-
se nesta VII edición, que se celebrará 

na praia do lago das Pontes. O prezo 
para estes primeiros parti cipantes 
será reducido.
Prevese que sexa unha carreira duns 
7 a 9 quilómetros de distancia coa 
saída e a meta na praia do lago das 
Pontes e con obstáculos durante 
todo o percorrido.

Abre a inscrición para a Samurai 
Xtreme Race Lago das Pontes

O Hockey Club As Pontes prepara un 
campus para estas datas de Nadal. 
A acti vidade está dirixida a todos os 
nenos e nenas aos que lles gusta pa-
ti nar ou queren aprender e comeza-
rá a primeira semana de xaneiro.
A proposta organizarase concreta-
mente os días 2, 3, 4 e 5 de xaneiro 
en horario de 9.00 a 14.00 horas. 
Poden parti cipar cati vos a parti r de 
4 anos.
Os interesados xa poden realizar a 
súa inscrición ou solicitar máis infor-
mación a través do correo hockeyas-
pontes@gmail.com ou tamén a tra-
vés do número 654 166 992.

O Hockey Club As 
Pontes organiza un 
campus de Nadal no 
mes de xaneiro

Con pesar, o CD Burela FS chegou a 
un acordo co FSF Castro para a ce-
sión da súa xogadora “máis alegre, 
bailona e aventureira”, Jennifer San-
tos Rodrigues, Jenny.
A ala portuguesa de 31 anos cumpría 
a súa sexta tempada xogando entre 
as fi las do Pescados Rubén Burela FS 
pero fi nalmente xogará no club veci-
ño que compite na mesma catego-
ría. Moi querida tanto entre as súas 
compañeiras, coma no club, coma 
no pobo. Dicimos ata logo a esa boa 
e positi va acti tude que desprende 
a xogadora e que estamos seguros 
volverá a visitar Burela durante esta 
tempada deporti va.
Que lle aportou a súa estancia en 
Burela tanto a nivel persoal como 
deporti vo?
Aportoume moitas cousas… nunca 
esti vera cunha afección tan apaixo-
nada polo fútbol sala coma a Familia 
Laranxa. Senti nme coma se esti vera 
na miña casa, e todo é máis doado 
cando é así. E so teño palabras de 
agradecemento para todos. Apren-
dín moito de fútbol sala e xoguei 
coas mellores…
Cales foron o seu peor e mellor mo-

mento durante estes anos en Bure-
la?
O meu peor momento foi a miña 
lesión no xeonllo, pero supereino. E 
foron moitos momentos bos en Bu-
rela… pero sen dúbida o mellor mo-
mento foi cando gañamos a Copa da 
Raíña en Burela en 2019. Foi máxico, 
un ambiente fantásti co e a copa foi 
“a cereja no topo do bolo” (A guinda 
do pastel).
Cal é a súa opinión cara ao club CD 
Burela FS?

Burela é unha referencia do fútbol 
sala feminino español e do mundo… 
por todos os logros, por ser un club 
pioneiro pola igualdade e moito 
máis..
Que é o que máis botará de menos 
de Burela?
Botarei de menos ás miñas compa-
ñeiras, á familia Laranxa, o mar, o 
paseo maríti mo, as rutas pola Mari-
ña,… de todo un pouco.
Que espera ou que expectati vas ten 
cara ao equipo ao que vai cedida 
esta tempada, o FSF Castro?
FSF Castro é un equipo recentemen-
te ascendido e con moita marxe de 
mellora e ademais voume reencon-
trar con Luisa e Lucía (canteirá de 
Afervenza), que xogaron en Burela, 
coñezo tamén a Dani Sousa e sei que 
me van axudar coa adaptación ao 
equipo.
Que espera aportar ao equipo?
Intensidade, compromiso, garra, ale-
gría e baile.
Volverá a visitar aos bureleses de 
vez en cando?
Iso nin se pregunta. Seguramente 
irei moitas veces a Burela, ademais 
Castro de Rei está preto.

“No FSF Castro aportarei garra 
intensidade e compromiso” 
Jenny Santos cumpre a súa sexta tempada no Pescados Rubén FS, e 
neste ano deportivo xoga cedida no FSF Castro Bloques Cando

O Club de Loita Olímpica Vilalba 
parti cipou en Pontevedra no pri-
meiro Memorial Alexander Kat-
chelaev, a cita na honra ao que foi 
a fi gura máis importante da loita 
galega nas últi mas décadas. 
Kevin Cuba acadou o ouro en cade-
te en menos de 92 kg, mentres que 
Ramón Monasterio tamén subiu 
ao máis alto do podio ao dominar 
a categoría sénior en menos de 
97 kg. Para Ramón a competi ción 
supuxo retomar despois de varias 
tempadas de parón.

Á cita tamén acudiu Jairo Mosteiro 
que se estreaba competi ndo en 
cadete menos de 60 kg e que non 
puido pasar da primeira rolda.
Alexander Katchelaev foi seleccio-
nador da URSS na época en que 
este equipo consolidouse como a 
primeira potencia mundial en loita. 
Chegou a Galicia no ano 1991 para 
facerse cargo do equipo de loita 
do CGTD de Pontevedra e despois 
de case 40 anos de traballo foi o 
formador de moitos dos mellores 
loitadores galegos.

O Club de Loita Vilalba 
volve con dous ouros do 
memorial de Pontevedra
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A culturista vilalbesa vén de obter a 
medalla de bronce no campionato 
do Mundo celebrado en Barcelona, 
na localidade de Santa Susana.
A vilalbesa, que asegura “estar aínda 
nunha nube”, foi seleccionada no 
pasado mes de outubro para repre-
sentar a España nesta proba depor-
ti va xunto a outros 24 deporti stas de 
diferentes categorías
A vilalbesa foi escollida entre outros 
118 atletas que se presentaron á 
preselección. Os escollidos non re-
presentaron a todas as categorías 
existentes na actualidade, senón só 
naquelas nas que había posibilida-
des de obter medallas ou un lugar 
destacado no ránking. Julia Cabar-
cos, que competi u co dorsal 393 é 
xa medalla de bronce na categoría 
women’s physique master.

Cabarcos foi campioa de España no 
2019, logo pasou uns anos de des-
canso para quitar o estrés, descansar 
a mente, e este ano volveu competi r. 
Comezou en xaneiro e non parou. Xa 
é terceira do mundo, terceira de Eu-
ropa e segunda no Arnold.

Julia Carbarcos obti vo 
a medalla de bronce no 
Campionato do Mundo Por terceiro ano consecuti vo Friol 

será sede o Máster CCPB na que será 
a edición número XVI organizado 
polo Club Deporti vo Jalizar en cola-
boración co Club de Cazadores Beca-
da. Estes clubs están integrados por 
amantes da natureza e dos animais, 
especialmente dos cans.
Con esta xuntanza, e con outras vin-
deiras, pretenden mostrar un enfo-
que diferente do aproveitamento 
cinexéti co dos nosos montes, acorde 
cos tempos actuais.
As probas do máster desenvolveran-
se no Técor Cova da Serpe I e II, que 
colaboran poñendo os terreos a dis-
posición dos parti cipantes, para esta 
modalidade de caza sen morte, onde 
só se puntúa o bo facer dos cans que 
parti cipan.
Para ese fi n, un dos seus obxecti vos 
é o de organizar xornadas didácti cas, 
como a que se levará a cabo nesta 
ocasión.  A proba terá lugar o sába-
do 16 de decembro a parti r das 8.00 
horas. As inscricións  hai que facelas 
a través de Eloy, no teléfono 675 849 
923. Os prezo é de 30, 50 e 75 euros 
para socios dependendo do número 
de cans, e para os non socios entre 
35 e 90.

Organizan un novo 
máster de caza sen 
morte en Friol

O Concello das Pontes pechará as 
acti vidades deporti vas do ano 2023 
coa tradicional carreira de San Sil-
vestre que se celebrará o día 31 de 
decembro, a parti r das 16.30 horas
Elena López, concelleira de Deporte 
apunta que “a San Silvestre ponte-
sa non é unha cita deporti va máis, 
é unha proba na que se mistura a 
prácti ca da acti vidade fí sica coa di-
versión. Cada ano son moitas as fa-
milias que parti cipan nesta carreira, 
parti cipantes disfrazados e mesmos 
veciños e veciñas que acoden coas 
súas mascotas, converténdose nun-
ha ocasión perfecta para practi car 

deporte xunto á familia e amigos”.
A carreira, organizada polo Concello 
das Pontes coa colaboración do club 
local Trieume, disputarase sobre 
un circuíto de 2,5 quilómetros, con 
saída e chegada na Rúa Alexandre 
Bóveda e haberá catro categorías: 
biberón: 150 m (ano nacemento 
do 2016 en diante), Sub12: 500 m 
(ano nacemento 2011, 2012, 2013, 
2014, 2015), Sub16: 1000 m (ano na-
cemento 2007, 2008, 2009, 2010), 
absoluta: 2500 m (ano nacemento 
2006 e anteriores) e inclúe tamén 
unha andaina de 2,5 quilómetros 
que tomará a saída ás 17:35 horas.

Todo preparado para a 
San Silvestre das Pontes

REMATAN AS SESIÓN DE BÁSKET NO RURAL

Chegou ao seu fi n o Máis Que 
Basket No Rural da Fundación 
Breogán. Na xornada de clausura 
realizaron o xa habitual test, para 
avaliar os coñecementos de ba-
loncesto e logo, desfrutaron dun 
delicioso showcooking saudable a 
cargo de Marta Pérez Fandiño. En-
tregáronse os diplomas e un balón 
a cada parti cipante nos adestra-
mentos, que ti veron lugar nos CEIP 
Ramón Falcón e Veleiro do Campo.

Castro de Rei celebrará a VI Ca-
rreira Popular Concello Castro de 
Rei. A proba será o domingo 14 
de xaneiro, a primeiros do ano 
como é tradicional, e terá saída 
na Casa do Concello e percorrido 
por vías da Deputación ata chega 
á meta no Campo da Feira de Cas-
tro Ribeiras de Lea.
A organización poñerá a disposi-
ción dos parti cipantes na proba 
un servizo de autobuses para 
trasladar aos deporti stas dende 
o pavillón municipal de Castro Ri-
beiras de Lea ata a saída na casa 
do concello de Castro de Rei.
A inscrición, que se realiza na 
web carreirasgalegas.com, pe-
charase o martes 9 de xaneiro ás 
23:59 horas. Haberá unha cate-
goría absoluta cunha distancia de 
14,8 quilómetros e despois cinco 
grupos máis en función da idade 
que percorrerán dende os 0,15 
quilómetros dos pitufos ata os 2 
quilómetros dos sub 18. As pro-
bas de menores serán na contor-
na do Campo da Feira de Castro 
Ribeiras de Lea.
A carreira absoluta terá a súa saí-

da ás 10.15 horas e as outras cin-
co probas sairán cada cinco minu-
tos, dende os pequenos ás 12.10 
ata os sub 18 ás 12.30.
Haberá trofeo para os tres pri-
meiros clasifi cados masculinos 
e femininos da carreira absoluta 
e para os tres primeiros da cada 
categoría. En Pitufos darase me-
dalla a todos os parti cipantes 
pero non haberá trofeos para 
esta categoría nin se farán clasi-
fi cacións.

Convocada a VI Carreira 
Popular de Castro de Rei
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DEPUTACIÓN

A Deputación de Lugo aprobou no 
Pleno os Orzamentos do ano 2024, 
que, con máis de 116 millóns de eu-
ros, suporán máis servizos públicos 
e máis dinamismo económico para 
a provincia, sobre todo no rural, 
e demostran que “é posible outro 
modelo de xestión e outro Goberno 
para Galicia, con diálogo, lealdade 
e recursos para os concellos”. Así o 
manifestou a deputada de Econo-
mía, Recadación e Facenda, Mayra 
García Bermúdez, no debate plena-
rio, durante o que subliñou que o 
presuposto sube un 5,32%, grazas 
aos fondos que o Executivo provin-
cial conseguiu da Unión Europea.
A deputada incidiu en que son uns 
orzamentos “realistas e útiles”, 
por tres motivos principais: “apro-
bámolos en tempo e forma para 
que entren en vigor a primeiros 
de ano”; “servirán para achegar os 
servizos públicos aos veciños e ve-
ciñas, e para promover a actividade 
económica vinculada aos sectores 
estratéxicos da provincia, factores 
esenciais para fixar poboación no 
noso rural”; e “continuaremos coa 
política de feitos, grazas á que exe-
cutamos unha media anual do 85% 
do gasto”.
Ademais, explicou, son uns presu-
postos “expansivos” porque soben 
os investimentos reais nun 45% e 
as transferencias correntes en preto 
dun 3%; e “profundamente sociais”, 
en tanto que as políticas sociais 
concentran un terzo do total dos 
fondos previstos, ata alcanzar os 38 
millóns de euros, o que supón un 
3% máis ca neste ano.
“Un esforzo investidor enorme, co 

que estamos facendo o que non 
fai a Xunta de Galicia na nosa pro-
vincia”, recalcou Mayra García Ber-
múdez, pois “incumpre o Estatuto 
de Autonomía e a Lei de Servizos 
Sociais de Galicia e non asume as 
competencias en servizos sociais, 
cargándollas á Deputación e aos 
concellos, sen transferirnos finan-
ciamento”.
Por iso, entre outras moitas medi-
das, asegurou, a institución provin-
cial “ten que despregar e manter 
unha rede de residencias públicas 
para os nosos veciños e veciñas do 
rural, porque a Xunta non o fai, nin 
tampouco colabora”.

MAIORES. Así , nos Orzamentos do 
2024 a Deputación dedica preto de 
11 millóns de euros para os 9 cen-
tros de maiores que ten en servizo 
–6 deles abertos no pasado man-
dato-, e continuar cos proxectos 
comprometidos. Como xa adiantou 
o Presidente, José Tomé Roca, a 

previsión é poñer en marcha neste 
mandato as residencias da Ponte-
nova e de Guitiriz.
O Goberno provincial renova seu 
“apoio ao labor fundamental do 
tecido social vinculado co terceiro 
sector” con partidas que suman 1,3 
millóns, explicou García Bermúdez, 
que, en políticas sociais, tamén des-
tacou a creación no antigo hospital 
de San Rafael, en Castro de Rei, do 
que será o primeiro Centro de Aco-
llida de Protección Internacional de 
Galicia. Un proxecto froito da cola-
boración da Deputación co Gober-
no do Estado, que terá “un retorno 
económico moi importante para a 
provincia”, cun investimento de 12 
millóns e a creación de 25 empre-
gos directos e 45 indirectos.
A Deputación desenvolverá no 
2024 o programa E Para Vivir… a 
Provincia de Lugo, para “afrontar o 
reto demográfico”, sinalou a depu-
tada, con medidas de apoio integral 
ás persoas que decidan irse a vivir 

ao rural; axudas ao alugueiro de 
vivenda; e apoio para a diversifica-
ción de cultivos.
O vindeiro ano, as políticas de em-
prego contarán con 4 millóns de eu-
ros para favorecer a contratación e 
mellorar a empregabilidade a través 
da formación; educación, con preto 
de 3 millóns, tanto para o Centro de 
Formación Audiovisual da Deputa-
ción -o único público desta rama na 
provincia-, como para o apoio á Uni-
versidade pública; os recursos para 
as políticas vinculadas coa igualda-
de suben un 10%; Deportes chega 
aos 4,8 millóns; Cultura, aos 5 mi-
llóns; e Artesanía e Deseño, a 1,44.

CONCELLOS.  O Goberno da Depu-
tación sobe o plan de cooperación 
cos Concellos ata os 21.750.000 
euros, “o que significa transferir-
lles aproximadamente o 20% dos 
Orzamentos provinciais, seguindo 
criterios públicos e obxectivos, e 
cun respecto total á autonomía 
municipal”, expuxo Mayra García 
Bermúdez. 
Ademais de incrementar os fondos 
do plan de cooperación, a Depu-
tación de Lugo ofrece asistencia 
técnica a todos os municipios que 
así o requiren en materia xurídica, 
urbanística, en xestión e cobro de 
impostos municipais, en recursos 
humanos ou en formación, entre 
outras cuestións, co que “aforran 
miles de euros e gañan eficacia”, 
e, de cara ao 2024, como reforzo 
de todo ese apoio, proporcionará 
gratuitamente aos 52 concellos que 
decidiron adherirse ao programa 
Impulsa TIC equipamentos e servi-

zos tecnolóxicos que lles permitirán 
avanzar na transformación dixital e 
mellorar así os servizos que prestan 
á veciñanza, grazas aos 4,5 millóns 
que conseguiu da Unión Europea.

ESTRADAS. Como “un dos piares 
dos Orzamentos”, explicou, o inves-
timento na mellora da mobilidade 
medra un 11% no ano 2024, ata al-
canzar os 20 millóns de euros, tanto 
para obra nova, como para conser-
vación, desbroce e actuacións do 
Parque Móbil, en estradas provin-
ciais e municipais.
Dende o inicio do anterior manda-
to, destacou García Bermúdez, o 
Goberno da Deputación foi incre-
mentando progresivamente as par-
tidas para a rede viaria provincial 
e local, pasando dos pouco máis 
de 14 millóns de euros que había 
no 2019 aos 20 millóns do 2024, o 
que supón unha suba dun 42% en 
5 anos. “

SECTORES. O apoio aos sectores 
produtivos gaña peso nos Orza-
mentos do 2024, e increméntanse 
nun 7,6%, ata chegar aos 11,3 mi-
llóns, as partidas para sectores es-
tratéxicos, como o agrogandeiro, fo-
restal e do mar, a economía verde, o 
comercio, a hostalería e o turismo.
No caso do sector primario, os fon-
dos ascenden a 3,5 millóns, dos ca-
les 2 son para a Granxa Gayoso Cas-
tro. Neste eido, a Deputación prevé 
arrancar as obras que restan do Par-
que Central de Galicia, en Antas de 
Ulla, que “será un revulsivo para a 
zona e para a toda a provincia”.
Tamén potencia o programa Lugo 
Termal ofrecendo máis prazas que a 
propia Xunta; renovará o programa 
Coñece a túa Provincia, cun retorno 
económico de medio millón de eu-
ros dende o seu inicio; ou continua-
rá coas rutas fluviais pola Ribeira 
Sacra.

A Deputación aproba un orzamento 
para 2024 de 116 millóns de euros
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COLABORACIÓNS

Segadores galegos en Castela (II)

Naqueles tempos non 
se levaba a pel mo-
rena, dourada polo 
sol e algúns non se 
afeitaban nin corta-

ban o pelo durante os dous meses e 
so o cortaban nos últimos días antes 
de ir para a casa, chegando recen 
afeitados e branquiños ao seu lugar 
coma se houberan estado nunha ofi-
cina. Di Pepe que algún nin sequera 
o coñecía el cando se afeitaba. Nos 
dous meses mudábanse unha vez; 
collían a camisa polos colares, poñía-
na dereita e quedábase tesa da suor 
coma si tivera un home dentro. Xosé 
Luís di que incluso había que ter coi-
dado ó lavarse, porque aquela auga 
o que facía era embarroar e nas ca-
sas non tiñan traída. Viña unha traí-
da para o pobo e tiñan varios caños 
distribuídos polas zonas aos que ían 
por ela co cántaro. Por non haber 
tampouco había cuarto de baño nin 
servizo nas casas para as súas nece-
sidades, que seica as facían no “cu-
rralón”. 
O cine xa o vira Pepe cando o poñía 
Xosé de Merra polas festas e cando 
había baile no Carboeiro, pero foi 
alí, na casa do crego, onde escoitou 
por primeira vez a radio e viu por 
primeira vez a televisión na casa do 
cura de Ortigosa, que cando soubo 
pola radio que saíra a televisión, foi 
mercala a Madrid. Unha noite fóro-
na ver e a criada púxolles uns cafés, 
unhas pastas e viño, pero a canseira 
podía mais que o seu interese polo 
aparello, pois durmíronse na mesa e 
cos ronquidos nin se oía a televisión.
Para durmir dábanlles un pallar con 
palla rilada e eles botaban a manta 
enriba da palla. Iso era o que mais 
duro se lle facía a Xosé Luís, porque 
na palla andaban as “carroñas”, 
unha especie de cascudas mais pe-
quenas. “Ditosas carroñas! -di Xosé 
Luís- Ruxindo debaixo da orella toda 
a noite. Ás veces había tantas que te 
cambiaban de sitio, deitábaste aquí 
e aparecías acolá. Quizais esaxero 
algo, pero pouco lle faltaba. Menos 
mal que non trababan!” 
Cada maioral apuntaba os días e 
os homes que traballaron e, á hora 
de cobrar, ían Pepe e o maioral da 
cuadrilla. Despois xuntábanse todas 
as cuadrillas nun pallar, tiraban os 
cartos nunha manta e repartían o 
diñeiro.
Os casteláns eran xente de trato e 
de palabra, pero outro problema 
que había antes era que os maio-

rais principais ían as casas; pedían 
traballo pero non negociaban o 
prezo e despois cando acababan 
o traballo e ían cobrar había uns 
problemas enormes cos amos. O 
padriño de Pepe, Antonio Teijido 
Lopez, de Vitorio da Pena Fachada, 
quen lle deixou o posto de maioral 
Principal, nunca negociou o prezo 
e despois de feito o traballo bota-
ban tres e catro días negociando. 
Unha vez, tanto se quentou a cou-
sa, que Gaitante de Pereira, que ía 
de maioral con seu padriño colleu 
a fouciña para aplicar “a xustiza 
pola man”, coma Rosalía no seu 
poema, e así chegaron a un acor-
do. Outra vez, no pobo de Villosla-
da había tres amos cos que non se 
puxeron de acordo e díxolle Pepe 
a seu padriño que os denunciara, 
pois daquela aínda cobraban me-
nos do estipulado polo sindicato 
e os amos tiveron que ir logo a 
Santa María de Nieva pagarlles 
10 pesetas mais por xornal do que 
lles pretendían pagar. Pepe, cando 
colleu o posto de maioral principal, 
de mans do seu padriño, arranxou 
este tema, negociando antes para 
non dar lugar a discusións e situa-
cións violentas nas que sempre sai-
rían perdendo os nosos paisanos. 

Xosé Luís corrobora que Pepe sem-
pre lles dixo os negocios que fixera 
antes de empezar, os días e o tanto 
por día.
O sistema de reparto que houbo 
toda a vida era moi inxusto, pois 
había unha diferencia entre os 
maiorais e os seguintes na escala, 
polo que de terceiro para atrás non 
quería ir ninguén e xa lle pregunta-
ban ao maioral principal cando se 
apuntaban que posto lle daba na 
escala e iso era un problema para 
facer a cuadrilla. Pero este siste-
ma tan inxusto acabouno quitando 
Pepe, dándolle a mesma cantidade 
ao que vai de sexto que ao segun-
do. Ademais os de primeiro ano 
estaban cualificados como “media 
fouce” e cobraban algo menos, 
salvo que foran moi bos, que entón 
cobraban coma os demais; pero os 
atadores non entraban na rolda de 
reparto e decidían os segadores a 
cantidade que lles ían dar, levando 
tamén os “cartos da corta”, na que 
cada segador poñía un diñeiro pro-
porcional ao que cobraba: O último 
segador era o que menos poñía e 
os seguintes na escala ían poñendo 
cada un mais, ata chegar ao maio-
ral principal.
Cando remataban a sega uns víñan-
se para a casa cos poucos cartos que 
gañaran, pero os mais mozos merca-
ban unha bicicleta, un traxe ou unha 
cámara fotográfica en Lugo para 
dedicarse á fotografía, como fixo Va-
lentín Purriños e, moitos outros, un 
billete de tren para emigrar definiti-
vamente a Bilbao. 
Triste é o cantar que cantamos, 
/¿mais que facer si outro mellor non 
hai? Dicía Rosalía.

Raul Río

FAíSCAS qUE ESPALLA O VENTO

Botando a vista atrás, un 
descubre que xa leva 
colaborando co xornal 
Terracháxa desde hai 
quince anos. Case nada. 

Non é toda unha vida, pero tampouco 
está nada mal o asunto. Pois durante 
todo este percorrido, un total de cen-
to oitenta e catro artigos saíron á luz 
para seren lidos polo público que así 
o desexase. Terracháxa continúa, un 
mérito que cómpre recoñecer ante as 
enormes dificultades que arrodean á 
prensa escrita. 
Pois neste período tratáronse múlti-
ples temas, procurando darlle en todo 
momento un enfoque local e propio. O 
título da columna, “A Nosa Voz”, pen-
samos que xa resulta significativo. E 
como non podía ser doutra maneira, 
tíñase que falar sobre o tempo, asunto 
ao que se recorre de forma case inme-
diata para iniciar calquera conversa 
en todo lugar que se preste. No artigo 
precedente, un analizaba os lumes que 
arrasaron centos de hectáreas de eu-
caliptos, principalmente no concello de 
Trabada, chegando mesmo ás portas 
da vila de Foz, con ameaza real para 
as persoas. Ese incendio –ou incendios- 
semella ter sido provocado pola man 
do home, axudado obviamente por 
unhas excesivas temperaturas que se 
deron, tamén na Mariña, a principios 
de outubro. Unha situación climática 
anómala que, coa colaboración malig-
na do ser humano, pode xerar graves 
consecuencias. 
E volvendo máis para atrás, xa en mar-

zo de dous mil doce, dedicábamos un 
artigo á situación máis que atípica que 
derivaba dun inverno no que apenas 
chovera quince días, continuación dun 
outono escaso en precipitacións e con 
temperaturas tamén elevadas. E pre-
cisamente nese mes –marzo- sufrírase 
un incendio considerable nas fragas 
do Eume. É dicir, que non sempre cho-
ve cando ten que facelo, nin vai calor 
cando debería, ou ao revés, tanto ten. 
O clima non é unha ciencia exacta nin 
inmóbil, senón que varía. Pero é evi-
dente que existe unha tendencia duns 
anos para acó, nos cales constatamos 
fenómenos que se saen do normal con 
maior frecuencia da habitual. E xa non 
é teoría popular, que tamén, son os 
propios expertos que se supón saben 
do que falan quen así o certifican. E 
para exemplo temos o outono presen-
te, onde despois dunhas choivas fina-
lizando o verán, iniciouse un mes de 
outubro no que o termómetro parecía 
querer volver a agosto, polo que a rou-
pa de abrigo tiña que seguir gardada 
no armario. Acabadas esas semanas 
de calor, chegou a auga, pero en can-
tidades máis que xeitosas e prolonga-
das en exceso. Para coñecer os efectos, 
unha simple vista a agras e prados, 
onde os problemas para sementeira 
e o pasto do gando agrandouse por 
mor de tanta auga. Por suposto, non 
podemos esquecer a importante caída 
na produción de setas e, sobre todo, 
castañas, onde se fala que pouco máis 
da metade das que se apañan son ap-
tas para o consumo; ben é certo que 
outros de catro patas dan boa conta 
delas e así se comprobará nas sucesi-
vas semanas. En fin, que non podemos 
ir á praia bañarnos en outubro aquí no 
País. E se imos, algo raro pasa.

Pablo Veiga

Outra volta co tempo
COA NOSA VOZ



38 decembro 2023

Hai uns días presenta-
bamos en Vilalba o 
novo libro de Ramón 
Villares Paz (Xermade, 
1951), unha obra que 

supón unha importante contribución 
ao diálogo intelectual coa historia 
e coa cultura portuguesas: ‘Galicia 
e Portugal. Irmandade e fronteira’ 
(Vigo, Editorial Galaxia, 2023). Tráta-
se dun ensaio no que o autor analiza 
como compartimos influencias ao 
longo do tempo, tanto en termos de 
idioma como de tradicións culturais; 
unhas similitudes que se reflicten na 
literatura, na música e noutros as-
pectos da nosa identidade. 
A presente edición supón a adapta-
ción de ‘Galiza: Terra irmã de Portu-
gal’, publicado o ano pasado e des-
tinado aos lectores portugueses, no 
cal o profesor e académico percorre 
os camiños que seguiron o norte e o 
sur do río Miño ao longo da historia, 
a partir do momento da división da 
provincia romana de Gallaecia, cuxa 
capital era Braga, no século XII. Vi-
llares examina os “momentos clave” 
nos que Galicia e Portugal estiveron 
interconectadas, como a Idade Me-
dia e os tempos da expansión ma-
rítima lusa. Ademais, abrangue as 
complexas dinámicas políticas e as 
percepcións contemporáneas desta 
relación fronteiriza a través dos sé-
culos, destacando semellanzas lin-
güísticas, conexións culturais e inte-
raccións ás dúas beiras da raia seca. 
Como ben sinala, nas relacións entre 
Galicia e Portugal -máis culturais que 
políticas- poden atoparse “capas ou 
estratos diferentes”. Así, comeza cun-
ha breve presentación da “terra dos 
galegos”, para ocuparse despois da 
antiga Gallaecia e rematar coa pre-
sentación das liñas fundamentais da 
nosa historia nas épocas medieval e 
moderna.
Na súa intervención en Vilalba, Ra-

món afirmou con rotundidade que 
«Galicia é distinta da idea de España 
ou Castela. Existe unha relación moi 
estreita, que nunca se cortou, pois é 
a xénese de Portugal, “o ovo, as ori-
gens”, como diría o poeta e novelis-
ta portugués Alexandre Herculano 
(1810-1877); mais aos portugueses 
cústalles identificar ben Galicia, polo 
cal é pertinente explicárllelo, non 
como un xesto de amor ou desamor, 
senón como un acto de reflexión 
intelectual». Neste senso, o ensaio 
defende que as dúas rexións manti-
veron ao longo do tempo a continui-
dade das paisaxes, a intermitencia 
dos diálogos culturais, así como a im-
portancia das relacións transfrontei-
rizas, poñendo como exemplo a zona 
de Minho que, segundo o autor, «ten 
sentimento portugués, pero moita 
identidade galega». Para o historia-
dor de Cazás, o novo reto vívese a 
partir da adhesión á Unión Europea 
en 1986, momento que provocou 
unha suave desfronteirización, coa 
eliminación das aduanas, favorecen-
do que se abrisen novas portas ao 
diálogo, coas comisións de coordi-
nación e desenvolvemento rexional, 
a participación das institucións, o 
intercambio comercial e o fluxo de 
persoas. 
Como presidente da Asociación Cul-
tural Amigos de Prisciliano chamou-
me especial atención o capítulo ‘Jak-
obsland ou Terra de Santiago’, onde 
menciona o episodio histórico da 
“inventio” (para uns descubrimento, 
para outros invención real) do sarte-
go do apóstolo, unha das mellores 
campañas propagandísticas da his-
toria da humanidade, pois colocou 
a Compostela a nivel de Roma ou 
Xerusalén. Detéñome na pasaxe na 
que afirma que Compostela, máis 
que campo de estrelas (campus ste-
llae) era un lugar de enterramento 
(composita tellus) no significado que 
ten de “descomposición” de corpo 
enterrado. Esta teoría, sempre de-
fendida polos irmáns Xosé e Ramón 
Chao Rego, entronca directamente 
cos postulados do priscilianismo, un 

movemento combatido duramente 
dende o século IV, pero nunca desa-
rraigado. Aí queda a idea que defen-
demos de que as cinzas atribuídas ao 
apóstolo son en realidade de Prisci-
liano, axustizado en Tréveris no ano 
385 e trasladado a Galicia polos seus 
primeiros seguidores. En todo caso, 
o certo é que o camiño (para uns de 
Santiago e para outros de Priscilia-
no) supuxo unha apertura interna-
cional para Galicia; empregando as 
verbas de Villares, “unha enorme au-
toestrada de comunicación de ideas, 
persoas e mercadorías”. 
Como sinalaba o polifacético Miguel 
Torga, pseudónimo de Adolfo Correia 
da Rocha (1907-1995), unha voz lusa 
moi crítica coa integración europea, 
no caso de Galicia e Portugal esta-
mos ante unha patria dividida, como 
resultado tráxico (visión que, por 
certo, Ramón Villares non comparte) 
dunha historia que discorreu a ritmo 
diverso dende a formación do reino 
de Portugal no século XII, anterior-
mente vencellado á antiga Gallaecia 
romana e sueva, habitada por tribos 
moi diversas. 
Atendendo a estas reflexións, reco-
mendo encarecidamente a todos os 
públicos a lectura deste ensaio, que 
contribúe a reivindicar a nosa identi-
dade como pobo dun xeito sosegado, 
lembrando a historia común e ollan-
do cara ao futuro, coa finalidade de 
entendermos que Galicia e Portugal 
poderán acadar unha nova dimen-
sión institucional e un peso específi-
co no contexto da Unión Europea. O 
actual escenario político facilita que 
poidamos emprender ese camiño 
conxuntamente e seguir avanzando 
na Historia, con maiúscula.

Moncho Paz

A irmandade galaico-portuguesa
DE FOLIADA EN REIGADA

E scoito con preocupa-
ción que o Consello 
Escolar de Navarra 
aprobou no seu dita-
me o proxecto de Orde 

Foral polo que se establece a xor-
nada escolar partida para todos 
os colexios públicos de Infantil e 
Primaria. Trátase dunha volta ao 
tradicional modelo de clases pola 
mañá e pola tarde, que nos derra-
deiros anos e, especialmente tras 
a covid, perdeu peso na maioría 
dous centros educativos españois 
en detrimento da xornada escolar 
continua ou intensiva de clases só 
en horario matutino.
Para afondar no debate aparece 
un informe da OCDE, Organiza-
ción para a Cooperación e o Des-
enrolo Económico, que fai unha 
aposta pola xornada partida dos 
centros educativos, alegando que 
a continua prexudica a equidade 
do alumnado, cando outro infor-
me do mesmo organismo di que 
Galicia é unha das comunidades 
con máis equidade no estudo. Si 
Galicia ten case un 90% dos cen-
tros con xornada continua é total-
mente contraditorio co que agora 
presentan neste informe. 
O que si di este informe, e ninguén 
resalta, é que un profesorado mellor 
remunerado, os centros con máis 
recursos, unha revisión das políticas 
de admisión do alumnado e de elec-
ción de centro, que garanta que os 
alumnos se distribúan de maneira 
máis heteroxénea entre os centros 
educativos reducindo a segregación 
escolar, máis F.P é o que favorece 
que a fase de abandono temperá 
diminúa e o aumento na calidade 
do ensino se produza.
A pesar de que a grande diversida-
de de estudos sobre un tema tan 
controvertido segundo ou enfoque 
de expertos, profesores e familias 
non poden afirmar con rotundida-
de cal é o modelo máis beneficioso 
para mellorar o proceso de ensino-
aprendizaxe.
Eu como docente e, ante a falla de 
estudos contundentes que non se 
vexan influenciados por intereses 
variados, prefiro unha xornada es-
colar continua, xa que penso que 
os nenos presentan o seu nivel máis 

alto na “curva de atención” en ho-
rarios de mañá. Tamén é mellor 
que acaben antes e poidan realizar 
outro tipo de actividades, sen que 
a súa xornada se prolongue moito. 
É un dos problemas que temos no 
noso país, que a xornada dos nosos 
rapaces, cando rematan a xornada 
escolar, a extracurricular e tempo 
libre adéntrase xa na noite facendo 
que as xornadas sexan intermina-
bles.
É importante non confundir a xor-
nada educativa dos nosos alumnos 
coa xornada asistencial e os centros 
escolares non deben responder ás 
necesidades das familias desde un 
punto de vista da conciliación, se-
nón dende un punto de vista educa-
tivo e as administracións non deben 
liquidar este problema conciliatorio 
pola vía rápida “aparcando aos ra-
paces” dentro das aulas.
As propias conversas con pais/nais 
tampouco dan idea de consenso. Os 
partidarios da continua ven unha 
molestia desprazarse catro veces 
ao día aos centros educativos (se os 
seus fillos non quedan ao comedor) 
e agradecen poder pasar máis tem-
po con eles en caso de non traballar 
polas tardes.
Tamén entenden que é mellor para 
os rapaces condensar as horas lec-
tivas na mañá e permitir dispor de 
máis tempo libre para eles.
Outros veno  de forma distinta e 
prefiren a xornada partida, xa que 
lles sería imposible poder organi-
zarse para recollelo pronto e ade-
mais consideran que os rapaces 
están máis “relaxados” ao facer 
unha parada para comer, descan-
sar un anaco, en lugar de comer 
máis tarde.
Resulta interesante ver os argu-
mentos de defensores e detracto-
res; argumentos que se repiten por 
parte dos que defenden ambas as 
posturas. Argumentos interesados 
xa que a día de hoxe non existe nin-
gún estudo que aclare rotundamen-
te sobre os beneficios ou prexuízos 
dun tipo de xornada sobre outro. O 
debate en si ten máis de político que 
de mellora educativa.
Rematar dicindo que a xornada es-
colar non é un capricho do profe-
sorado, xa que para implantala ou 
modificala fai falla unha maioría 
cualificada na que participan as fa-
milias, o Consello Escolar do Centro 
e o claustro de profesores. Unha 
garantía.

Julio Díaz

Xornada partida ou continua
O PUPITRE
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Non son só dous, hai 
máis, mais hai dous 
eixes sobre os que xira 
a Terra Chá e que defi-
nen moi ben o territo-

rio, alén obviamente, da gran plani-
cie que lle dá nome. Un deles ten que 
ver co medio físico, é a auga dado 
que a chaira conta con destacados 
acuíferos. O outro está relacionado 
coa súa xente, pois de entre ela te-
ñen saído e continúan agromando 
innumerables mestres da palabra: 
xornalistas, narradores e narradoras, 
mais sobre todo, poetas. Sexa ou non 
coincidencia, toda a súa produción 
lírica ten un fondo apego a esas te-
rras, as súas voces cantan á paisaxe 
e orografía, a pequenos recunchos, a 
vastas leiras, a pequenos outeiros e 
a cumios máis altos, as lembranzas 
da nenez. Non hai que esquecer todo 
a tradición oral ligada a gran pene-
chaira da nosa provincia; as historias 
das torres vixía que por alí existen, 
a existencia de antigos poboadores 
como os Baluros, a lenda da vila que 
afundiu na lagoa de Cospeito ou a 
serpe xigante da Cova á que esta lle 
dá nome. Todos estes mitos, lendas 
e contos arrolan aos chairegos den-
de hai centos de anos e espertaron o 
enxeño de creadores oriúndos destas 
latitudes.    
O turismo de natureza ou paisaxís-
tico é como en todos os destinos da 
nosa provincia, agás na Mariña onde 
a tipoloxía de sol e praia ten peso es-
pecífico, a dominante nesta comar-
ca. Sen esquecer a gastronómica, 
nomeadamente grazas a produtos 
de excepcional calidade como o ca-
pón de Vilalba ou o queixo de San 
Simón da Costa, tamén por eventos 

como a Festa da Filloa de Muimenta, 
por citarmos algúns dos máis repre-
sentativos. Como xa dixemos con an-
terioridade os humedais contan cun 
protagonismo relevante nesta zona 
e por iso, dentro do turismo de natu-
reza os recursos que van asociados 
á auga son o gran atractivo do des-
tino, tampouco obviamos que nesta 
área nace o principal río galego, con 
permiso dos meiregos. Aínda lembro 
como sendo eu rapaz, un vello amigo 
da familia me aleccionaba nos anos 
80, apuntando con fachenda co seu 
índice a viseira do palco da música 
nas festas do 15: “Meira, a nai do 
pai da nosa terra”. Hai moitos máis 
recantos que pagan a pena como 
a Fervenza da Xestosa en Muras, o 
Muíño do Rañego en Vilalba ou os 
Sete Muíños en Guitiriz, sen deixar 
de lado as rutas de sendeirismo 
como a do Azúmara entre Castro de 
Rei e o Castro de Viladonga. Por cer-
to, este último recurso é un dos máis 
consolidados do destino, que conta 
ademais con patrimonio histórico ci-
vil como a Torre dos Andrade na ca-

pital da comarca ou a de Caldaloba 
en Cospeito e tamén o hai relixioso 
como Santa María de Lagostelle e 
Santo Alberte en Guitiriz ou Santa 
María en Abadín. 
En definitiva, esta comarca lucense 
será de interese para calquera turis-
ta interesado nos recursos naturais 
e patrimoniais que queira repousar 
unha fin de semana ou uns cantos 
días nun destino tranquilo e bastante 
ben comunicado entre os concellos 
que o integran, coa capital da pro-
vincia e mesmo non moi distante dos 
aeroportos do norte do país. 
Non obstante, aínda quedan vías 
por explorar, unha deles podería ser 
perfectamente a do turismo litera-
rio, volvendo sobre unha das cues-
tións sinaladas ao inicio. O potencial 
poético da chaira é significativo, así 
a Casa-Museo de Manuel María en 
Outeiro de Rei, o gran poeta da Terra 
Chá xa é unha realidade e ofrece in-
teresantes visitas guiadas. Na capital 
comarcal, o Paseo fluvial e literario 
do río Madalena xunta nun mesmo 
escenario os dous eixes apuntados 

ao comezo: auga e poesía. Hai máis 
exemplos, como a ruta de Avelino 
Díaz e o seu vencello co lugar no que 
o Miño ten o seu berce: “aló na Serra 
de Meira/ d´Irimia no Pedregal”.
É certo que como destino literario 
a Terra Chá reúne principalmente a 
poetas e narradores en lingua gale-
ga e que a miúdo se considera este 
xénero minoritario. Visto así, este 
condicionante podería ser unha li-
mitación, mais nada máis lonxe da 
realidade. Para mostra achegamos 
algúns exemplos: o ciclo Poetas d(i)
nversos da Coruña coordenado por 
Yolanda Castaño trouxo hai pouco 
ao actor Viggo Mortensen, quen 
mesmo recitou poemas en galego 
xuntando a máis de medio milleiro 
de asistentes nun auditorio da cidade 
herculina. En Soria, cada ano entre 

os meses de xullo e agosto celebran 
Expoesía, unha semana cargada de 
presentacións, visitas guiadas, re-
citais e poéticos contando con tres 
figuras de calado como motores do 
evento, ningún deles soriano, mais si 
ligados á localidade numantina, Béc-
quer, Antonio Machado e Gerardo 
Diego. Por último, o FIP de Granada 
é un evento que na última edición 
congregou a dez mil persoas duran-
te os cinco días que durou, celébrase 
en abril coincidindo co Día do Libro, 
o Festival Internacional de Poesía 
chegará á vixésima edición o ano 
que ven. Velaquí algúns modelos que 
puideran ser, nunca mellor dito, ins-
piradores para enchermos a chaira 
de versos, daquela poderiamos pen-
sar que, se cadra, non son tan malos 
os tempos para a lírica.   

Carlos Gegúndez

Unha chaira de versos
IDAS E VOLTAS

O RECUNCHO DE CANELINA
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Os cruceiros son un si-
nal de identidade da 
paisaxe galega, unha 
expresión da devoción 
popular que se poden 

atopar en cruces de camiños ou 
preto de igrexas e cemiterios. Así 
ao longo de todo o territorio galego 
podemos contar un total de doce mil 
cruceiros cada un coas súas singula-
ridades.
En todo o concello de Muras hai 
contabilizados cento dezasete 
cruceiros, cristos e cruces. No que 
respecta aos cruceiros este conce-
llo conta cun total de vinte sendo 
o máis antigo de data coñecida o 
de Samil, que se corresponde co 
ano 1882. En canto ás cruces hai 
un total de noventa e catro exem-
plares de diferentes tamaños e 
materiais. No referente aos cristos 
Muras conta con tres exemplos, 
malia que dalgún só se conserva 
a base, sendo o máis relevante o 
do Burgo.
A través dunha ruta en coche po-

deremos coñecer algunhas destas 
representacións de devoción po-
pular situadas dentro deste con-
cello lucense. Antes de entrar no 
núcleo de Muras e baixando pola 
rúa José Ferro Rodeiro atopamos 
a man dereita o cruceiro do Vilar. 
Este cruceiro está composto por 
un plinto de formigón que sostén 
unha base monolítica e granítica e 
por riba un fuste de similares con-
dicións e sección cuadrangular, 
decorado con símbolos da paixón. 
O conxunto remata cunha cruz la-
tina e aínda se conservan restos 
de policromía en ocre na parte su-
perior do fuste.
Dende aquí dirixirémonos ao nú-
cleo de poboación e situado no 
muro da primeira vivenda a man 
esquerda podemos atopar o cru-
ceiro do Carballal, colocado nunha 
intersección de estradas. Este cru-
ceiro conta cun plinto cuadrangu-
lar sobre o que se posa unha base 
monolítica e granítica sobre a cal 
se prolonga un fuste tamén mo-

nolítico e granítico. O capitel é de 
forma troncopiramidal invertida 
decorado con volutas e cabezas de 
anxos e o cume do cruceiro rema-
ta nunha cruz latina coa imaxe de 
cristo franqueada por dúas peque-
nas imaxes.
Continuando o noso camiño ata a 
igrexa parroquial de Muras atopa-
remos tres cruceiros, destacando o 
cruceiro da igrexa que está forma-
do por unha plataforma con dous 
chanzos revestidos de cemento. 
Conta tamén cunha base mono-
lítica de granito de dous tramos e 
un fuste de sección cuadrangular 
ornamentado con relevos dos sím-
bolos da paixón e na parte superior 
unha cruz latina coa figura de cris-
to franqueado por dúas pequenas 
imaxes.
Desfacendo parte do camiño co-
lleremos dirección cara a praza do 
Concello onde baixaremos pola 
rúa Santiago Apóstolo e pasando 
a ponte que atravesa o río Eume 
adentrarémonos na parroquia do 

Burgo. Percorrendo a Rúa chegare-
mos ata a igrexa de Santa María do 
Burgo onde xusto enfronte, nunha 
vivenda privada poderemos apre-
ciar o Cristo do Burgo.
Esta peza conta cun plinto cuadran-
gular, de cachotería, levantado so-
bre un penedo que serve de sostén 
a unha base monolítica, granítica 
sobre a que se ergue unha cruz la-
tina, monolítica, granítica e de con-
siderables dimensións.
Desde este punto volveremos á es-
trada LU-540 ata chegar ao porto 
da Gañidoira onde atoparemos o 
cruceiro Alto da Gañidoira na in-
tersección da estrada C-640 cunha 
pista.
O primeiro elemento deste crucei-
ro é un chanzo de cachotería que 
serve de sostén para unha base de 
granito sobre a que se ergue un 
fuste. Sobre este fuste esta situado 
un capitel monolítico ornamenta-
do con volutas e cabezas de anxos. 
Na actualidade este cruceiro ató-
pase sen cruz.

O último dos cruceiros que imos a 
visitar nesta ruta é o de Leganitos, 
para atopalo deberemos volver ao 
cruce do Porto da Gañidoira e co-
ller dirección Viveiro onde entre os 
quilómetros 24 e 25 da estrada LU-
540 atoparemos o cruceiro.
Foi mandado construír por Francis-
ca Puentes Carballeira e conta cun-
ha plataforma formada por dous 
chanzos, unha base de granito, un 
fuste e un capitel de forma troco-
piramidal invertida decorado con 
volutas. Remata o conxunto unha 
cruz latina coa figura de cristo nun-
ha cara e unha advocación mariana 
no reverso.
Estes son algúns dos cruceiros e 
cruces que se atopan dentro do 
concello de Muras do total de 117 
manifestacións que se espallan por 
todo o seu territorio.
Un pequeno percorrido que nos 
permitira coñecer unha parte do 
basto patrimonio cultural que sig-
nifican estas representacións den-
tro da cultura galega.

DE RUTA EN RUTA

Muras: Unha ruta descubrindo cruceiros
Este percorrido permite descubrir exemplares deste sinal de identidade da paisaxe galega tan presentes neste concello




